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مهدی کرباســیان اظهار داشــت: برای اســتقرار 
کارخانه هــای جدید فولادی ضروریســت با انجام 
مطالعات فنی و اقتصادی دقیــق، امور زیربنایی و 

سایر عوامل تاثیرگذار نیز مورد توجه قرار گیرد.
وی با اشــاره به مطالعات انجام شده تحت عنوان 
»بازنگری در طرح جامع فولاد« گفت: دسترســی 
بــه آب یکی از عوامل تاثیرگذار در تولید فولاد خام 
به شــمار می آید از این رو سرمایه گذاران باید این 
نکته را در مطالعات فنی و اقتصادی به عنوان یکی 

از اولویت های خود در نظر گیرند.
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت، به چالش کمبود آب در کشور اشاره 
کرد و ادامه داد: توجه به این موضوع ســبب می شود لطمه ای به سایر 

پتانسیل های توسعه ای منطقه از جمله کشاورزی و غیره وارد نشود.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به اینکه طبق برنامه چشم انداز صنعت 
فولاد، تولید ۵۵ میلیون تن فولاد مورد نظر اســت، تصریح کرد: در حال 
حاضر با توجه به پتانسیل های موجود تحت پوشش، افزایش ظرفیت تا 
سقف ۶2 میلیون تن کنسانتره سنگ آهن و ۵8 میلیون تن گندله سنگ 

آهن برنامه ریزی شده است.
کرباســیان از دریا به عنوان ارزان ترین مسیر حمل و نقل در دنیا یاد کرد 
و افزود: آن دسته از پروژه هایی که در مجاورت آب های آزاد قرار دارند و 
مواد اولیه داخلی را کافی نمی دانند، می توانند نیاز خود را از خارج کشور 
تامین کنند و بدیــن ترتیب دچار هزینه های مضاعف در بخش حمل و 

نقل جاده ای و ریلی و غیره نخواهند شد.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، توسعه خطوط زمینی و ریلی، تامین 

بــرق و گاز برای کارخانه های فولاد را از دیگر چالش های توســعه این 
صنعت ذکر کرد و گفت: چنانچه دستگاه های دیگر اجرایی زمینه توسعه 
امــور زیربنایی را فراهم نکنند مشــکلات متعــددی در این حوزه ایجاد 
خواهد شــد. به گفته وی، قرار گرفتن طرح های جدید فولاد در مناطق 

اقتصادی تر، چالش کمبود انرژی در این بخش را برطرف می کند.
این مقام مسئول به پر شدن ظرفیت حمل و نقل ریلی برای صنعت فولاد 
در شــرایط کنونی اشــاره کرد و افزود: آمارها نشان می دهد برای تولید 
هــر تن فولاد خام نیازمند جابجایی چهار تن مواد اولیه و دیگر ملزومات 
هستیم و این امر به روشنی بر توسعه شبکه ریلی و راه ها تاکید می کند.
کرباســیان همچنین تامین نیروی انسانی ماهر برای صنعت فولاد را به 
عنوان یکی از مهمترین عوامل توسعه خواند و ادامه داد: رشد این صنعت 
بدون حضور نیروی انسانی کافی و متخصص با مشکل مواجه خواهد شد 
و از اکنــون باید با توجه به پراکندگی طــرح های فولاد اقدامات موثر را 
آغاز کرد. بدنه اصلی کارشناسان باید از محیط های بومی انتخاب شوند تا 

دغدغه برگشت به شهر اصلی خود را نداشته باشند.
وی به برنامه آزادســازی حامل های انرژی و مواد اولیه از جمله ســنگ 
آهن اشــاره و خاطر نشــان کرد: به علت اینکه یکی از عوامل اصلی در 
تعیین هزینه تولید مربوط به موقعیت جغرافیایی منطقه است، باید پروژه 
در محلی اجرا شود که نرخ مواد اولیه، سوخت و حمل ونقل، تاثیر حداقلی 

بر هزینه های تولید داشته باشد.
رییس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
تاکید کرد: باید مرحله دوم منطقی کردن قیمت ها به صورت گام به گام 
انجام گیرد تا شرکت های فولادی نیز بتوانند با افزایش نرخ بهره وری در 

عوامل تولید، قیمت ها را کنترل کنند.

رئیــس ایمیــدرو از بازنگــری در طــرح جامــع فــولاد خبــر داد:
آسیب شناسی طرح های توسعه نامتوازن فولاد 
چیلان- رییس ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع ایران)ایمیدرو( گفت: طرح های توسعه فولاد نیازمند ایجاد توازن 
همزمان توسط سایر دستگاه های اجرایی کشور برای تامین آب، گاز، برق، راه و نیروی انسانی است، در غیر این صورت طرح های 

توسعه نامتوازن فولاد اقتصادی نخواهند بود.

فولاد  توســعه  هــای  طرح 
همزمان  توازن  ایجاد  نیازمند 
برای تامین راه، آب، برق، گاز 

و نیروی انسانی است.
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گزارش و گفتگو

رمضانعلــی ســبحانی فــرد، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس و 
سخنگوی هیأت تحقیق و تفحص از 
صنعت فولاد در گفت و گو با خبرنگار 
چیلان تأکید می کنــد که در طرح 
تحقیق و تفحص از صنعت فولاد به 
دنبال علل به سرانجام نرسیدن طرح 
های استانی فولاد است و همچنین 
بحث های سوء مدیریت و سوء مالی 
در صنعت فولاد هم بررسی می کنند. 
برای کسب اطلاع از آخرین وضعیت 
طرح تحقیق و تفحص از صنعت فولاد 

این گفت و گو را مطالعه بفرمایید.
 آقای ســبحانی فرد، 
چرا تحقیق و تفحص از صنعت 

فولاد به جریان افتاد؟
خب در سال 1385 مصوب شد که 8 
طرح فولادی در راستای تامین فولاد 
کشور ایجاد شود و استدلال شد که 
این 8 طرح مــی تواند تامین کننده 
فولاد کشــور و باعث اشتغال زایی و 
جلوگیری از خام فروشی سنگ آهن 
شــود. قرار بود این طرح ها در بازهی 
زمانی ســه ســاله یعنی در سال 88 
به بهره برداری برسید ولی متاسفانه 
تاکنون این اتفاق به سرانجام نرسیده 
اســت. در حال حاضر سالی بیش از 
6 میلیــارد دلار ارزبری واردات فولاد 
در کشــور داریم و این در حالی است 
که ســنگ آهن را به صورت خام به 
کشــورهای خارجی صادر می کنیم 
یعنی از این طرف خام فروشی بدون 
ارزش افــزوده و خارج کــردن ارز از 
مملکــت داریم و از آن طرف فولاد را 

سخنگوی هیأت تحقیق و تفحص از صنعت فولاد 
 در گفت و گوی اختصاصی با چیلان:

می توانیم در پایان سال 94 به 
خودکفایی فولاد برسیم

میلیارد دلار  از 6  بیش  سالی 
ارزبری واردات فولاد در کشور 
داریم و این در حالی است که 
به صورت خام  را  آهن  سنگ 

صادر می کنیم.

  مریم رضازاده
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تحلیل بازار

تولید فولاد خام جهان 
بــر اســاس آخرین گزارش منتشــره انجمن جهانــی فولاد 65 
کشــوری که آمار تولید خود را به این سازمان گزارش می دهند 
در ماه نوامبر مجموعــا 127 میلیون تن فولاد خام تولید کردند 
که 3/6 درصد نســبت به نوامبر 2012 افزایش داشت. همچنین 
تولید فولاد جهان در 11 ماه نخســت سال جاری میلادی نیز با 
رشد حدود 4 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به 1446 

میلیون تن رسیده است.
در این بین تولید فولاد خام چین 60 میلیون و 900 هزار تن ثبت 
شــد که 4/2 درصد بهبود داشت. در سایر نقاط آسیا، ژاپنی ها 9 
میلیون و 300 هزار تن فولاد خام تولید کردند که نسبت به نوامبر 
2012 معادل 8/9 درصد بالا رفت. تولید فولاد خام کره جنوبی 5 

میلیون و 600 هزار تن بود که 0/2 درصد کاهش داشت.
در ماه نوامبر سال جاری تولید فولاد خام ترکیه طبق این گزارش 
3 میلیون و 100 هزار تن بوده که 3 درصد نســبت به نوامبر سال 
گذشته بهبود داشت. تولید فولاد خام روسیه با 0/7 درصد کاهش 
بــه 5 میلیون و 500 هزار تن رســید و تولیــد اوکراین افت 7/9 

درصدی را تجربه کرده 2 میلیون و 500 هزار تن بود.
تولیــد فولاد خام برزیل در نوامبر 2013 معادل 2 میلیون و 700 
هزار تن بوده 2/8 درصــد پایین آمد و در امریکا تولید فولاد خام 
نوامبر با 5/3 درصد رشد نســبت به نوامبر 2012 به 7 میلیون و 

100 هزار تن رسید.
همچنین قابل ذکر اســت نرخ بهره وری صنعت فولاد 65 کشور 
فــوق ماه نوامبر 75/8 درصد بوده و 0/3 درصد نســبت به نوامبر 
2012 بهبود داشته ولی نســبت به اکتبر سال جاری 1/7 درصد 

پایین تر بود.

تـولید 
د  لا فــــو

اتحادیه اروپا
رونــد تولید فــولاد خام در 

اتحادیــه اروپا حاکی از آن اســت که 
آلمان با افزایش 5/7 درصدی نســبت به سال قبل 

3 میلیــون و 700 هزار تن فولاد خــام تولید کرد. ایتالیا افت 4/5 
درصدی را تجربه کرده 2 میلیون و 100 هزار تن فولاد تولید نمود. 
تولید فولاد خام فرانســه یک میلیون و 300 هزار تن بود که 3/5 
درصد بهبود داشــت. اسپانیا نیز با رشــد 15/5 درصدی در تولید 

فولاد خام ماه نوامبر یک میلیون و 200 هزار تن تولید داشت.

بازار فولاد سی آی اس 
بازار فولاد و مواد اولیه اغلب کشــورها در ســال 2013 عدم توازن 
عرضه و تقاضا داشــت. در این بین صادر کننده های فولاد ســی 
آی اس مجبور شــدند برای حفظ سهم خود از بازارهای مقصد در 
قیمت های پیشــنهادی تجدید نظر کننــد، گرچه این راهکار نیز 
نتیجه چندان مطلوبی برای آن ها نداشت  و میزان عرضه فولاد سی 
آی اس به منطقه منفی تا 15 درصد نســبت به سال 2012 پایین 
آمده است. از جمله علل کاهش عرضه فولاد سی آی اس به منطقه 
منا ناآرامی های سیاسی اجتماعی و افزایش قدرت رقابت بازارهای  

داخلی منطقه بوده است.
همچنین در این ســال با اینکه وضعیت بــازار جنوب اروپا به ویژه 
ایتالیا مطلوب نبود اما افت ارزش دلار نســبت به یورو موجب شده 
عرضه صادراتی ورق  سی آی اس به این منطقه بالا برود. البته اخیرا 
نشانه های بهبود در این بازار نمایان شده و در سایر کشورهای اروپا 

نسبتا ثابت بود.

نگاهی به جهان 
فولاد در 

ســال2013
2525

در     
چنیــــــن 
صــادر  شــرایطی 
آی  فولاد سی  کننده های 
اس مجبور به پیروی از سیاســت 
قیمت گذاری ارزان شدند و شاید نتوانند سال 
2014 را با قدرت شــروع کنند. قاعدتا رونق بازار منطقه منا 
تاثیر مســتقیمی بر بهبود وضعیت بازار فولاد سی آی اس خواهد 

داشت.

بازار جهانی قراضه 
آخرین معاملات سال 2013 در بازارهای قراضه نسبتا صعودی ثبت 
شد. آخرین قیمت پیشنهادی قراضه سنگین کلاس 1 و2 خلوص 
20-80 امریکا و اروپا در سال 2013 به ترتیب 400 تا 405 دلار هر 

تن سی اف آر و 399 دلار هر تن سی اف آر ترکیه بود.
قیمت قراضــه آ3 رومانی 387 تا 390 دلار هر تن ســی اف آر و 

محصول روسیه 386 تا 390 دلار هر تن سی اف آر بود.
قراضه سنگین کلاس 1 و2 خلوص 20-80 امریکا تا 5 دلار هر تن 
رشد داشت و معادل 375 دلار هر تن سی اند اف تایوان بود. قراضه 
آ3 روســیه با 5 دلار رشــد در 403 دلار هر تن سی اف آر به کره 
جنوبی فروخته شد. قراضه آ3 اوکراین نیز آخرین بار380 دلار هر تن 
سی اف آر ترکیه معادل 352 تا 353 دلار هر تن فوب شنیده شد.

البته در بازار داخلی ژاپن، میانگین قیمت قراضه سنگین کلاس 2 
هفته پایانی دســامبر 352 دلار هر تن ثبت شده که در یک هفته 
50 ســنت هر تن افت داشت. قیمت خرید قراضه سنگین کلاس 
2 ژاپن برای کارخانه هیوندایی اســتیل کره به طور میانگین 350 
دلار هر تن فوب بود که 2 دلار هر تن نسبت به قیمت خرید قبلی 

کاهش داشت.
قراضه ســنگین کلاس یک امریکا با یک دلار کاهش 408 دلار هر 

تن سی اند اف کره جنوبی ثبت شده است.

بازار سنگ آهن
تقاضای ســنگ آهن در ســال 2013 نســبتا بالا بــود از این رو 
شرکت های معدنی بزرگ دنیا به افزایش سرمایه گذاری برای تولید 
بیشــتر ادامه دادند. در این بین تقاضای چین نقشی تعیین کننده 
دارد که 9 ماه نخســت ســال 2013 معــادل 9 درصد افزایش در 
واردات ســنگ آهن داشت. از طرفی چون موجودی سنگ آهن در 
چین بالا نیســت نشــان می دهد آنچه خریداری شده به مصرف 
رســیده و همین امر دســت اندرکاران بازار سنگ آهن را به بهبود 

تقاضا امیدوار می کند.

تولید فولاد ایران
انجمن جهانی آهن و فولاد، تولید فــولاد ایران در ماه های ژانویه 
تا نوامبر 2013 به 14٫071 میلیون تن رســیده که بدین ترتیب 

افزایش 6 درصدی نسبت به سال گذشته داشته است.
افزایــش تولید فولاد ایران طی ســال 2013 در حالی اســت که 
کشــورهای غربی این صنعت را تحریــم و فروش تجهیزات و مواد 

اولیه ساخت فولاد به ایران را ممنوع کرده اند.
بر اســاس این گزارش در ماه نوامبر امســال نیز تولید فولاد ایران 
نسبت به مدت مشابه سال قبل با رشد 12 درصدی مواجه شده و 
به 1٫375 میلیون تن رسیده است. تولید فولاد ایران در ماه نوامبر 
ســال گذشته 1٫222 میلیون تن اعلام شده بود. تولید فولاد ایران 
در ماه نوامبر امســال نســبت به ماه قبل از آن 0٫2 درصد کاهش 

داشته است.

262626

تولید و مصرف فولاد چین 
قائم مقام رئیس و دبیرکل انجمن آهن و فولاد چین پیش بینی کرد تولید فولاد 
خام چین در سال 2014 با رشد 2 تا 3 درصدی به 800 میلیون تن می رسد. 
انجمن آهن و فولاد چین نیز پیش بینی کرده تولید فولاد خام این کشور در 
سال جدید به 800 میلیون تن برسد که 8 درصد از سال گذشته بالاتر خواهد 
بود. این در حالی اســت که چین در 11 ماهه 2013 بالغ بر ۷1۵ میلیون تن 

فولاد خام تولید کرد.
دبیرکل انجمن آهن و فولاد چین با اشــاره به رشد 8 درصدی تولید فولاد 
چین در 11 ماهه 2013 افزود: در 11 ماهه امســال مصرف فولاد در چین به 
۶۶8 میلیون تن رسید که پیش بینی می شود این میزان تا پایان سال به ۷30 

میلیون تن برسد.
به گفته وی مصرف فولاد در چین در سال 2012 با رشد 2 درصدی به ۶32 
میلیون تن رسیده بود. وی با اشاره به اینکه صنعت آهن و فولاد چین باید خود 
را برای شــرایط دشوار آماده کند، اظهار کرد: بین ژانویه تا نوامبر 2013 سود 

ترکیبی صنعت فولاد چین به 1۶ میلیارد یوآن )2/۶ میلیارد دلار( رسید.
از طرفی اغلب فولادسازان چینی علی رغم آرام بودن تقاضا به آینده امیدوارند 
گرچه فعلا که بازارهای فولاد این کشــور علی رغم قیمت بالای مواد اولیه 
نزولی هســتند. تا زمانی که تقاضای فولاد در چین بهبود نیابد حاشیه سود 

فولادسازان تحت فشار باقی خواهد ماند.
با توجه به ظرفیت فعلی تولید فولاد چین، مسئله مازاد ظرفیت در صنعت فولاد 
این کشــور تداوم خواهد داشت. چین بزرگترین تولید کننده و مصرف کننده 
فولاد دنیاست ولی سال های اخیر تحت تاثیر کاهش تقاضا و افت قیمت ها و 
مازاد ظرفیت تولید ضعیف تر شده است. کاهش روند رشد در بخش های مهم 
مصرف کننده فولاد از جمله ماشین آلات، لوازم برقی و کانتینر سازی دلایل 

اصلی کاهش مصرف فولاد چین بوده است.
انتظار می رود مصرف فولاد چین ســال 2014 کمی بهبود داشته باشد و از 
بین 8 بخش اصلی مصرف کننده فولاد، خودروسازی و ساخت خطوط ریلی 
بهترین رشد را در مصرف فولاد خواهند داشت که به ترتیب 8 درصد و 8/3 
درصد نســبت به سال 2013 بهبود در مصرف فولاد خواهند داشت. مصرف 

فولاد بخش ماشین آلات چین سال آینده ۵/3 درصد و لوازم خانگی ۵ درصد 
بالا می رود. از طرفی مصرف فولاد بخش انرژی، ســاخت و ساز و کانتینر 
سازی بهبودی جزیی خواهند داشت. در بخش کشتی سازی نیز به دلیل رکود 
بازارهای جهانی، در چین تقاضای فولاد این بخش سال آینده ثابت می ماند.

بازار فولاد اروپا 
موسسه خدمات ســرمایه گذاری مودی، وضعیت بخش های نهایی 

مصرف کننده فولاد در سال 2014 را رو به بهبود می بیند.
این موسسه بخش مصالح ساختمانی اروپا را با ثبات پیش بینی کرده 
و رشدی 3 درصدی برای میزان فروش وسایل نقلیه سبک غرب اروپا 
پیش بینی کرده در حالی که سال جاری افت 5 درصدی داشته است.
سال 2014 مصرف ظاهری فولاد اروپا ثابت تا 1 تا 2 درصد صعودی 
برآورد شده در حالی که سال 2013 افت 1 تا 2 درصدی پیش بینی 
شده بود. همچنین پیش بینی شده میانگین سوددهی صنعت فولاد 

اروپا سال 2014 ثابت یا کمی صعودی باشد.
تحلیل گران به بهبود بازار در سال آینده امیدوارند و روند قیمت ها را 
بین 30 یورو افزایش قیمت آرسلورمیتال تا ثبات  و در مواردی کاهش 

قیمت برخی کارخانه ها متغیر می بینند.
انجمن صنعت فولاد آلمان نیز با نگاهی خوش بینانه ولی محتاطانه بر 
این باور است که سال جدید نیز صنعت فولاد آلمان بهبودهایی خواهد 
داشت و تولید فولاد خام این کشور سال آینده به 43 میلیون تن می 
رسد که بالاترین رقم سه سال اخیر خواهد بود. این انجمن پیش بینی 
تولید سال جاری را 800 هزار تن نسبت به برآورد فوریه پایین آورده 
به 42میلیون و 920 هزار تن رسانده و سال 2013 را از نظر اقتصادی 

سال سختی خوانده است.
همچنین برآورد شده تقاضای فولاد در آلمان سال آینده 4 درصد بالا 
رفته به 39 میلیون و 300 هزار تن برسد و نرخ بهره وری صنعت فولاد 

این کشور از 83 درصد به 86 درصد افزایش خواهد داشت.
در بازار داخلی ایتالیا معامله چندانی نهایی نشــده هنوز نگرانی های 
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اقتصادی در بخش های خودرو و ساخت و ساز بالاست. کمبود سرمایه 
گذاری بازار ساخت و ساز سال آینده را منفی پیش بینی کرده و تلاش 

برای بالا بردن قیمت، حداقل از کاهش آن جلوگیری کرده است.
در انگلیس نیز تحلیل گران بازار نوامبر را به خوبی اکتبر ندیدند ولی 
در کل فعالیت مطلوب بود اگر تقاضا به روند صعودی ادامه دهد شاید 
قیمت ها در فوریه و مارس بهبود یابد. وارد کننده ها نیز از نوسانات نرخ 

ارز به نفع خود بهره برده اند.

تولید فولاد ژاپن 
انجمن آهن و فولاد ژاپن پیش بینی کرد که تولید فولاد این کشور در 

سال مالی 2014 با افت ناچیزی مواجه خواهد شد.
بهبود نســبی وضعیت اقتصاد جهانی در ســال آینده، مشکل اضافه 
ظرفیت در آسیا را تا حدودی جبران خواهد کرد و این موضوع باعث 
خواهد شد تا تولید فولاد ژاپن در سال آینده با کاهش چندانی مواجه 
نشود. تولید فولاد ژاپن در نوامبر امسال با رشد 8 درصدی مواجه شد 
و فولادسازان این کشور نیز اذعان کردند که تقاضای فولادی تولیدی 

آنها افزایش یافته است.
یک مقام رسمی در یکی از کارخانه های فولادسازی ژاپن نیز در همین 
زمینه به متال بولتن گفت: ما پیش بینی می کنیم که تولید فولاد در 
ماههای آینده افزایش یابد، به دلیل اینکه در همین مدت تولید کارخانه 
های صنعتی که مواد اولیه آنها فولاد است افزایش خواهد یافت. وی در 
عین حال نسبت به ادامه ضعف صادرات فولاد ژاپن هشدار داده و در 
عین حال گفت که ممکن است تقاضای داخلی این کشور برای فولاد 
بعد از افزایش نرخ های مالیات مصرف در ماه آوریل با افت مواجه شود.

چشم انداز بازار سنگ آهن 
دیدگاه های مختلفی در مورد آینده قیمت سنگ آهن در سال 2014 
وجود دارد ولی اغلب دیدگاه ها در رابطه با تقاضا و میزان تولید اتفاق 

نظر دارند.
برخی از کراشناســان معتقدند گرچه واردات سنگ آهن به چین بالا 
بوده ولی احتمال افت قیمت این ماده اولیه بالاســت چون بازار فولاد 
چین با مشکل مازاد تولید روبروست و از طرفی بازار ساخت و ساز نیز 
ممکن اســت با کاهش فعالیت روبرو شود. در کل اغلب تحلیل گران 

سال 2014 بازار سنگ آهن را نسبتا مشابه سال 2013 می بینند.
در بین موافقان پیش بینی رکود بازار سنگ آهن در سال 2014 می 
توان به موسسه گلدمن ساچس اشاره نمود که ریسک های موجود در 
بازار سنگ آهن را بالا می بیند. احتمالا ماه های پایانی سال فشارهای 
قیمتی افزایش می یابد و قیمت سنگ آهن به پایین ترین سطح خود 

از سال 2010 به بعد خواهد رسید. متوسط قیمت سنگ آهن در سال 
2014 در این برآورد 108 دلار هر تن محاسبه شده است.

برخی معتقدند تصمیم شــرکت های معدنی بزرگ دنیا به بالا بردن 
ظرفیت تولید شاید تصمیمی اشتباه باشد چون تقاضای سنگ آهن در 
کوتاه مدت نزولی است. شرکت های معدنی ریوتینتو، بی اچ پی و واله 
70 درصد بازار جهانی سنگ آهن را دست دارند و تقریبا همه صادرات 

آن ها به چین ارسال می شود.

بازار فولاد در هفته اول سال 2014 چگونه رقم خورد؟

قراضه ½
آخریــن معاملات ســال 2013 در بازارهای قراضه نســبتا صعودی 
یا ســاکت ثبت شــد. بازار معاملات ترکیه راکد بود. آخرین قیمت 
پیشنهادی قراضه سنگین کلاس 1 و2 خلوص 20-80 امریکا و اروپا 
در سال 2013 به ترتیب 400 تا 405 دلار هر تن سی اف آر و 399 
دلار هر تن سی اف آر ترکیه بود. قیمت قراضه آ3 رومانی 387 تا 390 
دلار هر تن سی اف آر و محصول روسیه 386 تا 390 دلار هر تن سی 

اف آر بود.

 سنگ آهن ½
بــا این که فعالیت چندانی از جانب خریداران چینی در هفته پایانی 
دسامبر مشاهده نمی شد ولی نگرانی از کاهش عرضه سنگ آهن دو 
کشور برزیل و استرالیا موجب افزایش قیمت شد. در استرالیا طوفان 
کریستین فعالیت بنادر مهم صادر کننده سنگ آهن را مختل کرده و 
در برزیل نیز بارش شدید باران فعالیت برخی از معادن شرکت واله را 

متوقف ساخت. 
آخرین متوسط قیمت سنگ آهن خلوص 62 درصد وارداتی به چین 
134 دلار هر تن خشک سی اف آر ثبت شد. در بورس سنگاپور قیمت 
معاملات ســواپ سنگ آهن تا 5 دلار هر تن رشد داشت و در بورس 

دالیان چین نیز قیمت به 150 دلار هر تن رسید.

بیلت ½
از آنجایی که متوسط قیمت معاملات بیلت سی آی اس اواخر دسامبر ۵0۵  
دلار هر تن فوب بود عرضه کننده ها قیمت پیشنهادی پایان سال را به ۵10 
دلار هر تن فوب رساندند. در ترکیه نیز از نیمه دوم ژانویه بازار فعال می شود و 
در دسامبر در ۵20 تا ۵3۵ دلار هر تن سی اف آر معامله شد. البته ترک ها با 

کمبود تقاضای میلگرد مواجه هستند.
قابل ذکر است در سال 2013 حداقل و حداکثر قیمت بیلت سی آی 

اس 485 و 545 دلار هر تن فوب بوده است.
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داخلی: 

همایش ها و نمایشگاه ها

آشنایی با صنعت 
آهن و فولاد

نویسنده: حسن قاسم زاده
ناشر: لوح فکر

تعداد صفحه: 340
سال انتشار: 1392

نویسنده در این کتاب سابقه تاریخی 
تولید آهن و فولاد را که بیش از پنج  
هزارسال سابقه دارد بررسی کرده و 
نیاز فراوان به آهن و فولاد در زمینه 
فعالیت  های صنعتی و ساختمانی را به عنوان یک صنعت جامع و 

زیربنایی مورد توجه قرار داده است. 
این کتاب به فرایند احیا مستقیم با استفاده از عوامل احیا کننده 
در دمای پایین تر از دمای نقطه ذوب اکســیژن پرداخته و کربن 
جامد را عنصری معرفی کرده اســت که تنها نقش کوچکی در 
فرایند احیا مستقیم سنگ آهن بازی می کند. مخاطبان در ادامه 
کتاب، با نیاز بکارگیری ســنگ آهن های با عیار پایین و انواع 
سوخت های نامناسب برای کوره بلند نیروی محرکه برای جست  
و جو برای منابع متفاوت آهن آشنا می شوند. روش هایی که آهن 
را با اســتفاده از احیای سنگ آهن در زیر نقطه ذوب آهن تولید 
می کند معمولا به  عنوان فرایندهای احیای مستقیم طبقه بندی 
 )DRI( می  شوند و تولیدات آن ها به  عنوان آهن احیای مستقیم
یا آهن اسفنجی شناخته می شوند. مولف، فرایندهایی را که آهن 
مذاب تولید می کنند شــبیه فلز داغ کوره بلندی معرفی می کند 
که به عنوان فرایندهای احیای گدازی طبقه بندی می شوند. این 
فرایندهــا معمولًا به مراحل احیای حالت جامد و مراحل ذوب و 

سرباره حالت مایع جدا می شوند.

معرفي کتاب

نشریه رویداد
رویداد، نشریه داخلی شرکت 

فولاد خوزستان است که تاکنون به شکل ماهانه 
و در قطع روزنامه ای منتشر شده است. این نشریه 
حاوی آخرین دستاورد ها و پیشرفت های شرکت 
فولاد خوزستان در زمینه های تولید، توسعه و بومی 
ســازی فناوری فولاد و نهادینه سازی نظام های 
مدیریتی است. رویداد علاوه بر اهداف اطلاع رسانی، جنبه های آموزشی و 
فرهنگی را نیز مد نظر داشته و در این زمینه نیز مطلبی را به مخاطبان ارائه 

می دهد.
اطــلاع رســانی در خصوص اهــداف و برنامه های آتی شــرکت و ثبت 
موفقیت های مدیران و کارکنان نیز بخش مهمی از محتویات این نشــریه 
داخلی را به خود اختصاص می دهد. ویژگی پســندیده رویداد این است که 
تولید محتوای آن داخلی است و مطالب تهیه شده توسط شورای نظارت و 

هیات تحریریه و با مسئولیت سردبیر در نشریه درج می گردد.
صاحب امتیاز و مدیر مسئول رویداد، روابط عمومی شرکت فولاد خوزستان و 
سردبیر آن آقای امیرحسین نوری است. با توسعه واحد اطلاعات و رسانه ها، 

رویداد از ابتدای تابستان امسال به صورت دو هفته نامه منتشر می شود. 

نشریات اعضاء

پیشنهاد

خارجی: 

ÍÍÍنگاهيÍباÍايرانÍمعدنÍوÍفولادÍصنعتÍاندازÍچشمÍهمايشÍچهارمين
ÍبازارÍبه

زمان: 29 الی 30 بهمن ماه سال 1392
مکان: مرکز همایش های بین المللی صدا و سیمای جمهوری اسلامی 

کسب اطلاعات بیشتر از طریق:
تلفن: 87762430

ÍÍÍ92فولادÍنمايشگاهÍوÍسمپوزيوم
زمان: 6 و 7 اسفند ماه1392  

مکان: بندر عباس- شرکت فولاد هرمزگان
کسب اطلاعات بیشتر از طریق:
www.iranmetafo.com

تلفن: 021-73682858
فکس: 021-77516797

ÍÍفولادÍصنعتÍموفقيتÍاستراتژیÍکنفرانسÍيازدهمين
زمان: 20-18 فوریه 2014

مکان: ترکیه- استانبول
کسب اطلاعات بیشتر از طریق:
نمایندگی متال بولتن در ایران

تلفن: 88338428 - 021
فکس: 88338429 - 021

ÍÍچينÍآهنÍسنگÍکنفرانس
زمان: 26-24 فوریه 2014

مکان: پکن - چین
کسب اطلاعات بیشتر از طریق:
نمایندگی متال بولتن در ایران

تلفن: 88338428 - 021
فکس: 88338429 - 021
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عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در مورد جلوگیری 
از صادرات ســنگ آهن به صورت خام گفت: باتوجه به اینکه معادن غنی 
در اختیار داریم و ا زآن طرف نیز در داخل کشور نیازمند سنگ آهن زیادی 
هستیم و تقریباً بیش از 80 درصد مصرف سنگ آهن ما داخلی است و بقیه 
آن صادر می شــود لذا اگر بخواهیم خام فروشی کنیم ضررهایی را متوجه 
کشــور کرده ایم یعنی باعث آسیب به تولید داخلی می شویم و این به نفع 

کشور نیست.
مهندس مجید منصوری اظهار داشت: مزیت رقابتی ایران در دنیا بحث سنگ 
آهن و گاز است و اگر این دو را نیز برای فولاد کشور قطع کنیم که باید فاتحه 
فولاد کشور را بخوانیم و عملًا نمی توانیم فولادی تولید کنیم و ما باید این 

موضوع را که نیاز بخش تولیدات است برای تولید فولاد حل کنیم.
وی بیان کرد: ما وقتی می توانیم ارزش افزوده ای را به محصولی بیفزایم 
چــه دلیلی دارد آن محصول را بدون ارزش افزوده صادر کنیم؟! حداقل آن 
محصول را به کنسانتره و یا محصولات میانی تبدیل و بعد صادر کنیم. این 
باعث می شــود هم به جای قیمت کم محصولات با قیمت بالا به فروش 
برسند و هم اشتغالزایی در کشور ایجاد شود و هم زنجیره تامین را تحریک 

بیشتری می کند و ارزش افزوده بیشتر به تولید و صنعت می دهد.
منصوری ادامه داد: به نظر ما عوارض 10 درصدی هیچ ایرادی ندارد و اگر 

حتی تعرفه را شدید هم بالا ببرند جای نگرانی ندارد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن در ارزیابی خود از وضع صادرات سنگ آهن 
گفــت: قبلا اوضاع این بخش خوب نبود و در حال حاضر نیز معتقدیم این 
تعرفه ها برای خام فروشی کم است ولی در حال افزایش تعرفه های خام 
فروشی و کاهش تعرفه های کنسانتره و محصولات نهایی هستیم و البته 
در حال برنامه ریزی که محصولات به جای خام فروشی به سمت تولیدات 

داخلی شیفت کند.
وی با بیان اینکه ظرف یکی دوســال آینده این اتفاق خواهد افتاد، گفت: 
امیدواریم با جایگزینی فوق الذکر، تعرفه کنسانتره پایین بیاید و تعرفه خام 
فروشــی سنگ آهن نیز بالا برود تا اینها به سمت تولید یک مرحله بعد از 
ســنگ آهن خام بیایند و اگر صادراتی قرار است اتفاق بیفتد، بعد از سنگ 

آهن باشد.
منصوری تاکید کرد: امیدواریم با این اقدامات حداقل تا مرحله تولید شمش 
پیش برویم و بعد شمش را صادر کنیم که قطعا صادرات شمش  به نفع ما 

خواهد بود.
وی خاطرنشان کرد: ما می توانیم طرح فولاد استانی را با این اقدامات رونق 
دهیم و تا مرحله تولید شمش پیش برویم و به این وسیله اشتغالزایی در این 
صنعت را بالا ببریم. این درحالی است که در بحث خام فروشی ممکن است 
ما دلار به دســت بیاوریم اما اشتغالزایی آن سهم ما نمی شود، اشتغالزایی 

آن سهم کشوری می شود که سنگ آهن ما را تبدیل به شمش می کند.

عضو کمیسیون صنایع مجلس در 
گفت و گو با چیلان توضیح داد:

مزیت رقابتی 
سنگ آهن برای 

فولاد
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26
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سرمقاله

زیان خام فروشی سنگ آهن 
برای کشور
سید حسین احمدی 

مدیر عامل مجتمع فولاد خراسان

اخذ عوارض از صادرات مواد اولیه موضوعی است که در اکثر کشورهای دنیا مرسوم بوده و هدف از این اقدام حرکت به سمت فرآوری 
مواد اولیه و ایجاد ارزش افزوده بر روی آن است اما در کشور ما سال هاست که سنگ آهن به صورت های مختلف صادر و محصولات 
نهایی فولادی وارد می شود. بر اساس آمار و اطلاعات اعلام شده در سال 1391 بالغ بر 23 میلیون تن سنگ آهن از کشور صادر گردیده 
که حدود 2/5 میلیارد دلار درآمد به همراه داشته است. حال اگر همین میزان سنگ آهن در فرآیند تولید قرار می گرفت و به محصول 

نهایی تبدیل و صادر می شد، بالغ بر 10 میلیارد دلار برای کشور سود به همراه می آورد.
با قدری تامل پی خواهیم برد که کشــور طی این ســال ها با خام فروشی سنگ آهن چقدر متضرر شده است، آن هم در شرایطی که 
دولت های مختلف تمامی تلاش خود را در جهت افزایش صادرات غیر نفتی و ایجاد منابع مالی پایدار برای مملکت صرف کرده اند. این 
خام فروشی در شرایطی  صورت پذیرفته و می پذیرد که جوانان این مرز و بوم از دولت مطالبه اشتغال دارند و دولت با منابع محدودی که 
در اختیار دارد از پاسخگویی تمام و کمال به این خواسته به حق آنان ناتوان است. اندکی محاسبه نشان می دهد که اگر آن 23 میلیون 
تن سنگ آهن به محصول نهایی تبدیل و صادر می شد علاوه بر سودآوری چهار برابری که ذکر شد، حدود 4 میلیون شغل مستقیم و 

غیر مستقیم هم ایجاد و بخش مهمی از معضل بیکاری حل می شد. 
 جای بسی خرسندی است که پس از مدت ها اقدامی در جهت جلوگیری از خام فروشی در حال شکل گیری است. البته به اعتقاد بسیاری 
از کارشناســان وضع عوارض 10 درصدی هم مشــکل صادرات بی رویه ســنگ آهن را حل نمی کند و نیاز به اقدامات    
سختگیرانه تری است. در حال حاضر کشور با حدود 6/5 میلیون تن کسری گندله مواجه است که با به مدار تولید     
آمدن طرح های اســتانی و واحدهای بخش خصوصی، این کمبود شدیدتر هم خواهد شد. در این      
شرایط متولیان فولاد کشور باید برای فرآوری سنگ آهن تا مرحله تبدیل به گندله، هر       
آنچه می توانند تدبیر و اقدام کنند تا روند توســعه زنجیره فولاد کشور به        
              دلیــل ضعف در یک حلقه میانی دچار اخلال و توقف نگردد. در این 
مسیر وظیفه همه دوســتداران کشور است که تلاش کنند تا         
          چالش کنونی و آینده زنجیره تولید فولاد کشور 
            که همان اکتشاف، استخراج و تبدیل سنگ آهن 
           به گندله است، مرتفع گردد، از معرفی فناوری های 
مرتبــط گرفته تا وضع عوارض و مکانیســم های          
تشویقی. در این میان پیشنهاد انجمن تولیدکنندگان          
فولاد مبنی بر تشکیل صندوق حمایت از فرآوری          

مواد معدنی نیز می تواند بسیار کارگشا باشد.        
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نقطه نظر

تامین مالی طرح های فولادی که هر یک نیازمند سرمایه گذاری چند 
هزار میلیارد ریالی است، نیاز به یک نظام منسجم تامین مالی دارد که 
می تواند به روش  های گوناگونی از طریق بازار سرمایه، سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی، اوراق متشــکله، فاینانس صورت بگیرد. صاحبان 
سرمایه با توجه به ابهامات چشم انداز سرمایه گذاری در دولت سابق  به 
ســمت بازارهای ارز و طلا روانه شدند، اما هم  اکنون صنعت فولاد از 

جمله بخش های تولیدی مهم کشور است که اگر ابهامات آن توسط 
یک مدیریت کل نگر مرتفع شود به خوبی امکان جذب سرمایه های 

گوناگون از راه  بورس، اوراق مشارکت و... فراهم است.
اگر بتوانیم در کشور نظام واحد فرماندهی و مدیریت را ترتیب دهیم، 
رشــد و توسعه در صنعت فولاد حتمی است به شرط آنکه مجموعه 
دست  اندرکاران و ذی نفعان این صنعت بزرگ بدانند که منافع همه 
در کار یکدیگر است، به این معنی که فعالان عرصه حمل ونقل، معدن 
 داران، فولادسازان، بخش های بازرگانی، خصوصی و دولت باید به جای 
اینکه به فردیت واحد خود فکر کنند به منافع جمعی بیندیشند. اگر 
همگی تفکر مجزا و فردی خود را زیر یک چتر واحد جمع کنند منافع 

همه چندین برابر خواهد شد و شفاف سازی می شود.

افق سرمایه گذاری در صنعت فولاد

دکتریحییآلاسحاق
رییساتاقبازرگانیوصنایعومعادنتهران

بازار فولاد همچنان با کاهش تقاضا روبرو است و طبق آمارهایی که 
ما در اختیار داریم، تولید فولاد در کشور در نیمه اول امسال نسبت 
به مدت مشــابه ســال قبل 30 درصد کاهش داشته و بیشترین 

کاهش مربوط به تولید میلگرد بوده است.
آزادســازی کامل صادرات فولاد می تواند بــازار را از رکود خارج 

کند و به ارتقای کیفیت محصولات و شناسایی و پوشش بازارهای 
خارجی بیانجامد. از آنجا که نقدینگی صنعت فولاد در ایران بسیار 
پایین است، آزادســازی صادرات می تواند کمک زیادی به تامین 

نقدینگی کارخانه های فولادی خواهد کرد.
هم اکنون با پیگیــری های انجمن تولیدکننــدگان فولاد ایران، 
متقاضیــان صادرات فولاد می توانند پــس از هر مرحله صادرات، 
برای دریافت مجوز صــادرات، مجددا اقدام کنند و به این ترتیب، 

صادرات فولاد به نوعی آزاد شده است. 
همچنیــن طبق مصوبه دولت، صادرات نبشــی و ناودانی به طور 
کامل آزاد شده است. قبل از این، در فصل اول سال مجوز صادرات 
30 هــزار تن فولاد و در تابســتان و پاییز نیز مجوز صادرات 150 

هزار تن فولاد صادر شده بود.

کاهش تقاضا و افت تولید میلگرد در 
نیمه اول سال 

حمیدرضاطاهریزاده
نایبرئیسانجمنتولیدکنندگانفولادایران
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مدتی است که اختلافات بین فولادسازان و سنگ آهنی ها فضای پر ابهامی 
را به وجود آورده و باعث شــده که برخی در صدد ماهیگیری از آب گل آلود 
بر آیند، از اظهارنظرهای اخیر مبنی بر اینکه صنعت فولاد صنعتی مرده بوده 
و آلایندگی زیادی دارد تا  اینکه ایران در صنعت فولاد مزیت ندارد و نباید در 

آن سرمایه گذاری کرد!
 صنعت فولاد و سنگ آهن لازم و ملزوم یکدیگر هستند و به نظر می رسد 
اختلافات بین فولادسازان و سنگ آهنی ها قابل حل باشد اما برخی مسائل 
مطرح شــده از سوی تعدادی از فعالان صنعت سنگ آهن با دید کوتاه مدت 
بوده و این دوســتان باید مســائل بلندمــدت را نیز در نظــر بگیرند. بنده 
اعتقاد دارم که مباحث اقتصادی صنعت باید در فضای آرام و کارشناســی 

 مطرح شــوند و باید از ارائه اظهارنظرهای غیرکارشناســی خودداری کنیم.
در حال حاضر از پیشرفته ترین کشورها تا عقب مانده ترین کشورهای جهان 
همگــی فولاد تولید می کنند، گفت:  اینکه ما در صنعت فولاد مزیت نداریم 
حرف غیرکارشناسی است. صنعت فولاد صنعتی سودده بوده که اگر درست 
در آن کار شــود ارزش افزوده  زیادی برای کشور به دست خواهد آمد. شاید 
برخی واحدهای فولادی مشــکلاتی داشته باشند اما واحدهای با عملکرد 

مناسب در این حوزه نیز داریم. 
در خصوص آلایندگــی واحدهای فولادی نیز باید گفت هم اکنون صنعت 
فولاد توانسته با استفاده از فناوری های  روز به روش هایی دست پیدا کند که 
مصرف آب خود را به حداقل برساند و اثرات تخریب محیط زیست را نیز به 
شدت کاهش دهد. ممکن است مشکلات زیست محیطی در صنعت فولاد 
داشته باشیم اما نمونه همین مشکلات در بخش معدن و به ویژه سنگ آهن 
کشور وجود دارد. ما در کشور معادنی داریم که مسائل محیط زیستی را رعایت 

نمی کنند و استخراج اصولی ندارند.

مباحث اقتصادی صنعت باید در 
فضای آرام و کارشناسی مطرح شوند

سیدبهادراحرامیان
مدیرعاملشرکتفولادیزد

به دلیل نبود تقاضا در بازار داخلی و متأسفانه گرفتن فرصتها در بازار خارجی 
توســط دولت ، بازار فــولاد ایران با رکود بدی مواجه اســت که اگر دولت 
فکر اساســی برای مصرف فولاد و یا صادرات نکند، شاهد تعطیلی و زیان 
کارخانه های فولادی خواهیم بود. همچنین نامناسب بودن بستر تولید فولاد 
به دلیل کمبود انــرژی برق و آب به جهت افزایش تولید و کاهش هزینه و 
نیز همکاری نکردن دولت در مقابل پایین آوردن قیمت آهن اســفنجی، به 

مشکلات فوق دامن زده و رکود بیشتری را موجب شده است .
فقدان رقابت ســالم در کشور نیز بازار فولاد را دچار مشکلات بیشتری کرده 
است. در مقطعی از زمان که مسائل و مشکلات اقتصادی در بازار رخ می دهد، 

تولید به تنهایی نمی تواند مشکلات را حل کند، اما تولید کنندگان می توانند با 
مکانیزمی واحد و اعتبار بخشیدن به توافقات فی مابین مشکلات را مرتفع کنند. 
مشکل مواد اولیه واحدهای ذوب نیز از همین جمله است.در خصوص قراضه، 
کمبود قراضه مربوط به تمام کشورها است و تنها کشور ما با این مشکل مواجه 
نیست. ترکیه قراضه را با قیمت جهانی از آمریکا وارد می کند اما از سویی دیگر 
صادرکننده شمش و مقاطع فولادی است و این در حالی است که در کشور ما 

با وجود برخورداری از انرژی فراوان در این مورد با مشکل مواجهیم.
در خصوص آهن اسفنجی نیز باید موضوع را از سر منشا یعنی سنگ آهن حل 
کرد. در هیچ کجای جهان مواد اولیه ای که می توانند ارزش افزوده روی آن 
ایجاد کنند را خام فروشی نمی کنند. استرالیا به راحتی زغال صادر می کند، اما 
چین تا زمانی که کک تولید نکند حتی یک کیلو از زغال تولیدی خود را به 

خارج از کشور صادر نمی کند.
این در حالی است که شاهد فروش 22 میلیون تن سنگ آهن با عیار بالا در 
کشور هستیم و وضع عوارض 10 درصدی نیز مشکلی را حل نمی کند.در این 
شرایط چگونه باید انتظار داشت که قیمت آهن اسفنجی با رشد مواجه نشود؟

واحدهای ذوب با مشکل کمبود مواد 
اولیه روبرو هستند

مجیدنورشرق
مدیرعاملمجتمعفولادکیمیا
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تحلیل بازار

تولید فولاد خام جهان 
بــر اســاس آخرین گزارش منتشــره انجمن جهانــی فولاد 65 
کشــوری که آمار تولید خود را به این سازمان گزارش می دهند 
در ماه نوامبر مجموعــا 127 میلیون تن فولاد خام تولید کردند 
که 3/6 درصد نســبت به نوامبر 2012 افزایش داشت. همچنین 
تولید فولاد جهان در 11 ماه نخســت سال جاری میلادی نیز با 
رشد حدود 4 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به 1446 

میلیون تن رسیده است.
در این بین تولید فولاد خام چین 60 میلیون و 900 هزار تن ثبت 
شــد که 4/2 درصد بهبود داشت. در سایر نقاط آسیا، ژاپنی ها 9 
میلیون و 300 هزار تن فولاد خام تولید کردند که نسبت به نوامبر 
2012 معادل 8/9 درصد بالا رفت. تولید فولاد خام کره جنوبی 5 

میلیون و 600 هزار تن بود که 0/2 درصد کاهش داشت.
در ماه نوامبر سال جاری تولید فولاد خام ترکیه طبق این گزارش 
3 میلیون و 100 هزار تن بوده که 3 درصد نســبت به نوامبر سال 
گذشته بهبود داشت. تولید فولاد خام روسیه با 0/7 درصد کاهش 
بــه 5 میلیون و 500 هزار تن رســید و تولیــد اوکراین افت 7/9 

درصدی را تجربه کرده 2 میلیون و 500 هزار تن بود.
تولیــد فولاد خام برزیل در نوامبر 2013 معادل 2 میلیون و 700 
هزار تن بوده 2/8 درصــد پایین آمد و در امریکا تولید فولاد خام 
نوامبر با 5/3 درصد رشد نســبت به نوامبر 2012 به 7 میلیون و 

100 هزار تن رسید.
همچنین قابل ذکر اســت نرخ بهره وری صنعت فولاد 65 کشور 
فــوق ماه نوامبر 75/8 درصد بوده و 0/3 درصد نســبت به نوامبر 
2012 بهبود داشته ولی نســبت به اکتبر سال جاری 1/7 درصد 

پایین تر بود.

تـولید 
د  لا فــــو

اتحادیه اروپا
رونــد تولید فــولاد خام در 

اتحادیــه اروپا حاکی از آن اســت که 
آلمان با افزایش 5/7 درصدی نســبت به سال قبل 

3 میلیــون و 700 هزار تن فولاد خــام تولید کرد. ایتالیا افت 4/5 
درصدی را تجربه کرده 2 میلیون و 100 هزار تن فولاد تولید نمود. 
تولید فولاد خام فرانســه یک میلیون و 300 هزار تن بود که 3/5 
درصد بهبود داشــت. اسپانیا نیز با رشــد 15/5 درصدی در تولید 

فولاد خام ماه نوامبر یک میلیون و 200 هزار تن تولید داشت.

بازار فولاد سی آی اس 
بازار فولاد و مواد اولیه اغلب کشــورها در ســال 2013 عدم توازن 
عرضه و تقاضا داشــت. در این بین صادر کننده های فولاد ســی 
آی اس مجبور شــدند برای حفظ سهم خود از بازارهای مقصد در 
قیمت های پیشــنهادی تجدید نظر کننــد، گرچه این راهکار نیز 
نتیجه چندان مطلوبی برای آن ها نداشت  و میزان عرضه فولاد سی 
آی اس به منطقه منفی تا 15 درصد نســبت به سال 2012 پایین 
آمده است. از جمله علل کاهش عرضه فولاد سی آی اس به منطقه 
منا ناآرامی های سیاسی اجتماعی و افزایش قدرت رقابت بازارهای  

داخلی منطقه بوده است.
همچنین در این ســال با اینکه وضعیت بــازار جنوب اروپا به ویژه 
ایتالیا مطلوب نبود اما افت ارزش دلار نســبت به یورو موجب شده 
عرضه صادراتی ورق  سی آی اس به این منطقه بالا برود. البته اخیرا 
نشانه های بهبود در این بازار نمایان شده و در سایر کشورهای اروپا 

نسبتا ثابت بود.

نگاهی به جهان 
فولاد در 

ســال2013
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در     
چنیــــــن 
صــادر  شــرایطی 
آی  فولاد سی  کننده های 
اس مجبور به پیروی از سیاســت 
قیمت گذاری ارزان شدند و شاید نتوانند سال 
2014 را با قدرت شــروع کنند. قاعدتا رونق بازار منطقه منا 
تاثیر مســتقیمی بر بهبود وضعیت بازار فولاد سی آی اس خواهد 

داشت.

بازار جهانی قراضه 
آخرین معاملات سال 2013 در بازارهای قراضه نسبتا صعودی ثبت 
شد. آخرین قیمت پیشنهادی قراضه سنگین کلاس 1 و2 خلوص 
20-80 امریکا و اروپا در سال 2013 به ترتیب 400 تا 405 دلار هر 

تن سی اف آر و 399 دلار هر تن سی اف آر ترکیه بود.
قیمت قراضــه آ3 رومانی 387 تا 390 دلار هر تن ســی اف آر و 

محصول روسیه 386 تا 390 دلار هر تن سی اف آر بود.
قراضه سنگین کلاس 1 و2 خلوص 20-80 امریکا تا 5 دلار هر تن 
رشد داشت و معادل 375 دلار هر تن سی اند اف تایوان بود. قراضه 
آ3 روســیه با 5 دلار رشــد در 403 دلار هر تن سی اف آر به کره 
جنوبی فروخته شد. قراضه آ3 اوکراین نیز آخرین بار380 دلار هر تن 
سی اف آر ترکیه معادل 352 تا 353 دلار هر تن فوب شنیده شد.

البته در بازار داخلی ژاپن، میانگین قیمت قراضه سنگین کلاس 2 
هفته پایانی دســامبر 352 دلار هر تن ثبت شده که در یک هفته 
50 ســنت هر تن افت داشت. قیمت خرید قراضه سنگین کلاس 
2 ژاپن برای کارخانه هیوندایی اســتیل کره به طور میانگین 350 
دلار هر تن فوب بود که 2 دلار هر تن نسبت به قیمت خرید قبلی 

کاهش داشت.
قراضه ســنگین کلاس یک امریکا با یک دلار کاهش 408 دلار هر 

تن سی اند اف کره جنوبی ثبت شده است.

بازار سنگ آهن
تقاضای ســنگ آهن در ســال 2013 نســبتا بالا بــود از این رو 
شرکت های معدنی بزرگ دنیا به افزایش سرمایه گذاری برای تولید 
بیشــتر ادامه دادند. در این بین تقاضای چین نقشی تعیین کننده 
دارد که 9 ماه نخســت ســال 2013 معــادل 9 درصد افزایش در 
واردات ســنگ آهن داشت. از طرفی چون موجودی سنگ آهن در 
چین بالا نیســت نشــان می دهد آنچه خریداری شده به مصرف 
رســیده و همین امر دســت اندرکاران بازار سنگ آهن را به بهبود 

تقاضا امیدوار می کند.

تولید فولاد ایران
انجمن جهانی آهن و فولاد، تولید فــولاد ایران در ماه های ژانویه 
تا نوامبر 2013 به 14٫071 میلیون تن رســیده که بدین ترتیب 

افزایش 6 درصدی نسبت به سال گذشته داشته است.
افزایــش تولید فولاد ایران طی ســال 2013 در حالی اســت که 
کشــورهای غربی این صنعت را تحریــم و فروش تجهیزات و مواد 

اولیه ساخت فولاد به ایران را ممنوع کرده اند.
بر اســاس این گزارش در ماه نوامبر امســال نیز تولید فولاد ایران 
نسبت به مدت مشابه سال قبل با رشد 12 درصدی مواجه شده و 
به 1٫375 میلیون تن رسیده است. تولید فولاد ایران در ماه نوامبر 
ســال گذشته 1٫222 میلیون تن اعلام شده بود. تولید فولاد ایران 
در ماه نوامبر امســال نســبت به ماه قبل از آن 0٫2 درصد کاهش 

داشته است.
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تولید و مصرف فولاد چین 
قائم مقام رئیس و دبیرکل انجمن آهن و فولاد چین پیش بینی کرد تولید فولاد 
خام چین در سال 2014 با رشد 2 تا 3 درصدی به 800 میلیون تن می رسد. 
انجمن آهن و فولاد چین نیز پیش بینی کرده تولید فولاد خام این کشور در 
سال جدید به 800 میلیون تن برسد که 8 درصد از سال گذشته بالاتر خواهد 
بود. این در حالی اســت که چین در 11 ماهه 2013 بالغ بر ۷1۵ میلیون تن 

فولاد خام تولید کرد.
دبیرکل انجمن آهن و فولاد چین با اشــاره به رشد 8 درصدی تولید فولاد 
چین در 11 ماهه 2013 افزود: در 11 ماهه امســال مصرف فولاد در چین به 
۶۶8 میلیون تن رسید که پیش بینی می شود این میزان تا پایان سال به ۷30 

میلیون تن برسد.
به گفته وی مصرف فولاد در چین در سال 2012 با رشد 2 درصدی به ۶32 
میلیون تن رسیده بود. وی با اشاره به اینکه صنعت آهن و فولاد چین باید خود 
را برای شــرایط دشوار آماده کند، اظهار کرد: بین ژانویه تا نوامبر 2013 سود 

ترکیبی صنعت فولاد چین به 1۶ میلیارد یوآن )2/۶ میلیارد دلار( رسید.
از طرفی اغلب فولادسازان چینی علی رغم آرام بودن تقاضا به آینده امیدوارند 
گرچه فعلا که بازارهای فولاد این کشــور علی رغم قیمت بالای مواد اولیه 
نزولی هســتند. تا زمانی که تقاضای فولاد در چین بهبود نیابد حاشیه سود 

فولادسازان تحت فشار باقی خواهد ماند.
با توجه به ظرفیت فعلی تولید فولاد چین، مسئله مازاد ظرفیت در صنعت فولاد 
این کشــور تداوم خواهد داشت. چین بزرگترین تولید کننده و مصرف کننده 
فولاد دنیاست ولی سال های اخیر تحت تاثیر کاهش تقاضا و افت قیمت ها و 
مازاد ظرفیت تولید ضعیف تر شده است. کاهش روند رشد در بخش های مهم 
مصرف کننده فولاد از جمله ماشین آلات، لوازم برقی و کانتینر سازی دلایل 

اصلی کاهش مصرف فولاد چین بوده است.
انتظار می رود مصرف فولاد چین ســال 2014 کمی بهبود داشته باشد و از 
بین 8 بخش اصلی مصرف کننده فولاد، خودروسازی و ساخت خطوط ریلی 
بهترین رشد را در مصرف فولاد خواهند داشت که به ترتیب 8 درصد و 8/3 
درصد نســبت به سال 2013 بهبود در مصرف فولاد خواهند داشت. مصرف 

فولاد بخش ماشین آلات چین سال آینده ۵/3 درصد و لوازم خانگی ۵ درصد 
بالا می رود. از طرفی مصرف فولاد بخش انرژی، ســاخت و ساز و کانتینر 
سازی بهبودی جزیی خواهند داشت. در بخش کشتی سازی نیز به دلیل رکود 
بازارهای جهانی، در چین تقاضای فولاد این بخش سال آینده ثابت می ماند.

بازار فولاد اروپا 
موسسه خدمات ســرمایه گذاری مودی، وضعیت بخش های نهایی 

مصرف کننده فولاد در سال 2014 را رو به بهبود می بیند.
این موسسه بخش مصالح ساختمانی اروپا را با ثبات پیش بینی کرده 
و رشدی 3 درصدی برای میزان فروش وسایل نقلیه سبک غرب اروپا 
پیش بینی کرده در حالی که سال جاری افت 5 درصدی داشته است.
سال 2014 مصرف ظاهری فولاد اروپا ثابت تا 1 تا 2 درصد صعودی 
برآورد شده در حالی که سال 2013 افت 1 تا 2 درصدی پیش بینی 
شده بود. همچنین پیش بینی شده میانگین سوددهی صنعت فولاد 

اروپا سال 2014 ثابت یا کمی صعودی باشد.
تحلیل گران به بهبود بازار در سال آینده امیدوارند و روند قیمت ها را 
بین 30 یورو افزایش قیمت آرسلورمیتال تا ثبات  و در مواردی کاهش 

قیمت برخی کارخانه ها متغیر می بینند.
انجمن صنعت فولاد آلمان نیز با نگاهی خوش بینانه ولی محتاطانه بر 
این باور است که سال جدید نیز صنعت فولاد آلمان بهبودهایی خواهد 
داشت و تولید فولاد خام این کشور سال آینده به 43 میلیون تن می 
رسد که بالاترین رقم سه سال اخیر خواهد بود. این انجمن پیش بینی 
تولید سال جاری را 800 هزار تن نسبت به برآورد فوریه پایین آورده 
به 42میلیون و 920 هزار تن رسانده و سال 2013 را از نظر اقتصادی 

سال سختی خوانده است.
همچنین برآورد شده تقاضای فولاد در آلمان سال آینده 4 درصد بالا 
رفته به 39 میلیون و 300 هزار تن برسد و نرخ بهره وری صنعت فولاد 

این کشور از 83 درصد به 86 درصد افزایش خواهد داشت.
در بازار داخلی ایتالیا معامله چندانی نهایی نشــده هنوز نگرانی های 

 چشم انداز
جهان فولاد در سال 2014



2727

اقتصادی در بخش های خودرو و ساخت و ساز بالاست. کمبود سرمایه 
گذاری بازار ساخت و ساز سال آینده را منفی پیش بینی کرده و تلاش 

برای بالا بردن قیمت، حداقل از کاهش آن جلوگیری کرده است.
در انگلیس نیز تحلیل گران بازار نوامبر را به خوبی اکتبر ندیدند ولی 
در کل فعالیت مطلوب بود اگر تقاضا به روند صعودی ادامه دهد شاید 
قیمت ها در فوریه و مارس بهبود یابد. وارد کننده ها نیز از نوسانات نرخ 

ارز به نفع خود بهره برده اند.

تولید فولاد ژاپن 
انجمن آهن و فولاد ژاپن پیش بینی کرد که تولید فولاد این کشور در 

سال مالی 2014 با افت ناچیزی مواجه خواهد شد.
بهبود نســبی وضعیت اقتصاد جهانی در ســال آینده، مشکل اضافه 
ظرفیت در آسیا را تا حدودی جبران خواهد کرد و این موضوع باعث 
خواهد شد تا تولید فولاد ژاپن در سال آینده با کاهش چندانی مواجه 
نشود. تولید فولاد ژاپن در نوامبر امسال با رشد 8 درصدی مواجه شد 
و فولادسازان این کشور نیز اذعان کردند که تقاضای فولادی تولیدی 

آنها افزایش یافته است.
یک مقام رسمی در یکی از کارخانه های فولادسازی ژاپن نیز در همین 
زمینه به متال بولتن گفت: ما پیش بینی می کنیم که تولید فولاد در 
ماههای آینده افزایش یابد، به دلیل اینکه در همین مدت تولید کارخانه 
های صنعتی که مواد اولیه آنها فولاد است افزایش خواهد یافت. وی در 
عین حال نسبت به ادامه ضعف صادرات فولاد ژاپن هشدار داده و در 
عین حال گفت که ممکن است تقاضای داخلی این کشور برای فولاد 
بعد از افزایش نرخ های مالیات مصرف در ماه آوریل با افت مواجه شود.

چشم انداز بازار سنگ آهن 
دیدگاه های مختلفی در مورد آینده قیمت سنگ آهن در سال 2014 
وجود دارد ولی اغلب دیدگاه ها در رابطه با تقاضا و میزان تولید اتفاق 

نظر دارند.
برخی از کارشناسان معتقدند گرچه واردات سنگ آهن به چین بالا 
بوده ولی احتمال افت قیمت این ماده اولیه بالاســت چون بازار فولاد 
چین با مشکل مازاد تولید روبروست و از طرفی بازار ساخت و ساز نیز 
ممکن اســت با کاهش فعالیت روبرو شود. در کل اغلب تحلیل گران 

سال 2014 بازار سنگ آهن را نسبتا مشابه سال 2013 می بینند.
در بین موافقان پیش بینی رکود بازار سنگ آهن در سال 2014 می 
توان به موسسه گلدمن ساچس اشاره نمود که ریسک های موجود در 
بازار سنگ آهن را بالا می بیند. احتمالا ماه های پایانی سال فشارهای 
قیمتی افزایش می یابد و قیمت سنگ آهن به پایین ترین سطح خود 

از سال 2010 به بعد خواهد رسید. متوسط قیمت سنگ آهن در سال 
2014 در این برآورد 108 دلار هر تن محاسبه شده است.

برخی معتقدند تصمیم شــرکت های معدنی بزرگ دنیا به بالا بردن 
ظرفیت تولید شاید تصمیمی اشتباه باشد چون تقاضای سنگ آهن در 
کوتاه مدت نزولی است. شرکت های معدنی ریوتینتو، بی اچ پی و واله 
70 درصد بازار جهانی سنگ آهن را دست دارند و تقریبا همه صادرات 

آن ها به چین ارسال می شود.

بازار فولاد در هفته اول سال 2014 چگونه رقم خورد؟

قراضه ½
آخریــن معاملات ســال 2013 در بازارهای قراضه نســبتا صعودی 
یا ســاکت ثبت شــد. بازار معاملات ترکیه راکد بود. آخرین قیمت 
پیشنهادی قراضه سنگین کلاس 1 و2 خلوص 20-80 امریکا و اروپا 
در سال 2013 به ترتیب 400 تا 405 دلار هر تن سی اف آر و 399 
دلار هر تن سی اف آر ترکیه بود. قیمت قراضه آ3 رومانی 387 تا 390 
دلار هر تن سی اف آر و محصول روسیه 386 تا 390 دلار هر تن سی 

اف آر بود.

 سنگ آهن ½
بــا این که فعالیت چندانی از جانب خریداران چینی در هفته پایانی 
دسامبر مشاهده نمی شد ولی نگرانی از کاهش عرضه سنگ آهن دو 
کشور برزیل و استرالیا موجب افزایش قیمت شد. در استرالیا طوفان 
کریستین فعالیت بنادر مهم صادر کننده سنگ آهن را مختل کرده و 
در برزیل نیز بارش شدید باران فعالیت برخی از معادن شرکت واله را 

متوقف ساخت. 
آخرین متوسط قیمت سنگ آهن خلوص 62 درصد وارداتی به چین 
134 دلار هر تن خشک سی اف آر ثبت شد. در بورس سنگاپور قیمت 
معاملات ســواپ سنگ آهن تا 5 دلار هر تن رشد داشت و در بورس 

دالیان چین نیز قیمت به 150 دلار هر تن رسید.

بیلت ½
از آنجایی که متوسط قیمت معاملات بیلت سی آی اس اواخر دسامبر ۵0۵  
دلار هر تن فوب بود عرضه کننده ها قیمت پیشنهادی پایان سال را به ۵10 
دلار هر تن فوب رساندند. در ترکیه نیز از نیمه دوم ژانویه بازار فعال می شود و 
در دسامبر در ۵20 تا ۵3۵ دلار هر تن سی اف آر معامله شد. البته ترک ها با 

کمبود تقاضای میلگرد مواجه هستند.
قابل ذکر است در سال 2013 حداقل و حداکثر قیمت بیلت سی آی 

اس 485 و 545 دلار هر تن فوب بوده است.
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رویداد

مدیرعامل گروه اس ام اس دماگ آلمان که بیش از 40 شرکت 
زیر مجموعه آن قرار دارد، با رئیس هیئت عامل سازمان توسعه 
و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایــران در تهران ملاقات و 
پیشــنهاد این شــرکت را برای اجرا و توسعه طرح های فلزات 

آهنی به وی ارائه کرد.
به گزارش چیلان به نقل از خبرگزاری مهر، بورکهارد دامِن که 
همراه با مدیرعامل شعبه ایتالیا اس ام اس دماگ به دیدار رئیس 
هیئت عامل این ســازمان آمده بود گفت: این شرکت پیشینه 
روشــنی برای اجرای طرح های فولادی در ایران دارد و تاکنون 
تعدادی از طرح های صنایع فولاد ایران از جمله فولاد هرمزگان 
و فولاد مبارکه توسط اس ام اس دماگ انجام شده از همین رو 

آمادگی داریم تا طرح های جدیدی در ایران اجرا کنیم.
مهدی کرباسیان نیز تاکید کرد:  بخش معدن و صنایع معدنی 
فرصت های متعددی برای ســرمایه گذاری و کسب منافع دو 
جانبه دارد. کرباســیان اظهار امیدواری کــرد که علاوه بر ارائه 
دانش فنی و تجهیزات،  شاهد سرمایه گذاری اس ام اس دماگ 

در صنعت فولاد ایران نیز باشیم.

پیشــنهاد آلمان  برای سرمایه گذاری در 
فولاد ایران

به گزارش چیلان، سازمان توســعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران گزارش داد: شــرکت  های فولادی کشور از ابتدای 
فروردین تا پایان آبان، 10میلیون و 549 هزار و 191 تن شمش 
تولید کردند، این در حالی است که میزان تولید شمش فولاد این 
شرکت ها در مدت مشابه سال گذشته، 9 میلیون و 655 هزار و 
102 تن بود که حاکی از افزایش 9 درصدی تولید فولاد خام در 

مدت یاد شده است.
از میان شــرکت های برتر تولید کننده فولاد کشــور، »فولاد 
مبارکه« با تولیــد 3 میلیون و 861 هــزار و 401 تن، »فولاد 
خوزســتان « 2 میلیــون و 462 هزار و 57 تــن و »ذوب آهن 
اصفهــان « یک میلیون و 386 هزار و 995 تن، به ترتیب رتبه 
های اول تا سوم را در تولید فولاد خام به خود اختصاص دادند. 
به این ترتیب، 73 درصد تولید فولاد کشور توسط این 3 شرکت 
تولید می شود. همچنین، شرکت های بزرگ دیگر تولید کننده 
فولاد خام شامل فولاد هرمزگان با تولید 715 هزار و 382 تن، 
فولاد خراسان 470 هزار و 477 تن، سبا 467 هزار و 934 تن، 
فولاد آلیاژی ایران 241 هزار و 226 تن و گروه ملی صنعت فولاد 

ایران 220 هزار و 119 تن بود.
بنا به این گزارش، طی آبان سال 92، در مجموع یک میلیون و 
375 هزار و 34 تن شــمش فولادی در کشور تولید شد که در 
مقایســه با میزان شمش فولاد تولید شده در مدت مشابه سال 

گذشته حاکی از رشد 12 درصدی تولید است.

شرکت های برتر تولید کننده فولاد کشور 
مشخص شد

380 هزار تن محصول فولادی از ابتدای امسال تاکنون از شرکت ذوب آهن اصفهان صادر شده است.
به گزارش چیلان به نقل از فولاد نیوز، مدیر بازاریابی و فروش خارجی این شرکت گفت : محصولات فولادی ، تیر آهن و میلگرد ازجمله 

محصولاتی است که به کشورهای چین ، عراق ، افغانستان ، گرجستان ، ارمنستان ، ترکمنستان و تاجیکستان ارسال شده است.
آقای کرمی افزود: ارزش میانگین محصولات فولادی 605 دلار در هر تن است.

پیش بینی می شود تا پایان سال 2 میلیون و 600 هزار تن محصولات فولادی در شرکت ذوب آهن اصفهان تولید و روانه بازار شود.

صادرات 380 هزار تن محصول فولادی از 
اصفهان 



اخبار داخلي

29

مدیــر عامل ذوب آهن اصفهان با بیان اینکه در این شــرکت، 
طرح های بسیار جذاب و ارزشمندی برای سرمایه گذاری وجود 
دارد که در مدت یک سال می تواند سرمایه را بازگرداند، افزود: 
یکی از این طرح ها مربوط به تولید ریل است که براساس برنامه 
توسعه تا سال 1404 باید سالی هزار کیلومتر ریل جدید برای 

راه آهن احداث شود.
وی گفت: اکنــون هر تن ریل قیمتی معادل 800 یورو دارد و 
به دلیل تولید نشدن در داخل کشور مجبور به وارد کردن آن 
هستیم و این درحالیست که با 65 میلیون یورو می توانیم نورد 
تولید ریل در ذوب آهن احداث کنیم و شــمش آن هم توسط 

این کارخانه تولید شود.
اردشیر ســعد محمدی تصریح کرد: در واقع این یک سرمایه 
گذاری کوتاه مدت و سودده است که ریل را می توان به دو برابر 
قیمت محصولات ساختمانی فروخت و مانع خروج ارز نیز شد.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان به رونق بازار بورس بویژه ســهام 
صنایع فولادی از جمله ذوب آهن اشاره کرد و گفت: این رونق 

نشان دهنده آینده ای بسیار مطلوب برای صنعت فولاد است.

طرح ذوب آهن اصفهان برای تولید ریل

نماینده مردم قروه و دهگلان در مجلس شــورای اســلامی 
گفت: کارخانه ذوب آهن اصفهان و فولاد مبارکه، برای احیای 
کارخانه ذوب آهن کردستان وارد عمل شده و در این کارخانه 

سرمایه گذاری خواهد کرد.
به گزارش چیلان به نقــل از خبرگزاری فارس، این نماینده 
مجلس با اعلام این خبر یادآور شد: از چهار سال گذشته روند 
ورشکستگی کارخانه ذوب آهن کردستان آغاز شده بود که از 
یک سال قبل به طور کامل تعطیل و تولید آن متوقف شد. 

وی افــزود: در این مــدت مذاکراتی برای ســرمایه گذاری 
خارجی هــا در این کارخانه انجــام گرفت که به دلیل حجم 
بالای رقم بدهی این کارخانه، ســرمایه گذاران چین، ترکیه 
و دیگر کشــورهای خارجی، حاضر به سرمایه گذاری در آن 

نشدند.
قادرمرزی با اشاره به انجام رایزنی هایی با شرکت های بزرگ 
فولاد داخلی، اعلام کرد: این شرکت ها نیز بدهی بالای شرکت 
را بهانه قرار داده و شرط سرمایه گذاری در این کارخانه را اخذ 
امتیــازات ویژه از دولت اعلام کردنــد که این امتیازات برای 

دولت در حال حاضر مقدور نبود.
وی بــا اشــاره به مذاکــره با شــرکت فــولاد مبارکه برای 
ســرمایه گذاری در این کارخانه، تصریح کرد: این مذاکرات 
به نتیجه رســید و این کارخانه بزرگ آمادگی خود را برای 
سرمایه گذاری در شــرکت فولاد زاگرس)کارخانه ذوب آهن 

کردستان( اعلام کرد.
نماینده مردم قروه و دهگلان در مجلس شــورای اســلامی 
توافــق نهایی با ایــن کارخانه در زمینه ســرمایه گذاری در 
کارخانه ذوب آهن کردستان را عاملی برای احیای دوباره این 
واحد صنعتی بزرگ در کردستان اعلام کرد و افزود: بر اساس 
توافق به عمل آمده قرار اســت کارخانه ذوب آهن کردستان 
به عنوان محدوده منفصــل ذوب آهن اصفهان عمل کند و 
کارخانه ای که زمینه تولید چدن فعالیت داشــت، به یکی از 

مجتمع های بزرگ تولید فولاد تبدیل شود.

احیای ذوب آهن کردستان کلید می خورد

صادرات شمش و محصولات فولادی بدون محدودیت، میزان و نوع 
محصول تا پایان خرداد ماه 1393 آزاد شد. معاون وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با تأیید مطلب فوق اعلام کرد: تصمیم مذکور به منظور حمایت 

از تولیدکنندگان و با توجه به مصرف داخلی اتخاذ شده است.
واحدهای فولادسازی کشور در هشت ماهه نخست امسال بالغ بر10 
میلیون و ۵49 هزار و 191 تن فولاد خام تولید کرد که این میزان نسبت 

به دوره مشابه سال 91 رشد 9 درصدی را نشان می دهد. 
همچنین طی هشت ماهه امســال 11میلیون و 124 هزار و 883 تن 
انواع محصولات فولادی از جمله میلگرد، تیرآهن، ورق عریض، ورق 
گرم، ورق گالوانیزه، کلاف و لوله توسط شرکت های فولادی تولید شد.

صادرات شمش و محصولات فولادی آزاد شد 
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رییس پلیــس فضای تولید و تبادل اطلاعات پایتخت ضمن تشــریح شــیوه جدید و ابداعی 
کلاهبرداران برای ســرقت از مدیران عامل شرکت های خصوصی، گفت: فرد یا افرادی با ارسال 
فکسی با سربرگ وزارت صنعت، معدن و تجارت و به بهانه پرداخت یارانه صنعت، اطلاعات بانکی 

افراد را درخواست می کنند.
به گزارش چیلان، سرهنگ محمد مهدی کاکوان با بیان اینکه چندی پیش فکس و ایمیلی به مدیران عامل کارخانه و شرکت های بخش 
خصوصی ارسال شد، گفت: محتوای این ایمیل یا فکس در مورد آماده سازی زیرساخت های »پرداخت یارانه صنعت« بود که این ایمیل با 
سربرگ وزارت صنعت، معدن و تجارت و با آرم سازمان توسعه تجارت ایران به صاحبان کارخانه ها ارسال شده است. وی با بیان اینکه این 
فکس با عنوان »محرمانه« و »خیلی فوری« به دفتر این افراد ارسال شده است، گفت: در این فکس آمده است که پیرو دستور مقام عالی 
وزارت مبنی بر جمع آوری اطلاعات صنعتگران به منظور آماده سازی زیرساخت های »پرداخت یارانه صنعت« لازم است اطلاعات درخواستی 

طبق جدول در اسرع وقت ارسال شود.
کاکوان با بیان اینکه در این فکس یا ایمیل دریافتی علاوه بر اطلاعات شناسنامه ای، اطلاعات بانکی صاحبان مشاغل را نیز خواسته بود، گفت: 
جالب است که در لیست اطلاعات بانکی علاوه بر شماره حساب و بانک عامل، رمز دوم کارت، کد CV2 و تاریخ انقضای کارت مدیرعامل و 
سرمایه گذار درخواست شده بود و با این بهانه که کدهای امنیتی پس از حصول اطمینان، تغییر داده می شود، از افراد خواسته بودند که این 

اطلاعات به سرعت برای آنان ارسال شود تا دولت براساس این اظهارنامه، یارانه صنعت را به این بخش تقبل کند.
بهرامی  ارض  اقدس، رئیس کمیسیون تجارت اتاق بازرگانی تهران در این زمینه افزود: نامه یادشده ابهاماتی داشت و گفته شده برای تعیین 
تسهیلات و امتیازات است. این در حالی است که دولت در وضعیت فعلی چنین امتیازی ندارد که به بخش خصوصی و فعالان اقتصادی 

تخصیص دهد.

هشدار به تولیدکنندگان بخش خصوصی فولاد:
کلاهبرداری به نام پرداخت یارانه صنعت

نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی با اشاره به طرح تحقیق و تفحص از صنعت فولاد اظهار داشت: کمیته تحقیق و تفحص از صنعت 
فولاد با تعیین هیات ریسه آغاز به کار کرده است و ریاست آن را نیز نادر قاضی پور نماینده ارومیه به عهده دارد.

به گزارش چیلان، علیرضا محجوب در این باره به افکارنیوز اظهار گفت: در اولین مراحل تحقیق و تفحص متوجه شدیم که وضعیت 
صنعت فولاد کشور وضعیت خوبی نیست و حتی مسئله فسادی که در این تحقیق و تفحص وجود دارد به مراتب بد تر از مسائلی است 

که در تحقیق و تفحص از سازمان تامین اجتماعی وجود دارد. 
وی افزود: احمدی نژاد همواره تاکید می کرد که ما در ســال 19 الی 20 میلیون تن تولیدات فولاد داریم این در حالی اســت که طبق 

تحقیقات ما در مراحل ابتدایی تولید فولاد در کشور طی سال های گذشته شاید 11 میلیون تن در سال بوده است.
محجوب گفت: از 8 طرح بزرگ فولادی که همواره دولت نهم و دهم برآن تاکید داشتند تا این مرحله مشخص شده است که حتی زمین 
دوطرح از 8 طرح هم آماده نشده است و از یک الی دو طرحی هم که آماده شده اند یکی از آن ها هنوز راه آهن و سنگ آهنش آماده نیست.

محجوب با بیان اینکه بسیاری از دستگاه های دولتی در تخلفات صنعت فولاد متخلف هستند خاطرنشان کرد: اعضای تحقیق و تفحص 
امیدوار هستند تحقیق و تفحصی جامع همانند تحقیق و تفحص از سازمان تامین اجتماعی آماده و ارائه کنند.

نماینده تهران در کمیته تحقیق و تفحص مدعی شد:
فساد صنعت فولاد از تامین اجتماعی بیشتر است
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عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد در خصوص آزادسازی صادرات 
شمش فولاد گفت: باید دید کارشناســانه نسبت به آزادسازی 
صادرات شمش داشت زیرا در حال حاضر شمش تولیدی کارخانه 
های داخلی به سختی نیاز بازار داخلی را تامین می کند و تولیدی 
مازاد برای صادرات نداریم بنابراین آزادســازی این محصول در 

آینده مشکل ساز خواهد بود.
حســن مصیب زاده ضمــن بیان این مطلب افزود: آزادســازی 
محصــولات فولادی خبر خوبــی برای تولیدکننــدگان فولاد 
محسوب می شود و تولیدکنندگان می توانند محصولات خود را 
به بازارهای منطقه ای به ویژه عراق صادر کنند اما باید ابتدا نیاز 

بازار داخل فراهم شود.
مدیر عامــل ذوب آهن گمبرون افزود: در حال حاضر خریداران 
به دلیل شــرایط موجود، از بازار عقب نشسته و تا شفاف شدن 
قیمت ها از خرید دست کشیدند لذا این امر خود به خود به رکود 

در بازار دامن زده است.

شمش تولید داخل نیاز کارخانجات را 
تامین کند

مدیر عامل شرکت فولاد آلیاژی ایران گفت: با بهره برداری کامل 
»ایستگاه دوم ریخته گری« در کارخانه فولادسازی این مجتمع، 

 ظرفیت تولید مذاب 200 هزار تن افزایش می یابد.
به گزارش چیلان، رامین کیهان با بیان این مطلب افزود: با بهره 
برداری کامل از ایستگاه یاد شده،  ظرفیت تولید سالانه بیلت )به 
ابعاد 120، 130، 150 و 180 میلیمتر(، از 250 هزار تن به 450 

هزار تن افزایش خواهد یافت.
مدیر عامل شرکت فولاد آلیاژی ایران بیان داشت: تنوع در سایز 
بیلت، ظرفیت تولید بالاتر، امکان تولید بیلت تا طول 12 متر و 
نیز اســتفاده از تکنولوژی نوین از جمله این مزیت ها محسوب 

می شود.
وی افزود: بهره برداری کامل از پروژه های توسعه زیر سقفی این 
شرکت،  موجب افزایش کمی و کیفی تولید و نیز تکمیل سبد 

محصولات آلیاژی مشتریان خواهد شد.

افزایش 200 هزار تنی ظرفیت تولید مذاب

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از پیش بیني برنامه راه اندازي واحدهاي احیاي مستقیم طرح هاي فولادي از نیمه دوم سال 1393 
خبر داد و گفت: ظرفیت هر یک از هفت طرح فولادي 800 هزار تن است که قابلیت توسعه تا یک میلیون تن را دارند. 

به گزارش چیلان، مهدي کرباسیان با بیان این مطلب افزود: واحدهاي احیاي مستقیم طرح هاي فولادي استاني از نیمه دوم سال 93 به 
تدریج وارد مرحله راه اندازي مي شود و خوشبختانه طي هفته هاي اخیر روند تکمیل آن ها شتاب گرفته است. 

وي تصریح کرد: میزان پیشرفت واحدهاي احیاي مستقیم، انباشت و برداشت طرح هاي هفت گانه فولادي تا پایان آبان امسال بین 65 تا 
79 درصد اعلام شده که با گشایش اعتبار، پیشرفت این طرح ها مناسب تر خواهد شد.

وی ادامه داد: زمان ساخت واحد های فولادی سازی نیز به موازات اجرای واحدهای احیای مستقیم کوتاه خواهد شد. معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت خاطرنشان کرد: در حال حاضر، زیرساخت های همه طرح ها نظیر آب، برق و گاز به جز طرح فولاد سبزوار تامین و برخی 

تجهیزات مورد نیاز وارد سایت ها شده و برخی دیگر آماده سفارش ساخت است.
رئیس هیات عامل ایمیدرو اخیرا از باز شدن ال سی 2 مورد از طرح های فولادی شامل »سپید دشت« و »قائنات« خبر داده و گفته بود: 
ال سی طرح های دیگر فولادی نیز توسط شرکت »ام سی سی« چین به زودی باز شده و در نتیجه، چالش تامین مالی طرح های مذکور 

برطرف می شود.

راه اندازی طرح هاي فولادي از سال 93 شروع می شود
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تقاضای فولاد در جهان ظرف 11 سال گذشته از 851 میلیون 
تن به 1648 میلیون تن افزایش یافته است.

به گزارش بورس لندن، قیمت فــولاد به عنوان اصلی ترین فلز 
صنعتی و پایه در جهان به علت کاهش تقاضا در بازارهای جهانی 
طی ماه های اخیر با بی ثباتی نســبی و کاهش روبرو بوده است 
که شرکت های تولید کننده فولاد در جهان را با مشکلات مالی 

جدی روبرو کرده است.
در ماه های اخیر قیمت این فلز در بازارهای جهانی سیری نزولی 
را طی کرده که به گفته کارشناسان افزایش میزان تولید و کاهش 
میزان تقاضا برای این محصول در بازارهای جهانی یکی از عوامل 

مهم در کاهش قیمت این محصول در بازار های جهانی است.
الکسی مورداشوو، مدیر عامل شرکت فولاد سیورستال روسیه، در 
مصاحبه با استیل فرست گفت: »برای استفاده بهینه از ظرفیت 
و بهبود قیمت ها، صنعت فولاد باید تولید و عرضه آن را کاهش 

دهد.
عرضه فولاد در جهان از میزان 851 میلیون تن در سال 2001 

به 1548 میلیون تن در سال 2012 رسیده است.
مصرف سرانه این محصول نیز از میزان 150 کیلوگرم به ازای هر 
نفر در سال 2001 به 215 کیلوگرم در سال 2012 رسیده است. 
که همین آمار نشان دهنده افزایش چشم گیر عرضه فولاد نسبت 

به تقاضای آن در بازار در سال های اخیر بوده است.

تقاضای جهانی فولاد در 11سال 2برابر شد

بر اســاس آخرین گزارش منتشــره انجمــن جهانی فولاد 
65 کشــوری که آمار تولید خود را به این ســازمان گزارش 
می دهنــد در ماه نوامبر مجموعا 127 میلیون تن فولاد خام 
تولید کردند که 3/6 درصد نســبت به نوامبر 2012 افزایش 

داشت.
در این بین تولید فولاد خام چین 60 میلیون و 900 هزارتن 
ثبت شــد که 4/2 درصد بهبود داشــت. در سایر نقاط آسیا، 
ژاپنی هــا 9 میلیون و 300 هزار تن فولاد خام تولید کردند 
که نسبت به نوامبر 2012 معادل 8/9 درصد بالا رفت. تولید 
فولاد خام کره جنوبی 5 میلیون و 600 هزار تن بود که 0/2 

درصد کاهش داشت.
در اتحادیه اروپا، آلمان با افزایش 5/7 درصدی نسبت به سال 
قبــل 3 میلیون و 700 هزار تن فولاد خام تولید کرد. ایتالیا 
افــت 4/5 درصدی را تجربه کرده 2 میلیون و 100 هزار تن 
فولاد تولید نمود. تولید فولاد خام فرانسه یک میلیون و 300 
هزار تن بود که 3/5 درصد بهبود داشــت. اسپانیا نیز با رشد 
15/5 درصــدی در تولید فولاد خام ماه نوامبر یک میلیون و 

200 هزار تن تولید داشت.
در ماه نوامبر ســال جاری تولید فولاد خام ترکیه طبق این 
گزارش 3 میلیون و 100 هزار تن بوده که 3 درصد نســبت 
به نوامبر ســال گذشته بهبود داشت. تولید فولاد خام روسیه 
با 0/7 درصد کاهش به 5 میلیون و 500 هزار تن رســید و 
تولیــد اوکراین افت 7/9 درصدی را تجربه کرده 2 میلیون و 

500 هزار تن بود.
تولید فــولاد خام برزیل در نوامبر 2013 معادل 2 میلیون و 
700 هزار تن بــوده 2/8 درصد پایین آمد و در امریکا تولید 
فولاد خام نوامبر با 5/3 درصد رشد نسبت به نوامبر 2012 به 

7 میلیون و 100 هزار تن رسید.
همچنین قابل ذکر اســت نرخ بهــره وری صنعت فولاد 65 
کشــور فوق ماه نوامبر 75/8 درصد بوده و 0/3 درصد نسبت 
به نوامبر 2012 بهبود داشته ولی نسبت به اکتبر سال جاری 

1/7 درصد پایین تر بود.

کاهش سرعت رشد تولید فولاد در جهان

انجمن صادرکنندگان فولاد ترکیه اعلام کرد: این کشور در سال 2013 
معادل 18 میلیون و 400 هزار تن فولاد صادر کرده که ۷/3 درصد افت 
داشته است. درآمد صادراتی این کشــور از بازار فولاد در سال 2013 با 

10/۶ درصد کاهش به 13 میلیارد و 900 میلیون دلار رسید.
همچنین ترکیه در ماه دسامبر 1/۵ میلیون تن فولاد صادر کرده که 3/9 
درصد نسبت به دسامبر 2012 پایین آمد و ارزش صادرات فولاد با 3/۵ 

درصد افت 1/2 میلیارد دلار ثبت شد.

افت صادرات فولاد ترکیه 
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انعکاس

بخش انعکاس چیلان، گزارشــی کوتاه از مهمترین اقدامات و فعالیت های انجمن است که جهت اطلاع و 
همگرایی اعضای محترم انجمن در هر شماره از نشریه منتشر می شود. علاقه مندان می توانند برای کسب 

اطلاعات تکمیلی و اطلاع از سایر اقدامات انجام شده، با دفتر انجمن در تماس باشند.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

جلسه مشترک انجمن و ایمیدرو

در راستای همفکری و هم اندیشی در 
خصوص مســائل موجود صنعت فولاد 
کشــور، جلســه ای با حضــور رئیس 
هیئت عامل ایمیــدرو و معاونین وی 
و دبیر و اعضــای هیئت مدیره انجمن 
در دفتر آقای دکتر کرباســیان برگزار 

گردید.
این جلســه مشــکلات واحدهای  در 
تولیدکننده فولاد کشور از جمله رکود 
بــازار، کمبود نقدینگی و ســرمایه در 

گردش، ضعف هــای کارکردی بورس 
کالا و نبود ســاختار مناسب در تنظیم 
زنجیره فولاد کشور مطرح و حاضرین 

نقطه نظرات خود را بیان نمودند.
آقــای دکتر کرباســیان نیز بر جدیت 
ایمیدرو بر تعامل مستمر با انجمن در 
حوزه فولاد تاکید کرد و از برنامه ریزی 
این سازمان برای برگزاری جلسات هم 
اندیشی با تشکل های مرتبط خبر داد. 
ایمیدرو همچنین  عامل  هیئت  رئیس 

تسهیل واگذاری طرح های فولادی به 
بخش خصوصــی را از برنامه های آن 
سازمان برشــمرد و از انجمن خواست 

در این زمینه ایمیدرو را یاری کند.
ورود شــرکت های خارجی معتبر در 
صنعــت فولاد پس از اجرای توافق ژنو 
از موضوعــات دیگری بــود که در این 
جلســه مطرح شد و چگونگی تعامل با 
این شرکت ها در زمینه های مورد نیاز 

کشور مورد بررسی قرار گرفت.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

جلسه انجمن با رئیس اتاق بازرگانی تهران

نظر به اهمیت برقراری توازن در زنجیره 
تولیــد فــولاد و لزوم مشــارکت کلیه 
نهادهای مؤثر در اقتصاد و صنعت کشور 
در این خصوص،جلسه ای با حضور دبیر 
و اعضــاء هیئت مدیــره انجمن و آقای 
دکتر آل اسحاق، رئیس اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی تهران برگزار 

گردید.
در این جلسه گزارشی از نقش و جایگاه 
انجمن در صنعت فولاد کشور و اقدامات 

انجام شــده در راســتای ارتقاء تولید و 
رشد صنعت فولاد کشور ارائه و بر لزوم 
ایجاد توازن در زنجیره فولاد هم از منظر 
سودآوری بخشهای مختلف و هم میزان 

تولید حلقه های مرتبط تأکید گردید.
دکتر آل اسحاق نیز ضمن تأیید مواضع 
واقدامات انجمن به ویژه در چند ســال 
گذشــته بر ضرورت تدوین نسخه جامع 
صنعت فولاد توسط یک ستاد فرماندهی 
عملیاتی متشــکل از کلیه ســازمانها و 

نهادهای ذینفــع در زنجیره فولادتأکید 
نمود. همچنیــن در این جلســه مقرر 
گردید با همکاری انجمن، مجمع خبرگان 
زنجیره فــولاد در اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی تهران تشکیل گردد تا 
در خصوص موانع و مشکلات پیش روی 
توســعه فولاد در کشور به هم اندیشی و 
تصمیم ســازی پرداخته و راهکارها را از 
طریق اتاق تهران به مســئولین ذیربط 

منتقل نماید.  

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

همکاری انجمن و وزارت صنعت برای به روزرسانی اطلاعات واحدهای تولیدی 

با توجه به حضور گسترده انجمن در فرآیند 
تصمیم گیری برای صنعت فولاد کشــور 
و لزوم در اختیار داشــتن اطلاعات به روز، 
جامع و کافی برای برنامه ریزی در جهت حل 
مسائل تولید فولاد کشور و رفع مشکلات 
شــرکت های فولادی، همکاری مشترکی 
بین انجمــن و وزارت صنعــت، معدن و 

تجارت شــکل گرفته اســت تا اطلاعات 
واحدهای تولیدی فعال و طرح های در حال 
احداث فولاد مورد به روزرسانی، طبقه بندی 

و تحلیل قرار گیرد.
این تعامل مشترک در حال طی گام های 
نخست خود می باشد و جلسات هماهنگی 

اولیه آن برگزار شده است.  

در این همــکاری قرار 
اســت دفتر صنایع معدنــی و آمار وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و انجمن اطلاعات 
واحدهــای تولید فولاد را مورد بررســی 
و یکپارچه ســازی قــرار دهنــد تا زمینه 
تصمیم ســازی و تصمیم گیری های آتی 

فراهم گردد.
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انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

نقش موثر انجمن در چهارمین همایش چشم انداز صنعت فولاد و معدن

چهارمین همایش »چشم انداز صنعت 
فولاد و معــدن ایران با نگاهی به بازار« 
امســال نیز با مشــارکت فعال و موثر 
اقتصاد  دنیای  روزنامه  توســط  انجمن 
برگزار می گردد. آقای دکتر ســبحانی، 
رئیس هیئــت مدیره انجمــن و آقای 
مهندس خلیفه سلطانی دبیر انجمن از 
اعضای کمیته راهبری همایش مذکور 
هســتند که نقش پررنگــی در تعیین 

اســتراتژی های این همایش و انعکاس 
دغدغــه هــای بخش خصوصــی ایفا 

می کنند.
در میــان اعضای کمیتــه راهبری این 
همایش افــرادی همچون رئیس هیئت 
عامل ایمیدرو، معاون امور معدن و صنایع 
معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
مدیر عامل بورس کالای ایران نیز حضور 
دارند. بنابراین جلســات کمیته راهبری 

همایــش فوق فرصت مناســبی جهت 
انتقال مسائل و مشکلات تولیدکنندگان 
فولاد به مسئولین ذیربط و چاره جویی 

برای آن به شمار می رود.
همایش»چشــم انداز صنعــت فولاد و 
معدن ایران با نگاهی به بازار« در تاریخ 
29 و 30 بهمن ماه در مرکز همایش های 
بین المللی صدا و ســیما برگزار خواهد 

شد.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

حضور گسترده انجمن در دهمین نمایشگاه متالورژی تهران

با توجه به ســابقه اســتقبال شرکتهای 
عضــو از اقدام انجمــن در ایجاد جایگاه 
وبــژه تولیدکننــدگان فولاد ایــران در 
نمایشــگاه های متالــورژي تهــران در 
ســال های 89 و 90 و 91، امســال نیز 
انجمن مناسب ترین فضای نمایشگاه را 

جهت این امر در اختیار گرفت. 
امسال در دهمین نمایشگاه بین المللی 
متالورژی تهران حدود 1000 متر مربع 

بــه جایگاه ویــژه تولیدکنندگان فولاد 
ایران اختصــاص پیدا کرد که 15 عضو 
انجمــن در آن حضور داشــتند. غرفه 
انجمــن نیز یکی از شــلوغ ترین غرفه 
های نمایشگاه امســال بود که پذیرای 
مجلس  نمایندگان  دولتی،  مســئولین 
کارخانجات  مدیران  اســلامی،  شورای 
تولیدکننــده و فعالان بــازار فولاد بود. 
همچنین غرفه انجمن در این نمایشگاه 

همچون ســالهای پیش به عنوان غرفه 
ممتاز شناخته شد.

شــرکت های مجتمع فولاد کویر، صبا 
فــولاد زاگرس، صبا فولاد منظومه، صدر 
فولاد، غرب آســیا، جهان فــولاد غرب، 
آهن و فــولاد غدیر ایرانیان، اصفهان در، 
اکسین خوزستان، روی اندود و ایمن تک 
طبرستان از اعضای انجمن بودند که در 

این نمایشگاه حضور پیدا کردند.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

حضور فعال انجمن در جلسات کارگروه فنی- تخصصی فولاد.

جلسات کارگروه فنی- تخصصی فولاد 
در آذر و دی ماه ســال جاری با حضور 
نماینــدگان انجمن، دفاتر برنامه ریزی 
تأمیــن، توزیع و تنظیم بــازار، صنایع 
اقتصــادی وزارت صنعت،  معدنــی و 
تجــارت، ســازمان حمایت،  و  معدن 
بورس کالا، ایمیدرو و شرکتهای تابعه 

آن برگزار شد.
در ایــن جلســات موضوعــات مهمی 
همچون آزادســازی صادرات شمش و 
محصولات فولادی، ایجاد تناســب در 

تولید و سودآوری مراحل زنجیره تولید 
فولاد کشور و  راهکارهای خروج از رکود 
بازار فولاد مورد بحث و تبادل نظر قرار 
گرفــت.   یکی از نتایج این جلســات، 
دســتور وزیر صنعت، معدن و تجارت 
برای آزادســازی صادرات فولاد بود که 
انجمــن در تحقق این موضوع نقشــی 
اساسی ایفا نمود. از نتایج دیگر جلسات 
در  ایجاد حساســیت  کارگروه مذکور، 
مســئولین برای تنظیــم قیمت ها در 
مراحــل مختلــف تولید فــولاد بود به 

طوری که منتهــی به ماموریت وزیر به 
معاون امور معادن و صنایع معدنی خود 
برای بررسی ارزش افزوده در حلقه های 

زنجیره فولاد گردید.
در یکی از این جلســات، موضوع عدم 
تناســب قیمت آهن اسفنجی و شمش 
با حضــور نمایندگانی از شــرکت های 
تولیدکننــده و مصــرف کننــده آهن 
اسفنجی مورد بررســی قرار گرفت که 
این موضوع از طریق مراجع مختلف در 

حال پیگیری است.







غرفه انجمن در نمایشگاه متالورژی تهران
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گزارش و گفتگو

رمضانعلــی ســبحانی فــرد، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس و 
سخنگوی هیأت تحقیق و تفحص از 
صنعت فولاد در گفت و گو با خبرنگار 
چیلان تأکید می کنــد که در طرح 
تحقیق و تفحص از صنعت فولاد به 
دنبال علل به سرانجام نرسیدن طرح 
های استانی فولاد است و همچنین 
بحث های سوء مدیریت و سوء مالی 
در صنعت فولاد هم بررسی می کنند. 
برای کسب اطلاع از آخرین وضعیت 
طرح تحقیق و تفحص از صنعت فولاد 

این گفت و گو را مطالعه بفرمایید.
 آقای ســبحانی فرد، 
چرا تحقیق و تفحص از صنعت 

فولاد به جریان افتاد؟
خب در سال 1385 مصوب شد که 8 
طرح فولادی در راستای تامین فولاد 
کشور ایجاد شود و استدلال شد که 
این 8 طرح مــی تواند تامین کننده 
فولاد کشــور و باعث اشتغال زایی و 
جلوگیری از خام فروشی سنگ آهن 
شــود. قرار بود این طرح ها در بازهی 
زمانی ســه ســاله یعنی در سال 88 
به بهره برداری برسید ولی متاسفانه 
تاکنون این اتفاق به سرانجام نرسیده 
اســت. در حال حاضر سالی بیش از 
6 میلیــارد دلار ارزبری واردات فولاد 
در کشــور داریم و این در حالی است 
که ســنگ آهن را به صورت خام به 
کشــورهای خارجی صادر می کنیم 
یعنی از این طرف خام فروشی بدون 
ارزش افــزوده و خارج کــردن ارز از 
مملکــت داریم و از آن طرف فولاد را 

سخنگوی هیأت تحقیق و تفحص از صنعت فولاد 
 در گفت و گوی اختصاصی با چیلان:

می توانیم در پایان سال 94 به 
خودکفایی فولاد برسیم

میلیارد دلار  از 6  بیش  سالی 
ارزبری واردات فولاد در کشور 
داریم و این در حالی است که 
به صورت خام  را  آهن  سنگ 

صادر می کنیم.

  مریم رضازاده
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وارد می کنیم. در جلسه هیأت تحقیق تفحص از 
صنعت فولاد هم جمع بندی نمایندگان این بود 
که در فرایندهای تولید فولاد توازن وجود ندارد و 
باید در جهت ایجاد توازن در فرایند تولید فولاد 

گام برداشت.
طرح تحقیــق و تفحص به دنبال علت و چرایی 
ســرانجام نگرفتن این 8 طرح فولادی اســت و 
همچنین به دنبال این هستیم که آن نقاط کور 
و موانعی که بر ســر راه عدم پیشرفت این طرح های فولادهاست را 
بشناســیم تا اگر نیاز به کمک از طرف مجلس است، مجلس قانون 
مصوب کند و یا اگر نیاز به حمایت های دیگری اســت آن حمایت 
ها را انجام دهد. همچنین در این تحقیق و تفحص بحث های ســوء 
مدیریت و ســوء مالی در صنعت فولاد را بررسی می کنیم و پس از 
احصا این موارد گزارش خود را به صحن علنی مجلس و وزیر صنعت 
ارائــه می دهیم تا این گزارش ها بتواند زمینه توســعه این 8 طرح 

فولادی را فراهم آورد.
 در تحقیق و تفحص بیشتر چه مسائل و مشکلاتی 

را در صنعت فولاد بررسی می کنید؟
آنچه که در این طرح بحث می شود علت تاخیر در راه اندازی این طرح 
هاست که در علت تاخیر بحث سوء مدیریت، سوء تدبیر و عدم توازن و 
سوء استفاده های مالی نیز وجود دارد که همه این موارد را بررسی می 
کنیم. توازان این طرح های فولادی از بحث کنسانتره و گندله و تا احیا 

و تبدیل به شمش شدن هم مورد بررسی قرار می گیرد.
 آیا بــا فعالین صنعت فولاد هــم در این زمینه 

جلسه ای داشته اید؟
تاکنون با مجموعه وزارت صنایع یعنی وزیر صنعت، معدن و تجارت و متولیان 
امر فولاد یعنی رئیس سازمان ایمیدرو و مدیر عامل فولاد و معاونین معدنی 
وی جلساتی داشته ایم که خوشبختانه وزیر نیز به طور جدی بر پیشرفت طرح 
های استانی تاکید دارد. در حال حاضر یکی از برنامه های دولت جلو بردن این 
طرح های فولادی برای به سرانجام رساندن آنهاست زیرا دولت می تواند از 
این طرح ها بهره های بسیار زیادی ببرد، از جمله بهره مندی دولت از این طرح 
ها بحث تامین فولاد اســت. در حال حاضر نیاز ما در سال حدود 24 الی 2۵ 
میلیون تن فولاد است ولی در حال حاضر تنها حدود 13 الی 14 میلیون تن از 
این 2۵ میلیون تن را تولید می کنیم و مابقی را وارد می کنیم و این در حالی 

است که ما سنگ آهن مورد نیاز برای تولید این مقدار فولاد در کشور داریم.
 آیا این تحقیق و تفحص فقط شامل بخش دولتی  
و طرح های استانی می شود یا اینکه بخش خصوصی هم 

شامل می شود؟
مــا در این تحقیق و تفحص هم بخش خصوصی و هم بخش دولتی 
را بررسی می کنیم که البته از این 8 طرح فقط یک طرح به بخش 

خصوصی واگذار شده است.
 آقای سبحانی فرد، بررسی ها در چه مرحله ای 

است؟
نزدیک به یک ماه است که کمیته تحقیق و تفحص تشکیل شده است 
و بررسی ها شروع شده است. ما در این تحقیق و تفحص سعی کردیم 
از نمایندگانی که این طرح های فولادی در منطقه انتخابی شان دارند 
نیز مشــارکت دهیم و در واقع رئیس کارگروه به این نمایندگان که 
برای 6 الی 7 اســتان هستند حکم داده است که آنها از مناطق شان 

بررســی هایی را داشته باشند زیرا نمایندگان این استان ها به کم و 
کیف فولاد مناطق شان بیشتر آگاه هستند. در واقع ما در کارگروه به 
صــورت گروهی کارها را انجام می دهیم و از آن طرف هم به صورت 
جداگانه به نمایندگانی که در کارگروه هستند ماموریت داده شده که 

کارها و تحقیقات را انجام دهند.
 آیا در اولیــن مراحل تحقیق و تفحص به نتایج و 

اطلاعات قابل انتشاری رسیده اید؟
ما در حال بررسی های ابتدایی هستیم و هنوز به نتایج قابل انتشاری 
دست نیافته ایم ولی آنچه بیشتر در بررسی ها خودش را نشان می 

دهد بحث سوء مدیریت است.
 بررسی ها همان زمان شش ماهه مقرر در آیین 

نامه زمان می برد یا زمان بیشتری لازم دارد؟
ما تلاش می کنیم طی سه ماه آینده بررسی ها را به اتمام برسانیم و 

نتایج را به مجلس در قالب گزارش ارائه دهیم.
 شما به عنوان هیأت تحقیق و تفحص، مهمترین 

نقدی که به صنعت فولاد کشور وارد است چیست؟
ما با وجودی که مواد اولیه صنعت فولاد در کشــور داریم ولی باز هم 
دســت به خام فروشی می زنیم، معادن را داریم ولی اکتشاف معادن 
را نداریم. باید علاوه بر بخش فولاد در معادن هم به عنوان یک منبع 
خــدادادی کار کنیم و بتوانیم این منابع را اکتشــاف کنیم و آنرا به 
فرآوری کنیم نه اینکه فقط خام فروشی داشته باشیم. متاسفانه در 
حال حاضر هم در اکتشاف و هم در فرآوری در کشور ضعیف هست و 
باید تلاش کرد که هم اکتشاف و هم فرآوری بیشتری داشته باشیم.

 به نظر شــما و بــا توجه به عضویــت تان در 
کمیسون صنایع، تا چه اندازه به صنعت فولاد متناسب با 

جایگاه و اهمیت آن در کشور پرداخته شده است؟
صنعت فولاد در اکثر مســائل اقتصادی کشــور تاثیرگذار است، در صنعت 
ساختمان و در سایر صنایع اثر مستقیم و یا غیرمستقیم دارد. مواد اولیه اکثر 
صنایع ما فولاد اســت و می تواند ما را برای رشد صنایع پایین دستی فولاد 
کمک کند. توسعه صنایع پایین دستی قطعا می تواند موجب اشتغالزایی در 
کشور شود، تولید را رونق دهد و باعث افزایش صادرات شود. متاسفانه ما در 
بخش های فوق ضعیف عمل می کنیم زیرا توجه چندانی به این بخش توجه 

نکردیم و در واقع آنرا در برهه ای از زمان فراموش کرده ایم.
  فکــر می کنید طرح تحقیق و تفحص چه اندازه 

می تواند به حل مشکلات صنعت فولاد کمک کند؟
فکــر می کنم با اهتمامی که دولت دارد این تحقیق و تفحص موتور 
محرکی می شــود که ما در دو سال آینده یعنی سال 93 و 94 و در 

پایان 94 بتوانیم به خودکفایی فولاد برسیم.
  تا چه انــدازه در دولت یازدهم برای کمک به 

حل مشکلات صنعت فولاد اراده وجود دارد؟
در حال حاضر کمک به صنعت فولاد برای برون رفت از این شرایط 
بحرانــی جز اهتمام ها و دغدغه های وزیر صنعت و شــخص ریس 
جمهور است. خوشبختانه مجموعه وزارت صنعت تا کنون همکاری 
های خوبی را برای کارگروه تحقیق و تفحص داشــته است زیرا آنها 
مــی دانند که مجلس و کمیته تحقیق و تفحص برای کمک به این 
وزارتخانه و صنعت فولاد آمده اند که آن گره های کور را شناســایی 

کنیم و به آنها اعلام کنیم.

های  بررسی  در  بیشتر  آنچه 
طــرح تحقیــق و تفحص از 
صنعت فولاد خودش را نشان 
مدیریت  سوء  بحث  دهد  می 

است.
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مشاور معاون بازرگانی داخلی وزارت صنعت
در گفت و گو با چیلان پیشنهاد داد:

استفاده از ابزارهای مالی جدید برای 
تأمین نقدینگی صنایع فولادی

مشاور حوزه  ی توسعه بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن و تجارت در گفت و گو با چیلان در خصوص مزیت 
بهره گیری از ابزارهای مالی جدید برای تأمین سرمایه در گردش کارخانجات فولادی گفت: ما باید تجربه ی سایر 
کشورها مثل آلمان و کره جنوبی را ببینیم که با نقدینگی بسیار کم حجم گردش بزرگی را ایجاد می کنند. برای 
تأمین نقدینگی باید از ابزارهای مالی جدید استفاده کنیم و برای کاهش ریسک می توانیم از اختیارات استفاده 
کنیم. دکتر محمد صبوری همچنین افزود: راحت ترین راهکاری که می توانیم در بخش هایی مثل فولاد استفاده 

کنیم، استفاده از اوراق استثناء است.

 آقای صبوری، شما در بحث رکود چه راهکارهایی 
برای خروج بازار فولاد از رکود پیشنهاد می کنید؟

تنظیم بازار باید بر مبنای حمایت از تولیدکنندگان داخلی و حقوق 
تولید کننده و مصرف کننده استوار باشد. برای تنظیم بازار، عوارض 

صادراتی را افزایش می دهیم تا کالاهایی که تولید 
می شــود در داخل به فروش برسد اما زمانی که 
دچار رکود هستیم، عوارض صادراتی را کاهش می 
دهیم و تســهیلاتی جهت فروش راحت تر وضع 
می کنیم. یا اگر احساس کنیم در زمینه مواد اولیه 
مشکلاتی هست، برای صادرات عوارض بیشتری 
وضــع می کنیم تــا به تولیدکننــدگان داخلی 
بفروشند و مشکلات تولیدکنندگان داخلی کمتر 
شــود. در شرایطی که الان به وجود آمده و طبق 

رکودی که در بازار مســکن و طرح های عمرانی است، به نظرم بهتر 
اســت برای حمایت از بازار و صنایع فولاد از ابزارهای مالی بهره برد. 
فولاد صنعت بزرگی است و نیازمند نقدینگی بالایی است بنابراین باید 
از ابزارهای جدید مالی استفاده کرد. همچنین باید شرایط صادرات را 
فراهم کرد چون بازار فولاد بازار تشــکل یافته ای است، فرصت های 
صادراتی در فولاد زیاد است، ما در این صنعت، مزیت نسبی داریم باید 
از این مزیت استفاده کنیم تا ارز آوری بیشتری در کشور صورت بگیرد 

و از مرحله رکود هم خارج شویم.
 یکــی از مهمترین دغدغه هــای صنایع فولادی، 
مشکلات نقدینگی اســت، دولت چه برنامه ای برای آن 

دارد؟
اگر منظور گرفتن تسهیلات از بانک ها است، خب در جهان چنین 
چیزی چندان وجود ندارد، باید از ابزارهای مالی اســتفاده کنیم. ما 
راحت تریــن راهکاری که می توانیم در بخش هایی مثل فولاد اســتفاده 
کنیم، اســتفاده از اوراق استثناء است. اکنون در بازارهای جهانی فولاد، 
اکثر قراردادها فیوچر است برای اینکه چرخ فولاد بگردد، برای اینکه 

نقدینگی سرمایه گذارها هم در جاهایی استفاده شود که سود آوری 
خوبی دارد، برای همین از معاملات فیوچر استفاده می شود. 

در جریــان نقدینگی ما باید از ابزارهای مالی جدید اســتفاده کنیم 
و برای کاهش ریســک می توانیم از اختیارات استفاده کنیم. فولاد 
صنعتی اســت که می تواند مشتقاتی راه بیاندازد و 
آماده این است که یک سری مشتقات را عرضه کند 
که در مورد صنعتی مثل فولاد و اختیار فروش تا به 
حال من نشنیده ام که از این فرصت استفاده کنند. 
این امکان به دارنــده این اختیار را می دهد که در 
تاریخ معینی کالایی را با قیمت مشخصی بفروشد، 
اگــر قیمت بازار بالاتر بود اختیار اجرا نمی کند اگر 
قیمــت بازار پائین تر بود اختیــار اجرا می کند. در 
مورد اختیارات خرید و فروش در جمهوری اسلامی 
چندان مطالعه و کار نشده است مخصوصا در فولاد و صنایع فولادی.

در جهــان خیلی از اختیارات هســت که ریســک هــا را هم برای 
تولیدکننده و هم برای خریدار کاملا پوشش می دهد ، اختیار خرید 
داریم. خریدار یک برگه ی اختیار می خرد و شــرکت های واسط و 
سفته بازها چنین چیزی را عرضه می کنند و اینگونه است که تولید 
کننده می داند، کالایی که تولید می کند به فروش می رسد و ریسک 
را پوشش می دهد. به نظرم ما در این زمینه کم کاری کرده ایم. دفتر 
توسعه بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن و تجارت، تمام برنامه و 
سعی شان را بر این کار گذاشته اند تا ابزارهای جدید مالی را معرفی 
کنند. با استفاده از ابزارهای جدید مالی می توانیم انتظار داشته باشیم 
که چرخ صنعت فولاد روان تر بچرخد. ما به عنوان یک صنعت پیشرو 
بــه فولاد نگاه می کنیم حتما اگر چرخ صنعت فولاد بچرخد صنایع 
زنجیره ای فولاد هم حرکت می کنند و می توانند اقتصاد کشــور را 

رونق دهند.
 آقای صبوری مثــل اینکه طرح حمایت از صنایع 
در دست بررســی دارید. این طرح شامل چه مواردی 

پیش بینی رشد 1/5 درصدی 
آینده  ســال  در  فولاد  برای 
البته یک رشــد 6  داریــم 
این صنعت  برای  درصدی هم 

دور از انتظار نیست. 
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است؟ و بخش فولاد در این طرح چه جایگاهی دارد؟
در طرح حمایت از صنایع سعی شده در مورد آن صنایعی که بدهی های 
بانکی دارند تمهیداتی اندیشــیده شود. خب یک سری از صنایع را به 
عنوان صنایع پیشرو در نظر می گیرند، صنایع پیشرو آنهایی هستند که 
پیوندهای پسین و پیشین بسیاری دارند یعنی تعداد زیادی از صنایع 
قبــل از آنها و تعداد زیادی بعــد از آنها قرار می گیرند. فولاد هم جزو 
صنایع پیشــرو است. ما یک سری برنامه ریزی اولیه داریم و فولاد نیز 
در این برنامه ریزی ها جای دارد. در این طرح سعی شده در خصوص 
کمک های مالی و مهلت باز پرداخت تسهیلات بانکی قبلی و مشکلات 

ارزی تمهیداتی اندیشده شود تا مشکلات این واحدها حل شود.
 به نظر شما ظرفیت خالی کارخانه های فولاد با 

این ابزارهای مالی پوشش داده می شود؟
حتما پوشش داده می شود. متاســفانه در ایران عادت نکرده ایم از ابزارهای 
جدید مالی استفاده کنیم. اگر از این ابزارهای مالی خوب که اسلامی هم هست 
استفاده کنیم خیلی باعث پیشرفت صنعت فولاد می شود. فولاد به نقدینگی 
احتیاج دارد، من قول می دهم اگر از این ابزارها استفاده کنیم نقدینگی و اعتبار 
ایجاد شود و مشــکلات فولادسازان خیلی کمتر شد. ما باید تجربه ی سایر 
کشــورها مثل آلمان و کره جنوبی را ببینیم که با نقدینگی بسیار کم حجم 

گردش بزرگی را ایجاد می کنند.
  دلیل اینکه این سیاست و ابزار های مالی تاکنون 

در کشورمان ایجاد نشده چیست؟
در ایران این سیاست مالی تعریف نشده است. سیستم اعتبار ایرانیان 
اگر راه بیافتد مشکلات زیادی حل می شود. اگر این سیستم را معرفی 

کنیم و تقاضا کنندگان زیاد شوند خود به خود عرضه ابزارهای مالی 
هم بیشتر می شود.

 پیش بینی شــما از وضعیت بازار فولاد در سال 
آینده چیست؟

ما هم طبق معمول انتظار داریم که بازار فولاد در تعطیلات ســال نو 
میلادی کمی تکان بخورد چون کشورهای خارجی به دلیل کریسمس 
به تعطیلات می خورند و عرضه به بازارهای داخلی ما کم می شــود، 
بنابراین مصرف کنندگان داخلی خود به خود مجبورند از توان تولید 
داخل استفاده کنند. از طرفی ما می دانیم این شرایطی که برای مسکن 
به وجود آمده و در حالت رکود است دوباره باید فعال شود و فکر می 
کنم تعداد واحدهای مســکونی که باید ساخته شود خیلی بیشتر از 
اینهاست. بخش ساختمان که راه بیافتد تقاضا برای تولیدات فولادی 
افزایش می یابد. ما نمی توانیم انتظار داشته باشیم که سال آینده رشد 
اقتصادی داشته باشیم ولی صنعت فولاد حرکت نکند، چنین چیزی 
امکان ندارد. مطمئنیم در سال آینده صنعت فولاد حرکت رو به جلویی 
دارد، حداقل یک رشد سه یا چهار درصدی را برای تمام صنایع پیش 
بینی می کنیم ولی من ضریــب 1/5 درصد به فولاد می دهم چون 
زیر ســاخت های فعالیت های عمرانی همه با مقاطع فولادی است 
البته بعید نیست یک رشد 6 درصدی هم بتوان تجربه کرد چون این 
صنعت در این سال ها کمی ضعیف شده و به تولیدکنندگان فشارهایی 
وارد شده است، ولی تمام قطعه سازها و تولیدکننده های خودرو و... 
مجبورند از صنعت فولاد تغذیه کنند و از طرف دیگر، سرمایه گذاران 

خارجی هم الان دارند در این زمینه کار می کنند.
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 شهر ســیرجان با توجه به قرار گرفتن در استان کرمان از ذخایر و 
معادن بسیاري در زمینه فولاد برخوردار است.  در چند سال گذشته 
مسئولان این شهرستان سعي داشتند که با هدفمند کردن استخراج 
و تخصیص آن به کارخانه فولاد این شهرســتان سهم بیشتري را از 
سود این نعمت خدادادي نصیب مردم منطقه کنند. اما همواره با رخ 
دادن مجموعه اي از مشکلات، احداث کارخانه فولاد همچنان به عقب 
افتاد. اکنون این ثروت عظیم به ارزان ترین شکل به استان هاي دیگر 
صادر مي شود و با خام فروشي سود ناچیزي به شهرستان سیرجان و 
مردم آن منطقه تعلق مي گیرد. به گفته مسئولان استان احداث این 
کارخانه نه فقط مي تواند مشکل بیکاري شهرستان را برطرف کند بلکه 
مي تواند جوانان غیربومي مناطق دیگر را مشغول کار کند. اما یکي از 
مشکلات پیش روي احداث کارخانه فولاد سیرجان به غیر از مشکلات 

دولتي، مشکلي به نام کمبود آب است. 
به گزارش چیلان، »حمزه صادقي پور« نایب رئیس شــوراي شــهر 
سیرجان در این زمینه به تهران امروز گفته است: شهرستان سیرجان 
از نظر استراتژیک در موقعیت خوبي قرار دارد. اما با توجه به مشکلات 
کارخانه معادن گل گهر ســیرجان، ما ثمره معادن خود را به صورت 
خام عرضه مي کنیم. این مســئله براي این شهرســتان درآمدزایي 
مي کند، اما با خام فروشي فقط بخشي از سودي که باید نصیب مردم 
سیرجان مي شود. متاسفانه سال هاست که به دلیل مشکلات کمبود 
آب قادر نیستیم کارخانه فولاد را تاسیس کنیم. البته دستور کاري 
هســت که از هرمزگان آب براي استان هاي مرکزي لوله کشي شود. 

وي در ادامــه تاکیــد کرد: با این حال اگر این اتفــاق رخ دهد و آب 
خلیج فارس به اینجا برسد ما هم مي توانیم هم مشکل کم آبي استان را 
برطرف کنیم و هم کارخانه اي را تاسیس کنیم که سال هاست آرزوي 
مردم سیرجان است. حال در این شهرستان با بیکاري جوانان روبه رو 
هســتیم اما با احداث این کارخانه از چند شهر دیگر جدا از جوانان 
سیرجان مي توانیم نیروي غیربومي به کار بگیریم. اکنون ما با تانکر 
از ني ریز که در 200 کیلو متري ماســت آب مي آوریم تا مشــکلات 
استخراج معادن مقطعي برطرف شود. صادقي پور در ادامه با تاکید بر 
حمایت دولت در احداث این کارخانه، افزود: در شهرستان سیرجان 
ســد آب بسیار کم است و ما اگر این آب موجود را سر معادن ببریم 
کشاورزي و باغداري به مشکل بر مي خورد. اگر مشکلات آب استان 
برطرف شود ما حتي قادر هستیم سه یا چهار کارخانه دیگر با توجه 

به ذخایري که داریم، تاسیس کنیم. 
نماینده سیرجان در مجلس شوراي اسلامي اذعان می دارد: با تامین 
آب مورد نظر صنعت فولاد مي توان خام فروشي را با 10برابر سود صادر 
کرد. ما تمایل داریم قبل از تاسیس کارخانه بتوانیم جلوي خام فروشي 
را بگیریم، اما اگر معادن استخراج نکنند، دولت بودجه اش را از کجا 
تامین کند؟ »شــهباز حســن پوربیگلري تصریح می کند: سیرجان 
منطقه عظیم معادن ســنگ گل گهر را دارد اما این معادن به دلیل 
کمبود آب دچار مشکل جدي هســتند و ما ناچاریم فولادي را که 
مي توانیم در این شهرستان با ظرفیت هاي بالا تولید کنیم به شکل 

خام به فروش برسانیم. 

کمبود آب، مانع جدی احداث 
کارخانه فولاد در سیرجان 

  شهرام صفرنیا
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مهدی کرباســیان اظهار داشــت: برای اســتقرار 
کارخانه هــای جدید فولادی ضروریســت با انجام 
مطالعات فنی و اقتصادی دقیــق، امور زیربنایی و 

سایر عوامل تاثیرگذار نیز مورد توجه قرار گیرد.
وی با اشــاره به مطالعات انجام شده تحت عنوان 
»بازنگری در طرح جامع فولاد« گفت: دسترســی 
بــه آب یکی از عوامل تاثیرگذار در تولید فولاد خام 
به شــمار می آید از این رو سرمایه گذاران باید این 
نکته را در مطالعات فنی و اقتصادی به عنوان یکی 

از اولویت های خود در نظر گیرند.
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت، به چالش کمبود آب در کشور اشاره 
کرد و ادامه داد: توجه به این موضوع ســبب می شود لطمه ای به سایر 

پتانسیل های توسعه ای منطقه از جمله کشاورزی و غیره وارد نشود.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به اینکه طبق برنامه چشم انداز صنعت 
فولاد، تولید ۵۵ میلیون تن فولاد مورد نظر اســت، تصریح کرد: در حال 
حاضر با توجه به پتانسیل های موجود تحت پوشش، افزایش ظرفیت تا 
سقف ۶2 میلیون تن کنسانتره سنگ آهن و ۵8 میلیون تن گندله سنگ 

آهن برنامه ریزی شده است.
کرباســیان از دریا به عنوان ارزان ترین مسیر حمل و نقل در دنیا یاد کرد 
و افزود: آن دسته از پروژه هایی که در مجاورت آب های آزاد قرار دارند و 
مواد اولیه داخلی را کافی نمی دانند، می توانند نیاز خود را از خارج کشور 
تامین کنند و بدیــن ترتیب دچار هزینه های مضاعف در بخش حمل و 

نقل جاده ای و ریلی و غیره نخواهند شد.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، توسعه خطوط زمینی و ریلی، تامین 

بــرق و گاز برای کارخانه های فولاد را از دیگر چالش های توســعه این 
صنعت ذکر کرد و گفت: چنانچه دستگاه های دیگر اجرایی زمینه توسعه 
امــور زیربنایی را فراهم نکنند مشــکلات متعــددی در این حوزه ایجاد 
خواهد شــد. به گفته وی، قرار گرفتن طرح های جدید فولاد در مناطق 

اقتصادی تر، چالش کمبود انرژی در این بخش را برطرف می کند.
این مقام مسئول به پر شدن ظرفیت حمل و نقل ریلی برای صنعت فولاد 
در شــرایط کنونی اشــاره کرد و افزود: آمارها نشان می دهد برای تولید 
هــر تن فولاد خام نیازمند جابجایی چهار تن مواد اولیه و دیگر ملزومات 
هستیم و این امر به روشنی بر توسعه شبکه ریلی و راه ها تاکید می کند.

کرباســیان همچنین تامین نیروی انسانی ماهر برای صنعت فولاد را به 
عنوان یکی از مهمترین عوامل توسعه خواند و ادامه داد: رشد این صنعت 
بدون حضور نیروی انسانی کافی و متخصص با مشکل مواجه خواهد شد 
و از اکنــون باید با توجه به پراکندگی طــرح های فولاد اقدامات موثر را 
آغاز کرد. بدنه اصلی کارشناسان باید از محیط های بومی انتخاب شوند تا 

دغدغه برگشت به شهر اصلی خود را نداشته باشند.
وی به برنامه آزادســازی حامل های انرژی و مواد اولیه از جمله ســنگ 
آهن اشــاره و خاطر نشــان کرد: به علت اینکه یکی از عوامل اصلی در 
تعیین هزینه تولید مربوط به موقعیت جغرافیایی منطقه است، باید پروژه 
در محلی اجرا شود که نرخ مواد اولیه، سوخت و حمل ونقل، تاثیر حداقلی 

بر هزینه های تولید داشته باشد.
رییس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
تاکید کرد: باید مرحله دوم منطقی کردن قیمت ها به صورت گام به گام 
انجام گیرد تا شرکت های فولادی نیز بتوانند با افزایش نرخ بهره وری در 

عوامل تولید، قیمت ها را کنترل کنند.

رئیــس ایمیــدرو از بازنگــری در طــرح جامــع فــولاد خبــر داد:
آسیب شناسی طرح های توسعه نامتوازن فولاد 
چیلان- رییس ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع ایران)ایمیدرو( گفت: طرح های توسعه فولاد نیازمند ایجاد توازن 
همزمان توسط سایر دستگاه های اجرایی کشور برای تامین آب، گاز، برق، راه و نیروی انسانی است، در غیر این صورت طرح های 

توسعه نامتوازن فولاد اقتصادی نخواهند بود.

فولاد  توســعه  هــای  طرح 
همزمان  توازن  ایجاد  نیازمند 
برای تامین راه، آب، برق، گاز 

و نیروی انسانی است.
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دکتر بهرام سبحاني، ششمین مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان که 
بیش از 30 سال فعالیت و مدیریت در مجموعه هاي فولادي کشور از جمله 
شــرکت فولاد مبارکه اصفهان، شرکت فولاد خراسان، شرکت ذوب آهن 
اصفهان و ... را در کارنامه خود دارد، ضمن تأکید بر اجراي هر چه سریعتر 
طرح هاي توسعه و افزایش تولید فولاد مبارکه تصریح کرد: از ظرفیت کامل 

واحدهای صنعتی برای توسعه  صنعتی کشور باید استفاده شود.
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان با حمایت از آزاد سازی صادرات محصولات 
فولادی توسط دولت یازدهم گفت: رفع محدودیت از صادرات محصولات 
فولادی نه تنها توازن بازار داخلی را برهم نمی زند و تاثیری بر قیمت های 
بازار داخلی ندارد بلکه سبب افزایش تولید انواع ورق های فولادی، میلگرد، 

تیرآهن و شمش فولادی در کشور می شود.
وی درباره علت این آزادســازی خاطرنشان کرد: اکنون عرضه محصولات 
فولادی که در کارخانه های داخلی تولید می شود از نیاز بازار پیشی گرفته 

و شاهد رکود در صنعت فولاد شده است.
وی ادامه داد: بنابراین برای برون رفت از این وضعیت و به منظور هموارکردن 
راه پیــش روی تولیدکنندگان فولاد محدودیت های صادرات محصولات 

فولادی برداشته شده است و ممنوعیتی برای صادرات وجود ندارد.
رییس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشــاره بــه اینکه این اقدام در 
راستای حمایت از تولیدکنندگان و تولید داخلی است، اضافه کرد: این اقدام 
مثبت دولت یازدهم کشورمان را از یک وارد کننده محصولات فولاد خارج 

خواهد کرد و باعث ایجاد رقابت در بازارهای بین المللی خواهد شد.
مدیرعامــل فولاد مبارکه اصفهــان افزود: در شــرایط فعلی که مصرف 
محصولات فولادی درکشور با کاهش مواجه است و تولیدات داخلی به بازار 
مصرف راه پیدا نمی کند، تولیدکنندگان ناگزیر به انبارکردن محصولات و 

کاهش میزان تولید هستند.
وی ادامه داد: این موضوع علاوه بر موارد مطرح شده، خوابیدن سرمایه های 
تولیدکنندگان داخلی را به دنبال خواهد داشت بنابراین صادرات محصولات 
فولادی باعث رونق اقتصادی کشــور و ایجاد شــرایط لازم برای اجرای 

طرح های توسعه خواهد شد.
رییس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران افزود: حضور تولیدکنندگان داخلی در 
بازارهای جهانی و صادرات محصولات فولاد قدرت رقابت تولید کنندگان را 
افزایش خواهد داد که این موضوع موجب افزایش تولید در کشور خواهد شد.

وی خاطرنشان کرد: برای اینکه فولاد مبارکه بتواند 1درصد تولید جهانی را 
از آن خود کند باید 1۵ میلیون تن در سال تولید داشته باشد و بر این اساس، 

شرکت این میزان تولید را هدف گذاری کرده است.
سبحانی همچنین به مشکل مواد اولیه شرکت های فولادی پرداخت و  تنها 
مزیت شرکت های فولاد سازی در ایران سنگ آهن دانست و گفت:چنانچه 
ســنگ آهن به قیمت جهانی به فولادسازان ارایه شود این مزیت نیز مانند 

مزیت انرژی و نیروی انسانی از بین می رود.
 مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان سه چالش اصلی توسعه فولاد مبارکه 
را آب، انرژی و مواد اولیه برشمرد و گفت:با توجه به خشکی زاینده رود طرح 
توسعه فولاد با چالش جدی روبرو است که امیدواریم این مساله برطرف شود.

سبحانی از کمبود گاز در سه ماه پایانی سال خبر داد و گفت:شرکت گاز به 
دلیل افزایش دمای هوا در زمستان تعهدی در ارایه گاز به شرکت را ندارد و 
این در حالیست که گاز مصرفی در شرکت برای سوخت کاربرد ندارد و برای 

فرایند فولادسازی به کار می رود.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه تامین مواد اولیه را سومین چالش این شرکت 
برشمرد و گفت:با خصوصی شدن معادن سنگ آهن،شرکت های فولادسازی 
در تامین مواد اولیه با قیمت های متفاوتی روبرو می باشند و پایین بودن تعرفه 

صادرات سنگ آهن باعث ترغیب معادن سنگ به صادرات شده است.

مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان:

آزادسازی 
صادرات، کشور 
را از رکود و 
واردات فولاد 
خارج می کند
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دبیر همایش بین المللی گیربکس های صنعتی در ایران به نتایج پروژه 
تحقیقاتی در زمینه گیربکس های صنعتی اشاره کرد و گفت: براساس 
نتایج تحقیقاتی که توسط تیم مهندسی شرکت کابرو طی 3 سال و 
پس از بازدید از 300 کارخانه بزرگ و با همکاری 20 نفر از مدیران 
فنی صنایع کشور انجام شده، خرابی گیربکس های صنعتی در کشور 
سالانه صدها میلیارد تومان خسارت بر صنعت و اقتصاد کشور تحمیل 
می کند. البته بخش عمده این خسارت به دلیل هزینه های تعمیر و 
نگهداری نیست، بلکه ناشی از هزینه توقف خطوط تولید است که به 
موجب خرابی گیربکس ها موجب می گردد. براساس تحقیق انجام 
شده به کرات دیده شد که شرکت هایی به دلیل خرابی گیربکس به 

مدت یک روز الی چند ماه متوقف شده اند.

فراز ادریســیان، استفاده از گیربکس های بی کیفیت طی سال های 
اخیر، فرسودگی بسیاری از گیربکس صنایع بزرگ کشور، عدم دانش 
کافی در میان برخی از واحدهای فنی در زمینه گیربکس های صنعتی 
و تحریم ها را برخی از علل این مشکلات دانست. وی گفت: شواهد و 
مستندات به دست آمده از تحقیقات مذکور نشانگر وضعیت بد بسیاری 
از گیربکس های در حال کار در کارخانه ها است که بر اساس اطلاعات 
موجود قطعات یدکی و یا گیربکس های جایگزین برای بسیاری از این 
گیربکس ها در انبارها موجود نمی باشد و در بسیاری از موارد نگهداری 
صحیحی نیز از چنین گیربکس هایی صورت نمی گیرد. این در حالی 
است که تامین قطعات یدکی این گیربکس ها با توجه به زمان مورد 

نیاز جهت ساخت بین 1 تا 6 ماه به طول می انجامد.

دبیر همایش بین المللی گیربکس های صنعتی به چیلان گفت:

ایجاد اولین کارخانه مدرن 
گیربکس سازی در ایران 

  اولین همایش بین المللی گیربکس های صنعتی در ایران به میزبانی شــرکت کابرو »شرکت تخصصی 
گیربکس های صنعتی«، همکاری شــرکت Elecon Engineering و با حمایت معنوی انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران و دیگر شرکت ها و انجمن های صنعتی، با حضور 80 شرکت بزرگ صنعتی از جمله صنایع فولادی 

برگزار شد.

دبیر همایش گیربکس های صنعتی در مراسم افتتاحیه همایش، انتخاب نامناسب، عدم 
رعایت سرویس فاکتور یا ضریب ایمنی، استفاده از قطعات یدکی نامناسب، بهره برداری 
نامناســب از گیربکس در نصب و نگهداری، تعمیرات نامناسب و مونتاژ یا دمونتاژ اشتباه 
توسط افراد غیرمتخصص را سبب بروز مشکلات با آسیب ها و ضررهای بسیاری دانست 
که در این همایش تلاش خواهد شد تا راهکارهای لازم مطابق استانداردهای DIN آلمان 

و AGMA )انجمن دنده سازان آمریکا(  توسط متخصصین داخلی و خارجی ارائه شود.
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دبیر همایش بین المللی گیربکس های صنعتی هشــدار داد که در 
صورت عدم انجام اقدامات لازم در 5 ســال آینده شــاهد بحران در 
کارخانه ها خواهیم بود. او برگزاری این همایش را با هدف چاره اندیشی 
به این مهم عنوان کرد و گفت: برای دوری از بحران در زمینه گیربکس 
بایــد راه حل هایی را برای رفع مشــکلات مذکور  بررســی کرد که 

امیدواریم برگزاری این همایش گامی در این راستا باشد. 
وی گفت: 30 ســال از عمر گیربکس ســازی توسط صنعتگران و 
تراشــکاران زحمت کش  ایران می گــذرد، اما در این مدت ترجیح 
صنایع بزرگ کشورمان خرید از اروپا بوده است و هیچ حمایتی برای 
رشد گیربکس سازی و انتقال دانش فنی به کشورمان صورت نگرفت.
ادریســیان اظهار داشت: حال، پس از 30 سال براثر تحریم ها به یاد 

تولیدکنندگان داخلی افتاده ایم و از آن ها 
می خواهیم، تولیداتــی را انجام دهند که 
در مــواردی دانش، تجربه و یــا امکانات 
صنعتی آن در کشــور موجود نمی باشد. 
وی همچنین اشاره نمود که البته در تولید 
بخشی از انواع گیربکس ها و چرخدنده ها 
توانایــی خوبی در کشــور وجــود دارد و 
توصیه این است که صنایع بزرگ کشور با 
شناخت توانمندی های صنعتگران داخلی 
در خصوص تامین برخی از نیازهای خود 
حتماً از تولیدات داخل اســتفاده نمایند و 
جای دارد که ما تقدیــر کنیم از خدمات 

تولیدکنندگان گیربکس و دنده کشور که خصوصاً طی سال های اخیر 
که کشور با تحریم ها مواجه بود، خدمات ارزنده ای را به صنایع کشور 
ارائه کردند و یکی از اهداف این همایش ترغیب به حمایت از صنعت 

داخلی به منظور توسعه صنعت گیربکس سازی می باشد.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: اگر چند سال پیش چند برند آلمانی بازار 

گیربکس های صنعتی را در صنایع بزرگ ایران را در دست داشتند، هم 
اکنون شرکت هایی از کشورهای دیگر در بازار ایران حضور دارند که 
ضمن برخورداری از تکنولوژی و کیفیت مناسب نگرانی کارخانه های 
کشور را در زمینه گیربکس های صنعتی به حداقل رساندند، هرچند 
که برخی از شرکت ها نیز از فرصت پیش آمده سوء استفاده کرده و 

محصولات بی کیفیت خود را روانه بازار ایران کردند. 
مدیرعامل شرکت کابرو گفت: تحقیقات ما نشان میدهد که در حدود 
60 درصد از مشــکلات گیربکس های کشور با بالا رفتن دانش فنی 
واحدهای فنی برطرف خواهد شد. فراز ادریسیان انتخاب نامناسب، 
عدم رعایت سرویس فاکتور یا ضریب ایمنی، استفاده از قطعات یدکی 
نامناسب، بهره برداری نامناســب از گیربکس در نصب و نگهداری، 

تعمیرات نامناسب و مونتاژ یا دمونتاژ اشتباه توسط افراد غیرمتخصص 
را ســبب بروز مشــکلات با آســیب ها و ضررهای بسیاری دانست 
که در این همایش  تلاش خواهد شــد تــا راهکارهای لازم مطابق 
اســتانداردهای DIN آلمان و AGMA )انجمن دنده سازان آمریکا(  

توسط متخصصین مجرب داخلی و خارجی ارائه شود.

Hitesh Patel در ابتدای سخنانش ضمن اظهار خوشحالی از حضور در ایران گفت که 
 Elecon در طی سال های اخیر چند هیات بزرگ تجاری از صنایع بزرگ ایران از شرکت
بازدید نموده اند و صدها دستگاه گیربکس این شرکت به ایران عرضه گردیده است. آقای 
پاتل در ادامه افزود که Elecon افتخار می کند که در طی سال های اخیر که خیلی از 
شــرکت های خارجی فروش کالا به ایران را متوقف کردند ولی Elecon همواره صنعت 
ایران را حمایت نمود. پاتل درباره عوامل عوامل مهم در کیفیت گیربکس، گفت: امروزه با 
توجه به تنوع سازندگان و انواع کیفیت محصولات تولیدی شاید یکی از مهمترین نیازها 
برای صنایع مختلف به عنوان مصرف کنندگان گیربکس های صنعتی، آموزش پرسنل فنی 
و بازرگانی جهت افزایش توانایی شناسایی و ارزیابی سازندگان با نگاهی فارق از نام، نشان 
و ملیت سازندگان است تا بتوانند در مواقع مورد نیاز بهترین خرید ممکن را که هم از نظر 

فنی و هم از نظر مالی پاسخگوی نیازهای واحد مربوطه باشد انجام دهند. 

عوامل موثر در کیفیت گیربکس:
در ادامه همایش آقای Hitesh Patel مهندس مکانیک و مدیر پروژه 
شــرکت Elecon Engineering که بیش از 20 سال در طراحی و 
مهندســی گیربکس های صنعتی تجربه و سابقه فعالیت دارد با دو 
موضوع عوامل مهم در کیفیت گیربکس و همچنین سرویس فاکتور 

سخنرانی کرد. 

مدیر پروژه شرکت Elecon به معرفی مهمترین عوامل موثر در کیفیت 
گیربکس های صنعتی پرداخت و این عوامل را مؤثرترین پارامترها در 
امتیاز دهی به ســازندگان ارزیابی کرد. به گفته پاتل این موارد شامل 
دانش فنی و تکنولوژی، مواد اولیه، عملیات حرارتی، سنگ زنی پروفیل 
دندانه، کیفیت قطعات استاندارد و کنترل کیفی است که در ادامه به 

خلاصه ای از مطالب ارائه شده در این بخش اشاره می گردد.
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دانش فنی و تکنولوژی:

ماهیــت نیروهای وارد بر اجزاء مختلــف گیربکس های صنعتی در 
هر کاربرد و صنعت متفاوت می باشــد. همچنین اصل اولیه طراحی 
گیربکس شــناخت ماهیت این نیروها و طراحی بهینه کلیه قطعات 
داخلی جهت نیل به قابلیت اطمینان بالا، حداکثر ممکن عمر قطعات، 
ســرویس و نگهداری آسانتر و ده ها پارامتر دیگر میباشد. به همین 
دلیل دانش فنی تیم طراحی شرکت سازنده یکی از مهمترین عوامل 
در کیفیت کارکرد یک گیربکس می باشد. البته تجربه نیز به عنوان 
جزء لاینفک تکمیل کننده دانش فنی می باشــد و به همین دلیل 
است که گیربکس سازان معتبر جهان دارای حداقل نیم قرن تجربه 

در طراحی و ساخت گیربکس های صنعتی می باشند.
به طور کلی شــرکت های گیربکس ســاز دنیا را از نظر دانش فنی 

می توان در 4 طبقه دسته بندی نمود.
شرکت پیشرو. 1
شــرکت هایی که دانش فنی یک محصــول را از A تا Z از . 2

شرکتهای پیشرو خریداری نموده اند.
شرکت هایی که تحت License شرکت های پیشرو اقدام . 3

به تولید یک محصول می نمایند.
شرکت هایی که با سعی و خطا اقدام به کپی از محصولات . 4

معروف می نمایند. 
در وهلــه بعدی پس از دانش فنی تکنولوژی ســاخت که شــامل 
نرم افزارها، ماشین آلات و تجهیزات مرتبط در ساخت گیربکس می 
باشد بسیار اهمیت داشــته و هر چه نوع ماشین آلات و نرم افزارها 
به روزتر و کامل تر باشد محصول نهایی تولید شده توسط گیربکس 

ساز به کیفیت مورد نظر در واحد طراحی نزدیک خواهد گردید.
در طراحی دنده ها برای کاربردهای ســنگین و فوق سنگین از نظر 
شــوک وارده به دنده طبق اســتاندارد بهترین نوع مواد اولیه فولاد 
سمانته می باشد که پس از عملیات حرارتی و سخت کاری سطحی 
مغز نرم دنده خاصیت جذب شــوک و ضربات را بالا برده و ســطح 
سخت باعث افزایش مقاومت دنده می گردد. در این خصوص بهترین 
نوع فولاد ســمانته موجود در سطح جهانی جهت ساخت دنده های 
فولادی اســتفاده از فولاد فورج شده  18CrNiMo7-6 (1.6587)بر 
اساس اســتاندارد DIN EN 10084 می باشد که گیربکس سازان 

معدودی از این توع مواد به دلیل قیمت بالای آن استفاده می نمایند. 
مقادیر تعیین شــده عناصر کروم، نیکل، مولیبیدن، فسفر، سولفور 
و سیلیســیوم طبق اســتاندارد باعث افزایش خاصیت ماشینکاری، 
ســختی پذیری، چغرمگی، مقاومــت مکانیکی، مقاومــت در برابر 
اکسیداسیون و خوردگی، مقاومت در برابر pitting و غیره می گردد. 

عملیات حرارتی:
حال که بهترین نوع فولاد برای دنده، اســتفاده از فولادهای سمانته 
معرفی گردید. لذا افزایش ســختی ســطحی جهت افزایش خواص 
مکانیکی از طریق عملیات حرارتی امری ضروری برای ساخت دنده ها 

می باشد.

سنگ زنی پروفیل دندانه:
چنانچه طراحی دنده بر اساس منحنی اینولوت باشد، هر چه منحنی 
پروفیل دندانه ها پس از عملیات ماشین کاری به این منحنی نزدیکتر 
باشد نیروهای دینامیکی ناخواسته کمتری بر دندانه ها اعمال شده و 
با درگیری مناســب دندانه ها کارکردی نرم و آرام با صدا و ارتعاشات 
پایین را به همراه خواهد داشــت و باعث افزایش عمر و میزان قدرت 
قابل انتقال دنده ها میگردد. چنین شــرایطی تنها با انجام عملیات 
ســنگ زنی منحنی اینولوت پروفیل دنده با کلاس دقت مورد نیاز 

میسر می گردد.

کیفیت قطعات استاندارد:
انتخاب و چیدمان صحیح  و کیفیت و تکنولوژی قطعات اســتاندارد 
مورد اســتفاده در داخل و خارج گیربکس از قبیل انواع یاتاقان های 
لغزشی و غلطشی، آب بندها، پیچ و مهره ها و غیرهو همچنین دقت 
لازم در نگهــداری و مونتاژ صحیح آنها همگی در انتقال نرم و بدون 
صدا و ارتعاشات توان و گشتاور تأثیر گذار بوده و باعث کارکرد مناسب 

گیربکس و افزایش طول عمر آن می گردد.

کنترل کیفی:
جهت کنترل میزان انحرافات گیربکس ساخته شده با طراحی اولیه 
در کلیه مراحل از ابتدای ساخت تا انتها باید نقاط لازم جهت کنترل 
کیفی تعریف و بر اساس میزان مجاز تلرانس ها کیفیت و ابزار مناسب 
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کنترل کیفی استفاده گردند.
امروزه با توجه به امکان اســتفاده از انواع روبات ها و ماشــین آلات 
فول اتومات این امکان میســر گردیده تا خطاهای حین ساخت را با 
دقت های بسیار بالا اندازه گیری نمود. همچنین توصیه می گردد که 
در زمان سفارش گیربکس فروشنده را ملزم به ارائه تست های کنترل 
کیفی از قبیل آنالیز شیمیایی مواد، تستهای UT، MT و غیره نمایید.

تعمیر و نگهداری در گیربکس های صنعتی
تعمیر و نگهداری در گیربکس های صنعتی مبحثی بود که توســط 
آقــای Rajen Kavani  مهندس مکانیک و مدیر بخش خاورمیانه 
شرکت Elecon  ارائه گردید. شایان ذکر است، وی بیش از 20 سال 

تجربه در زمینه خدمات پس از فروش گیربکس های صنعتی دارد.
راجن کاوانــی روغنکاری صحیح را دیگر عامــل موثر در نگهداری 
صحیح دانســت و توضیح داد: یکی از مهمترین نکات در نگهداری 
گیربکس های صنعتی روغنکاری مناسب برای دنده هاست. او گفت: 
استفاده از روغن مناســب و تعویض به موقع روغن با روش صحیح 
یکی از مهمترین عوامل در افزایش طول عمر قطعات داخل گیربکس 
اســت. مدیر بخش خاورمیانه شــرکت Elecon یکی از مهمترین 
عوامل خرابی گیربکس ها به علت مشــکلات نگهداری را اشتباهات 
رایج در سیســتم های روغنکاری عنوان کرد و توضیح داد: انتخاب 
روش روغنکاری بر اساس میزان سرعت خطی دایره گام، میزان انتقال 
حرارت بین گیربکس و محیط، چیدمان و آرایش یاتاقان ها و دنده ها 
و غیره تعیین میگردد و نوع و گرید روغن بر اساس میزان فیلم روغن 
مورد نیاز در محل درگیری دنده ها و یاتاقان ها، سرعت های دورانی، 
حداقل و حداکثر دمای محیط و غیره مشــخص می گردد. او تغییر 
روش روغنکاری و یا تغییر گرید روغن بدون تایید طراح گیربکس و 
کارشناس متبحر را سبب صورت نپذیرفتن روانکاری و خنک کاری 
مناســب در بخش های مورد نیاز و در نتیجــه خرابی های دنده و 

یاتاقان ها دانست. 

اهمیــت ضریــب Service Factor در طراحی و 
ساخت گیربکس:

Mr. Hitesh Patel : سخنران

گیربکس ها و کلیه قطعات داخلی آن باید به اندازه ضریب سرویس 
فاکتور توانایی انتقال توان و گشتاوری بالاتر از مقدار مورد نیاز مصرفی 

را داشته باشند تا بتوانند علاوه بر انتقال گشتاور و دور مورد نیاز، بر 
نوسانات بار و شوک های وارده را داشته باشند. در صورت عدم رعایت 
حداقل سرویس فاکتور مورد نیاز در هر کاربرد، عمر قطعات داخلی 
به دلیل نوسانات و شوکهای بار وارده کاهش یافته و گیربکس دچار 

خرابی زودرس می گردد.
تعییــن ضریب عددی حداقل ســرویس فاکتور مورد نیاز توســط 
موسسات معتبر اســتاندارد بین المللی همچون موسسه استاندارد 
DIN آلمان، موسسه بین المللی استاندارد ISO، انجمن دنده سازان 
آمریکا AGMA و موسســاتی از این دســت صورت می پذیرد که 
کارشناسان این موسسات بر اســاس داده ها و اطلاعات تئوریک و 
شــرایط کاری واقعی طی ســال ها تجربه اقدام به ارائه این ضرایب 

می نمایند.
نکته قابل توجه اینســت که ســرویس فاکتورهای ارائه شده در 
کاتالوگ ســازندگان در واقع حداقل سرویس فاکتور مورد نیاز در 
هر کاربرد بر اســاس شــرایط نصب و نگهداری ایده آل بوده و در 
عمل بر اساس شــرایط واقعی این مقدار باید بیشتر از حداقل در 

نظر گرفته شود.
از جمله دیگر مواردی که در مقدار ســرویس فاکتور تأثیر گذار می 
باشــد، ماهیت نوع بار وارده به ورودی/خروجــی گیربکس، تعداد 
ساعات کاری در شــبانه روز، تعداد استارت/استوپ، تعویض جهت 
نیرو، شــرایط غیر نرمال محیط از قبیل دمــا، نامیزانی و ناپایداری 
فونداسیون، نوع روغنکاری و نیروهای آویز وارد بر شافت ها و غیره 

می باشد.

کاوانی کارکرد مناســب یک گیربکس علاوه بر رعایت عوامل مهم در کیفیت گیربکس به 
پارامترهایی از جمله انبارداری مناسب، نصب و راه اندازی مناسب، شرایط کاری و نگهداری و 
روغنکاری مناسب وابسته دانست. مدیر بخش خاورمیانه شرکت Elecon  به نکات مهم در 
نصب گیربکس ها اشــاره کرد و تاکید کرد که انواع روش های نگهداری، نصب، راه اندازی و 
نگهداری در دستورالعمل اکثر گیربکس سازان معتبر ذکر گردیده که بعضا مورد غفلت قرار 
گرفته و باعث ایجاد مشــکلاتی در زمینه بهره برداری و نصب می گردد. کاوانی نکات مهم 
در نصب را اینگونه عنوان کرد: پایه و فونداسیون مناسب، تنظیمات محورها و کوپلینگ ها 

وروغنکاری صحیح شامل مباحث مورد اهمیت در این بخش است.
مدیر بخش خاورمیانه شرکت Elecon درباره پایه و فونداسیون مناسب گفت: تصور اشتباهی 
که از پوسته گیربکس می شود، این است که پوسته یک جسم کاملا صلب مکانیکی است 
و در هــر حالتی توان نگهداری و تحمل نیروهای وارد بــر آن را دارد. او توضیح داد: وظیفه 
اصلی پوســته نگهداری شافت ها و یاتاقان ها در محل دقیق آن ها، تحمل نیروهای وارده و 
انتقال حرارت داخل گیربکس به محیط اطراف است. به گفته کاوانی در حالت کلی هر چه 
فونداسیون گیربکس دارای پایداری بیشتر و مسطح تر باشد، هم محوری یاتاقان ها و درگیری 

سطوح دنده ها بهتر خواهد شد.
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مدیر فروش تپکا با بیان اینکه فعالیت ساخت کوره القایی در کشور اولین بار 
در سال 13۶3 توسط مهندس سعادتمند – مدیر عامل تپکا– کلید زده شد، به 
خبرنگار چیلان گفت: شرکت تپکا موفق به راه اندازی بزرگترین کوره القایی 
ساخته شده در کشور با ظرفیت 10تن گردیده است که از کوره های مذکور 
در شهرک صنعتی اردبیل جهت تولید بیلت فولاد استفاده می شود. همچنین 
طراحی و ساخت ماشین ریخته گری پیوسته )CCM( از حدود دو سال پیش 
در دستور کار واحد تحقیق و توسعه این شرکت قرار گرفت که اولین دستگاه 
از ابتدای سال 92 در شهرک صنعتی بینالود به بهره برداری رسید و هم اکنون 

در حال تولید بیلت فولاد آلیاژی می باشد.
وی افزود محصولات شــرکت تپکا دامنه وسیعی از نیازمندی های صنعت 
در زمینه کاربردهای سیســتم القایی را پوشش می دهد. کوره های پیشگرم 
جهت فورج قطعات، کوره های سختکاری القایی جهت عملیات حرارتی، کوره 
هــای گرمایش لوله های خطوط انتقال نفت و گاز و بریزینگ القایی از این 
قبیل محصولات هستند. کوره های آزمایشگاهی  و کاربرد خاص تکنولوژی 
القایی از جمله ذوب معلق و ذوب چرخشــی نیز از محصولات شرکت تپکا 
می باشد که اکثر دانشگاه های فنی و مهندسی کشور از جمله شریف، علم و 
صنعت، امیرکبیر، تربیت مدرس و... از محصولات این شرکت در فعالیت های 

تحقیقاتی خود بهره می گیرند.
مهندس برقی با اشاره به توانمندی صادراتی این شرکت در بخش فولاد گفت: 
حدود یک ســال است که کوره یک تن ساخت این شرکت در شهر تاشکند 
کشور ازبکســتان نصب و راه اندازی شده است و کیفیت بالای محصول و 
همکاری متخصصین این شرکت در مشاوره و پشتیبانی فنی دستگاه موجب 
شــد تا کارفرمای ازبک به صورت کتبــی رضایتمندی خود را از محصول و 

خدمات شرکت تپکا اعلام نماید. 
مدیر فروش شــرکت تپکا در خصوص برنامه های پشتیبانی این شرکت 

گفت: از زمانی که اقدام به راه اندازی کوره های با ظرفیت های بالا نمودیم، 
متوجه شدیم که پشتیبانی فنی کوره های ظرفیت بالا با کوره های کوچک 
تفاوت های اساسی دارد. به عنوان مثال هزینه های توقف یک ساعته یک 
کوره 10 تن، به هیچ وجه با توقف یک کوره کارگاهی قابل مقایسه نیست، 
لذا بر آن شــدیم تا با ارائه بسته جدید پشتیبانی فنی، ضریب اطمینان و در 
دســترس بودن کوره ها را تا حد اســتاندارد، ارتقاء دهیم. این بسته شامل 
آموزش های عمومی کوره القایی و ماشــین ریخته گری پیوسته، مشاوره 
تخصصی بهره برداری از آنها  و همچنین اجرای دقیق برنامه های نگهداری 

و تعمیرات می باشد. 
وی افزود شرکت ما آمادگی دارد که تیم بهره بردار خود را در قالب کارشناس 
و تکنسین، در سایت کار فرما به مدت یک الی سه ماه به صورت سه شیفت 
مســتقر نماید تا هم عملکرد سیســتم را کنترل کنند و هم در به ظرفیت 
رساندن خط تولید همکاری نمایند. مزیت دیگر حضور تیم بهره برداری این 
اســت که بر آنالیز ذوب و کیفیت بیلت یا سایر محصولات تولیدی نظارت 
می کنند و اطمینان حاصل می نمایند که محصول استاندارد در آن کارخانه 
صنعتی تولید می شــود. ما معتقدیم که کوره القایی فقط یک سخت افزار 
نیست بلکه تجهیزی است که بکارگیری صحیح آن اهمیت بالایی دارد، به 
همین خاطر در کنار صنعتگران هستیم تا بتوانند از این تکنولوژی به بهترین 

شکل بهره برداری نمایند.
مدیر فروش تپکا با اشــاره به توان فنی و مهندسی این شرکت افزود: تجربه 
ساخت بیش از 300 کوره القایی و ساختن نسل های مختلف کوره ها، دانش 
فنی این صنعت را در شرکت تپکا بومی کرده است به طوری که آخرین نسل 
کوره های این شرکت که سیستم کنترل تمام دیجیتال دارد، از نظر کیفیت 
ســخت افزار، مصرف انرژی، قابلیت های ارتباطی از طریق اینترنت و تلفن 

همراه و... با تکنولوژی روز دنیا قابل مقایسه است.

نی
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 ش
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  شرکت تولیدی پرتو کوره القایی )تپکا(، اولین طراح و سازنده کوره القایی در کشور است. فعالیت این 
شرکت از سال 1363 در جهاد دانشگاهی دانشگاه خواجه نصیر تحت عنوان مرکز ساخت کوره القایی )مسکا(
آغاز شد و از سال1374 این مجموعه به صورت یک شرکت خصوصی با نام شرکت تپکا فعالیت خود را ادامه داد. 
در حال حاضر بیش از 300 کوره القایی ســاخته شده توسط این شرکت در سراسر کشور فعال هستند. ساخت 
ماشین ریخته گیری پیوســته )CCM(و صادرات کوره ذوب فولاد به کشور ازبکستان، از دیگر افتخارات این 
شرکت می باشد. مهندس  مجید برقی، مدیر مهندسی فروش شرکت تپکا در گفت و گویی با چیلان به تشریح 

فعالیت های این شرکت داخلی سازنده کوره القایی پرداخته است. 

مدیر فروش تپکا در پاسخ به چیلان: 

نیاز صنایع فولادی در زمینه کاربردهای 
سیستم القایی را پوشش می دهیم
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  شــرکت فرآورده های نسوز تکافو در سال 1370 تاسیس شد و برای نخستین بار لانس های دمش گاز 
خنثی را برای صنایع ذوب آهن و برخی از کارخانجات فولاد کشور طراحی و تولید نمود و در حال حاضر تولید 
کننده انواع فرآورده های نسوز شکل دار، انواع جرم های ریختنی با گریدهای گوناگون و در شکل و بسته بندی های 
مختلف، لوله های روکش دار نســوز و انواع رزین می باشد. تکافو در گام اول به عنوان تامین کننده لانس های 
دمش گاز ازت در ذوب آهن ایجاد شــد و در ادامه در دیگر شاخه های نسوز هم پیشرفت کرد. این شرکت، به 
تولید نســوزهای شکل دار ریختنی و رزین های فنریک می پردازد و کارهای مشاوره و اجرا در نسوز و تخریب 

هم انجام می دهد.

محمد جواد درســتکار، مدیر عامل تکافو در گفت و گو با چیلان 
اظهار داشــت: این شرکت برای تولیداتش یک دانش فنی خاصی 
مثل هر شرکت دیگری دارد ولی بعضی موارد منحصر یک شرکت 
است. ما اولین تولید کننده قطعات ریختنی نسوز در ایران هستیم 
و بر روی کیفیت کالا هایمان بســیار کار کرده ایم ولی از ســال 
1370 تاکنــون برخــلاف افزایش ظرفیت فــولاد، کاهش میزان 
سفارش داشته ایم. وی افزود: در سال 1370 ما 3000تا لانس به 
ذوب آهن ارائه  می کردیم ولی الان آن 3000 لنس به 1500عدد 
رسیده است. سال 1370 ما دو کوره بلند بیشتر نداشتیم و حجم 
تولید بســیار کمتر از زمان فعلی بود. الان ذوب آهن رکورد جدید 
در تولید ثبت می کند و تولیداتش را افزایش داده ولی نرخ مصرف 
نســوز در آن مجموعه کاهش پیدا کرده است و این نشان دهنده 
افزایش کیفیت و بهره وری اســت که در شرکت تکافو ایجاد شده 

است.
درستکار در رابطه با موانع پیش روی این شرکت نسوز گفت: حدود 

95 درصد مواد اولیه ما خارجی است و این بیشترین مشکلات ماست 
چون مواد ما وابسته به خارج هست و در داخل نمی توانیم آنرا تامین 
کنیم مثلا سیمان نسوز یکی از مواد لاینفک ماست که در داخل تولید 
نمی شود البته شاید سیمان نسوز برای گریدهای پایین تولید شود 
ولی آن گریدی که مصرف ماست در کشور موجود نیست. درستکار 
همچنین بیان نمود عدم پرداخت تسهیلات بانکی برای شرکت های 

تولیدی یکی دیگر از موانع پیش روی شرکت می باشد.
مدیر عامل تکافو برخی از موفقیت های شــرکت را در بخش هایی 
هم چون موارد ذیل تشریح کرد: افزایش کیفي لانس هاي دمش گاز 
ازت و اکســیژن، تولید و اجراي نسوز درب باطري هاي کک سازي 
ذوب آهــن اصفهان که به صورت یک پارچه بــوده و باعث افزایش 
عمر کاردهي آنها شده است، اجرای پروژه تعمیرات اساسی کوره بلند 
شــماره یک ذوب آهن اصفهان، تولید جرم عایق درپوش کوره براي 
اولین بار در کشور و تولید جرم خشک پشت پاتیل جهت مصرف در 

صنایع فولاد.

مدیر عامل تکافو در پاسخ به چیلان:

اولین تولید کننده قطعات ریختنی نسوز در 
ایران هستیم
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دیدگاه

وضع عوارض صادراتی بر سنگ آهن

شهباز حسن پور، عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
شــورای اسلامی در مورد نقش عوارض صادراتی بر سنگ آهن برای 
جلوگیر از خام فروشی این محصول گفت: متاسفانه در مجموعه دولت 
جمهوری اســلامی ایران اراده ای و انگیزه ای برای جلوگیری از خام 

فروشی وجود ندارد.
وی اظهارداشت: من نماینده حوزه انتخابیهای )سیرجان( هستم که 
بیش از 50 درصد از ســنگ آهن کشور در آن شهرستان تولید می 
شــود و هر روز شاهد هســتیم که صدها کامیون سنگ آهن را به 
صورت خام بارگیری می کنند و برای اشــتغالزایی به چین و اردن و 
ســایر کشورها می برند و هرچه داد وفریاد می زنیم متاسفانه گوش 
شنوایی برای جلوگیری از خام فروشی در کشور وجود ندارد و علت 
اصلی آن نیز این اســت که بورس اجازه نمی دهد که سنگ آهن به 
قیمت واقعی به فروش برسد تا هم معادن فعال شوند و هم کسانی که 
در بخش معادن زحمت می کشند خود متوجه دسترنج کار و فعالیت 

هایشان باشند.
حسن پور گفت:برای اینکه فعلا صدای ما نمایندگان را خاموش کنند 
و نگذارند صدای ما به گوش مســئولین تصمیم گیرنده برسد، 10 
درصد عوارض اعلام  کرده اند. با این 10درصد عوارض مشــکل خام 
فروشی در این کشور حل شدنی نیست، مشکل خام فروشی زمانی 
حل می شود که اجازه بدهند سنگ آهن به قیمت جهانی در بورس 

به فروش برسد.

وی تاکید کرد:چگونه اســت که نان، بنزین و داروی مردم با قیمت 
آزاد داده می شــود اما ســنگ آهن به قیمت دولتی به فروش می 
رســد؟! در کجای دنیا چنین اتفاقی افتاده است که به واسطه برخی 
افراد در دو یا سه غول اقتصادی کشور این اتفاقات بیفتد و آنها اجازه 
ندهند مردم محروم متوجه عایدات بسیار خوب سنگ آهن و معادن 

در کشور شوند.
حسن پور گفت: وضع عوارض بر سنگ آهن هم باعث اشتغالزایی در 
کشور می شود و هم اینکه دیگر کسی نگران عوارض بر سنگ آهن 
نیست زیرا اینقدر تعداد کارخانجات در کشور زیاد می شود که توجیه 

صادرات آن از بین می رود. 
وی تاکید کرد: از نظر ما عوارض 10درصدی مشــکلی را حل نمی 
کند و خواسته جدی ما جلوگیری از هر نوع خام فروشی مواد معدنی 
کشور اســت. دولت باید در این زمینه ابزار و سازوکارهایی را فراهم 
کند و اجازه دهد که قیمت ســنگ آهن به قیمت جهانی باشد و در 
این مرحله ما دیگر صادرات سنگ آهن نخواهیم داشت که عوارضی 

بر آن بسته شود.
حسن پور خاطرنشان کرد: در حال حاضر کمتر از 20درصد از معادن 
کشور فعال هستند و 80 درصد معادن هنوز فعال نشده اند و این در 
حالی اســت که با فعال شدن دو معدن استان کرمان می توانیم دو 

کشور با جمعیت ایران را در رفاه و آسایش اداره کنیم.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
در گفت و گو با چیلان:

خام فروشی سنگ 
آهن با عوارض 
10درصدی حل 

نمی شود
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عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در مورد جلوگیری 
از صادرات ســنگ آهن به صورت خام گفت: باتوجه به اینکه معادن غنی 
در اختیار داریم و ا زآن طرف نیز در داخل کشور نیازمند سنگ آهن زیادی 
هستیم و تقریباً بیش از 80 درصد مصرف سنگ آهن ما داخلی است و بقیه 
آن صادر می شــود لذا اگر بخواهیم خام فروشی کنیم ضررهایی را متوجه 
کشــور کرده ایم یعنی باعث آسیب به تولید داخلی می شویم و این به نفع 

کشور نیست.
مهندس مجید منصوری اظهار داشت: مزیت رقابتی ایران در دنیا بحث سنگ 
آهن و گاز است و اگر این دو را نیز برای فولاد کشور قطع کنیم که باید فاتحه 
فولاد کشور را بخوانیم و عملًا نمی توانیم فولادی تولید کنیم و ما باید این 

موضوع را که نیاز بخش تولیدات است برای تولید فولاد حل کنیم.
وی بیان کرد: ما وقتی می توانیم ارزش افزوده ای را به محصولی بیفزایم 
چــه دلیلی دارد آن محصول را بدون ارزش افزوده صادر کنیم؟! حداقل آن 
محصول را به کنسانتره و یا محصولات میانی تبدیل و بعد صادر کنیم. این 
باعث می شــود هم به جای قیمت کم محصولات با قیمت بالا به فروش 
برسند و هم اشتغالزایی در کشور ایجاد شود و هم زنجیره تامین را تحریک 

بیشتری می کند و ارزش افزوده بیشتر به تولید و صنعت می دهد.
منصوری ادامه داد: به نظر ما عوارض 10 درصدی هیچ ایرادی ندارد و اگر 

حتی تعرفه را شدید هم بالا ببرند جای نگرانی ندارد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن در ارزیابی خود از وضع صادرات سنگ آهن 
گفــت: قبلا اوضاع این بخش خوب نبود و در حال حاضر نیز معتقدیم این 
تعرفه ها برای خام فروشی کم است ولی در حال افزایش تعرفه های خام 
فروشی و کاهش تعرفه های کنسانتره و محصولات نهایی هستیم و البته 
در حال برنامه ریزی که محصولات به جای خام فروشی به سمت تولیدات 

داخلی شیفت کند.
وی با بیان اینکه ظرف یکی دوســال آینده این اتفاق خواهد افتاد، گفت: 
امیدواریم با جایگزینی فوق الذکر، تعرفه کنسانتره پایین بیاید و تعرفه خام 
فروشــی سنگ آهن نیز بالا برود تا اینها به سمت تولید یک مرحله بعد از 
ســنگ آهن خام بیایند و اگر صادراتی قرار است اتفاق بیفتد، بعد از سنگ 

آهن باشد.
منصوری تاکید کرد: امیدواریم با این اقدامات حداقل تا مرحله تولید شمش 
پیش برویم و بعد شمش را صادر کنیم که قطعا صادرات شمش  به نفع ما 

خواهد بود.
وی خاطرنشان کرد: ما می توانیم طرح فولاد استانی را با این اقدامات رونق 
دهیم و تا مرحله تولید شمش پیش برویم و به این وسیله اشتغالزایی در این 
صنعت را بالا ببریم. این درحالی است که در بحث خام فروشی ممکن است 
ما دلار به دســت بیاوریم اما اشتغالزایی آن سهم ما نمی شود، اشتغالزایی 

آن سهم کشوری می شود که سنگ آهن ما را تبدیل به شمش می کند.

عضو کمیسیون صنایع مجلس در 
گفت و گو با چیلان توضیح داد:

مزیت رقابتی 
سنگ آهن برای 

فولاد
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با توجه به شرایط کشورمان که معادن سنگ آهن، 
انرژي و دسترســي به آب هاي آزاد را دارد مسلم 
اســت که بهترین مکان جهت تولیــد فولاد، در 

داخل کشور مي باشد. لذا شایسته ترین  
سیاست براي دولت جمهوري اسلامي 
تولیــد محصول نهایي چــه درزمینه 
نفت و چه فولاد به جاي خام فروشــي 
است. به نظر مي رسد که سیاست دراز 
مــدت دولت باید بــه گونه اي تنظیم 
گردد که همــان طور که ارزش افزوده 
پلکاني  محاسبه  مي شد، عوارض براي 
صادرات مواد خام مثل سنگ آهن نیز به 
همین روش محاسبه گردد. این مسئله 
باعث سرمایه گذاري بخش خصوصي 
در تولید مواد اولیه فولاد سازها از سنگ 
آهن خواهد شد. این سیاست سه نتیجه 

مطلوب دارد:
مســئله مواد اولیه فولادسازها حل . 1

مي شود.
ارزش افزوده ایجاد مي شود.. 2

زایي . 3 اشــتغال  باعث 
مي گردد.

طبق آمــار موجــود در 
سال گذشته 24 میلیون تـــــن سنگ آهن 
صادرگردیده که حدود 000، 000، 400، 2 
دلار درآمد داشــته ولیکن اگر همین مقدار 
ســنگ آهن تبدیل به محصول نهایي مي 
گردید مي توانست بالغ بر 000، 000، 14 تن 
محصول تولید که درآمد حاصل از صادرات 
آن بالغ بر 000، 000، 000، 10 دلار مي شد، 
بـــه عبارتي چیزي حدود چهار برابر سود 
بیشتر و 000، 500 نفر شغل مستقیم ایجاد 

مي شد.
بنابر این هرچه ســریعتر قانــون عوارض 
پلکاني جهت صادرات ســنگ آهن وضع 
گردد، کشــور از منافع بیشتري برخوردار 

خواهد شد.

سید رضا شهرستانی
رئیس هیئت مدیره شرکت کلاچ

هیچ خلقی در عالم وجود ندارد که فلسفه وجودی 
نداشته باشد. پس کاربرد صحیح همه مخلوقات 
باید بر بستری باشد که پروردگار عالم ترسیم کرده 
اســت. هر نوع کاربردی غیر از آن خارج از چرخه 

آفرینش و ضدیت با آفرینش است.
قران مجید به آهن کاربرد ابزار اقامه قســط داده 
است. آهن در بدن انسان همین کاربرد را دارد،  کم 

و زیاد شدن آن به مرگ منتهی می شود.
وزن آهن ســبب تعادل کره زمین است، پوسته 
زمین به سبب آهن شــکل گرفته است آنچه از 
تطبیق علم و قرآن می توان فهمید آن است که 
قیامت و پودر شدن کره زمین بدلیل انفجار آهن 
است. آنچه بشر از خصوصیات آهن تاکنون فهمیده 
است بسیار کم است و محدود به حیات موجودات 

زنده و گیاهان و صنعت است.
در صنعــت آن را فولاد نامگداری کــرده اند و دو 

خاصیت پایه صنعتی شدن و رشد پایدار 
را شناسایی کرده اند. شناخت کشور ما 
در دیرباز از آهن، شمشــیر است و زره و 
امروز صنعت وارداتی و غیر اقتصادی بنام 
فولاد. این حد از شناخت سبب شده است 
که معادن آهن ما برای صنعتی شــدن 
کشورهایی که از خاصیت صنعتی شدن 
و رشد پایدار مطلع هستند بتاراج رود و نام 

مبارک صادرات را نامبارک کند.
عرض کردم نام مبارک صادرات، آری 
این اسم مبارک است وقتی بازوی انسان 
صادر گردد و نه انفال که قرض خداست 
به بشــر، تا با آن حیات خود را برکت و 
فرهنگ را اعتلا بخشد. چرا که صنعت 

ابزار اعتلای فرهنگ است.
آهن همچنان که در حیات انســان و گیاه اعتلا 
بخش اســت در فرآیند صنعتی نیز اعتلا بخش 

است و حتی اقتصاد را اعتلا می بخشد.
حرکت آهن در فرآیند تکنولوژیکی سبب کشف علم و 
اعتلای تکنولوژی، صنعت، فرهنگ، اقتصاد، سیاست، 

و رفاه اجتماعی، سیاسی و فرهنگی می گردد.
وقتــی آن را تبدیــل به دلار می کنیــم همه این 
خصوصیات به کشوری می رود که پولش دلار است.

ســی و اندی ســال از انقلاب می گذرد  وهنوز 
صادرات سنگ آهن تحت عنوان اکل میته صادر 
می گردد. البته این گناه بر گردن مردمی نیســت 
که به دستور رهبرانشان خون هم دادند تا ملکشان 
قرآنی شود. قرآنی که تنها بر سر قبور خوانده نشود، 
بلکه در ســبک زندگی پیاده شود که اگر چنین 
می شــد، امروز ما به جای طلا که زینت زنان یا 

پشتوانه پول در بانک مرکزی شود، آهن وارد می 
کردیم و صنعت و یا کالا که هر دو دسترنج هفتاد 
و اندی میلیون نیروی انسانی انقلابی و اسلامی و 

انشا الله خردمند ماست صادر می کردیم.
این گناه بر من و امســال من است که 4 میلیارد 
دلار در دوره جنــگ خرج ورود ســاخت و بهره 
برداری از صنعت فولاد کردیم و هسته های انتقال 
دانش را در شرکت هایی مثل ایریتک، ایراسکو، 
ایریسا، توکا، متیل، شرکت سرمایه گذاری توسعه 
معادن و فلزات و تامکو و دهها شرکت خصوصی 
و نیمه خصوصــی و دولتی دیگر نمودیم ولی باز 
هم امروز باید نفت یا سنگ آهن صادر کنیم و با 
دلار آن خطوط فولادی خریداری و برای واردات 
مواد اولیه آن دوباره از محل نفت یا صادرات سنگ 
آهن مواد اولیه مثل شــمش وارد کنیم و در آمار 
صــادرات انفال را با محصول هم عرض گرفته و 
بر تراز مثبت صادرات افتخار کنیم، ولی در عمل 
جامعه فقیرتر گردد و گناه را به گردن تحریم گذارد. 
انفال قرض خدا به بشر است. سنگ آهن موجود 
در ایران را خداوند به مردم ایران قرض داده است  
و حق نداریم آن را جای بازوی نیروی انسانی ایران 
بفروشیم و از پولش امرار معاش دولت یا ملت کنیم.

در ایران تکنولوژی اکتشاف، استخراج، کنسانتره 
برای معادن بزرگ و کوچک، گندله سازی، احیاء 
مستقیم، کوره بلند شناسایی و شرکت های مدعی 
وجود دارد. کافیست دولت، انجمن ها و به خصوص 
آن انجمن که تولیدکنندکان فولاد را گرد آورده، 
همت کنند و به جای آویزان شدن به انفال، نفت 
و سنگ آهن از آن به عنوان قرض استفاده کنند و 

خام فروشی را فقها حرام اعلام کنند.

محمد حسن عرفانیان
رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد غرب آسیا
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یکی از عوامل مزیت نســبی تولید فولاد در 
ایران، میزان ذخایربالاي سنگ آهن در کشور 
است. میزان ذخایر زمین شناسي سنگ آهن 
در ایران حدود 4/5 میلیارد تن برآورد شده 
که 2/5 میلیارد تن آن قطعي است و بیشتر 
این ذخایــر در مناطق مرکــزي، گل گهر 

ن  ســنگا و
خراسان هستند. پیش بینی می 
شود این مناطق به ترتیب داراي 
2، 1 و 1/2 میلیــارد تن ذخایر 

احتمالي باشند.
براســاس آمــار، در ســال 91 
درمجمــوع 30/7 میلیــون تن 
و 19/2میلیون  آهــن  ســنگ 
تــن گندلــه تولید شــده که 
16.953.610 تــن از این میزان 
بــه صــادرات تخصیــص یافته 
اســت. از سوی دیگر مطابق آمار اعلام شده 
مصرف کشــور در حوزه شمش فولادی در 
ســال 1391، 17.744.813 تــن بوده که 
از این میزان تنها14.817.000تن از منبع 
تولیدات داخلــی 2.948.924  تن از بخش 
واردات تأمین شده است و تنها21.110 تن 

به صادرات تخصیص یافته است. حال آنکه 
با وجود ظرفیت 20 میلیون تنی کشــور در  
تولید شــمش در ســال 1391، کشورمان 
از این حیث خودکفا بوده ولیکن متأســفانه 
مطابق آمار مشــروح بالغ بر 17 درصد نیاز 
داخلی از بخش واردات تأمین شده و از این 
نظر وابستگی به بیگانگان ایجاد شده است. 
هم اکنون ظرفیت تولید شمش فولادی در 
کشور از مرز 24 میلیون تن فراتر رفته، پس 
پیشنهاد می گردد به واسطه ممنوع نمودن 
صادرات سنگ آهن و تخصیص میزان سنگ 
آهن تولیدی کشور به تولیدکنندگان شمش 
فولادی، ضمن برون رفت کشور از وابستگی 
به بیگانگان و تحقق اهداف استقلال ملی، از 
خام فروشی جلوگیری گردد. در این صورت، 
در تجارت بین المللی فــولاد ارزش افزوده 
بیشتری ایجاد گشته و تراز تجاری صنعت 
فولاد ایران مثبت و توســعه صادرات در این 

صنعت محقق خواهد شد.

نوید ایزد پناه
عضو هیئت مدیره شرکت صنایع هفت الماس

کارشناسان و محققان درخصوص وضعیت معادن 
ایران معتقدند که کشــور ما دارای ثروت قابل 
توجهی است که بخش اعظم آن مورد اکتشاف 
و بهره برداری واقع نشده است. وجود کانی های 
ارزشمند و ذخایر غنی معدنی یکی از مزیت های 
اقتصادی کشور به حساب می آید و توجه جدی 

به ایجاد صنایع مرتبط را ضروری می نماید.
به گفته مسئولین تاکنون تنها ۷% از کل مساحت 
کشور مورد اکتشــاف معدنی قرار گرفته است. 
حجم عظیم ذخایر معدنی می تواند به عنوان یک 

پتانســیل قوی برای ایجاد اشتغال 
مورد توجه کارآفرینان واقع شود.

اگر با نگــرش به منافع کوتاه مدت 
فردی، بخشــی از مــواد معدنی به 
خصوص سنگ آهن را استخراج و 
به صورت خام به فروش برســانیم 
تردیدی نیست که با انتقاد شدید و 
بدون پاســخ نسل های آینده مواجه 

خواهیم شد.
ثروت هــای ملی یک ســرزمین 
بایســتی مورد بهره برداری اصولی 
واقع شده تا همگان به نحو عادلانه 
از مزیت و منافع اقتصادی مستقیم یا 

غیر مستقیم آن بهره مند شوند.
وضــع عوارض بر ســنگ آهن می 
تواند به نحوی باشــد که به عنوان 
مانعی برای خام فروشی مورد استفاده واقع شود 
و از محل همین عواید ایجاد واحدهای صنعتی 
فرآوری را تســهیل و میسر نماید تا زمینه حفظ 
ارزش افزوده حاصله در داخل کشــور فراهم آید 
و از ایــن عمل فعالان و کارکنــان و کارگران 
مرتبط منتفع شــوند. توســعه صنایع در بخش 
صنایع معدنی همزمان با توسعه معادن می تواند 
به اســتحصال منافع کلان در اقتصاد ما کمک 
نماید. البتــه باید توجه داشــت که قطع کامل 

صادرات ســنگ آهن به طور ضربتی نیز قطعاً 
موجب بیکاری قسمت قابل توجهی از نیروی کار 
شاغل فعلی شده و بهره بردارانی که در سال های 
متمادی مبادرت به خرید و استقرار ماشین آلات 
نموده اند، را با ضرر و زیان و خطر ورشکستگی 
و عدم بازپرداخت بدهی های بانکی مواجه می 
نماید. بنابراین اگر قرار اســت وضع عوارض به 
عنــوان ابزاری برای جلوگیری از خام فروشــی 
مورد اســتفاده واقع شود بایستی این امر با نظر 
کارشناسان و صاحب نظران اقتصادی و صنعتی 
انجام شود تا به بهانه نجات یک بخش، بخش 

دیگری را قربانی نکنیم.
بدیهی است ایمیدرو با ســرمایه گذاری هایی 
که انجام داده اســت می تواند در اجرای یک 
برنامه انتقالی و تغییر شــیوه استفاده از سنگ 
آهــن کمک مؤثری کند. البته توجه به این امر 
که کاهش تصدی دولــت در امور اقتصادی از 
ملزومات رسیدن به صنعت پویاست ایجاب می 
نماید که ایمیدرو زمینه واگذاری سرمایه گذاری 
های انجام شــده به بخش خصوصی را فراهم 
و تســهیل نماید تا مدیران بخش خصوصی در 
ادامــه کار با افزایش بهــره وری هزینه ها در 
اســتفاده بهینه از سنگ آهن موجود در معادن 
کشــور برای راه اندازی و بهره برداری سریع از 

صنایع مادر اقدام کنند.

جهانبخش شکری
رئیس هیئت مدیره مجتمع جهان فولاد غرب
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امروزه یکی از مهم ترین ارکان هر اقتصاد پویایی رونق تولید است و 
بدون تردید تولید پیش نیاز دستیابی به توسعه صادرات و در نهایت 
توسعه اقتصادی به شمار می رود.به تعبیری دیگر، گردش چرخ های 
تولید نشانگر پویایی اقتصاد، اشتغال، صادرات و ارزآوری است و باید 
به این موضوع نگاهي ویژه داشت، زیرا هرچه میزان تولید با کیفیت 
و ارزان قیمت افزایش یابد، به تناســب آن زمینه مطلوبی برای رونق 

تولیدو ارزآوری فراهم خواهد شد.

در سال های اخیر و به دنبال 
هدفمندی  طــرح  اجرای 
انتظار  یارانه ها آن گونه که 
به سمت  یارانه ها  می رفت 
تولید هدایت نشد و همین 
مسأله سبب شد که هزینه 
تولید روز بــه روز به علت 
انرژی،  قیمــت  افزایــش 
حمل ونقــل و مــواد اولیه 

افزایش یابد.
افزایــش تورم نیز بر تولید 
تأثیرگــذار بــود و همین 
صعودی  سیر  باعث  عامل 

یادداشت

وضع عوارض برای صادرات ســنگ آهن یکی از سیاست های 
مورد توجه دولت یازدهم اســت که می تواند با رعایت مسائلی 
سیاست درست و اصولی محسوب شــود. در اینجا باید به این 
نکته اشاره کنم که شرایط اقتصادی کشور به لحاظ اقتصادی، 
شرایط ویژه ای محسوب می شود. دولت یازدهم تلاش می کند 
تــا بتواند به هر نحو ممکن از بخش هایــی که به نوعی دارای 
حاشیه امنیت بیشتری در زمینه ایجاد درآمد هستند، استفاده 
کند. قطعا یکی از این بخش ها درآمد مالیاتی و گمرکی است. 
هر چند به نظر برخی کارشناســان میــزان درآمدی که دولت 
برای این بخش دربودجه ســال آینده در نظر گرفته اســت تا 
حدودی خوشــبینانه توصیف می شــود. اما به هر روی اینکه 
دولت تلاش می کند تا از بخش هایی که از خطر تحریم مصون 
هستند کسب درآمد کند، اقدام به جا و پسندیده ای است. نکته 

دیگر که در این زمینه قطعا مورد توجه مســئولان دولتی قرار 
گرفته این است که جلوی صادرات مواد خام را از کشور بگیرند. 
همان طور که می دانید یکی از دغدغه هایی که بارها توســط 
مقام معظم رهبری بیان شــده است، مسئله خام فروشی مواد 
اولیه اســت. ایشــان بر این نکته تاکید دارند که باید به سمتی 
برویم که زیر ســاخت های مختلف در بخش تولید به میزانی 
باشد که بخش عمده ای از مواد اولیه استحصال شده در کشور، 

جذب تولید داخلی شود. 
متاســفانه درسال های اخیر به این مســئله آن طور که باید و 
شــاید پرداخت نشده است و زیر ساخت ها برای افزایش تولید 
فولاد در کشــور ایجاد نشده است. در این مدت شاهد بوده ایم 
که ســنگ آهن با هزینه بالا حمل و از کشور خارج می شود و 
در مقابل مشــتقات فولاد مانند تیرآهن و میلگرد با هزینه بالا 
وارد کشور می شود. نبود همین زیر ساخت ها در بخش تولید 
فولاد سبب شــده اســت تا بخش قابل توجهی از سنگ آهن 
استهصال شده در کشور جذب بازارهای صادراتی شود. بنابراین 
ایــن احتمال هم که دولت یازدهم بــه منظور تغییر این رویه، 
برای صادرات سنگ آهن عوارض تعیین کرده باشد، وجود دارد. 
البتــه دولتمردان یازدهم نباید این نکته را از نظر دور داشــته 
باشــند که اولین گام برای اینکه یک سیاســت تبدیل به یک 
سیاست مولد و پویا شود نه یک سیاست مخرب، این است که 
دولتمردان و مســئولان  بیش از اجرایی کردن آن در مورد آن 
سیاســت کار کارشناسی انجام دهند و افق های پیش رو را به 

طور کامل مورد تجزیه و تحلیل قرار دهند. 
یکی از بهترین راه ها در این زمینه این است که با فعالان بخش 
خصوصی که در زمینه تولید و صادرات فعال هستند رایزنی کنند 
تا نظر این بخش از چرخه تولید و صادرات هم در این زمینه لحاظ 
شود. بی شک هیچ سیاستی بدون حمایت بخشی که آن سیاست 

برای آن وضع شده است به سرانجام نخواهد رسید.

  شعبان فروتن
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایلام

  محسن بیگلری
عضو کمیسیون صنایع مجلس شورای اسلامی

تلاش برای 
سامان 
دادن به زیر 
ساخت های 
تولید فولاد

هدایت نقدینگی به سمت تولید
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  دکتر علی قنبری  
استاد دانشگاه

یکی از دلایل بســته  بودن اقتصاد یک کشور و سقوط شاخص های 
اقتصــادی آن دخالت و نفوذ دولت در اقتصــاد و بالعکس از دلایل 
شــکوفایی اقتصاد یک کشور کوچک  بودن دولت و عدم  مداخله آن 
در بازار تجارت و صنعت اســت. با توجه به این موضوع و انتشار آمار 
کسب  و کار می توان از انتشــار این آمار به این نتیجه رسید که در 
سال های گذشته شاهد وضعیت اسفناک اقتصادی بودیم. در دولت 
گذشــته به دلیل مداخلات بیش از حد دولت در اقتصاد و رانتی که 
در وزارتخانه های اقتصادی ایجاد شده بود فضای کسب وکار در ایران 
بسیار بسته بود و به همین دلیل شاهد نابودی تولید در کشور بودیم. 
دولت گذشته که با شعارهای عوام پسندانه و عدالت گرایانه روی کار 
آمد در عمل پس از تحویل دولت شاهد انتشار آمارهای دهشتناک 
اقتصادی بودیم. در دولت گذشته برای اولین بار در تاریخ انتشار آمار 
اقتصادی شاهد رشد منفی نزدیک به شش درصدی بودیم که این به 
دلیل عملکرد غیررقابتی و غیرعلمی دولت بود و همین موضوع باعث 
رکود تورمی هم شد و رکود تورمی مستقیم بر وضعیت کسب وکار 
تاثیر دارد و جالب اینکه وضعیت کسب وکار هم بر آمارهای بیکاری و 

تورم نسبت مستقیم دارد. بنابراین با توجه به سقوط وضعیت کسب 
 و کار در ایران جای تعجب نیست که شاهد بیکاری و افزایش تورم 
در ســال های اخیر بوده ایم و انتظار می رود دولت جدید با حمایت 
از بخــش خصوصی اجــرای اصل 44 را جدی بگیــرد و در جهت 
کوچک کردن دولت پیش برود و از دخالت در اقتصاد جلوگیری کند. 
همچنین دولت جدید باید از وابســتگی به نفت دست بردارد و به 

تولید اهمیت دهد
یکی از مشــکلات اساســی ایران وابســتگی قابل توجه اقتصاد به 
درآمدهای ناشــی از فروش نفت است و این مساله بیش از صدسال 
است که تداوم دارد و درواقع یک درآمد راحت و رانتی برای دولت و 
برخی افراد است. اینکه ما باید به تدریج از وابستگی به نفت خود را رها 
کنیم حرفی نیست که امروز گفته باشند؛ بلکه بسیاری از مسوولان 
در گذشته این موضوع را عنوان کرده و اقتصاددان ها نیز به آن اعتقاد 
دارند؛ منتها باید تصمیم قطعی گرفته شود تا این کار صورت بگیرد 
و فقط در حد حرف و شــعار باقی نماند و درآمدهای دیگر وارد فاز 

بودجه ای کشور شود.

قیمت تمام تولید شده کالا و در نهایت رکود اقتصادی را موجب شد و 
این درحالی است که دولت گذشته آن گونه که باید از نظرکارشناسی 
تولیدکنندگان اســتفاده نکردو بدون در نظرگرفتن نظرآنان همواره 
بخشنامه هایی را برای اجرا به وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی سپرد 

که نتیجه آن کاهش تولید بود.
در شرایط کنونی که دولت یازدهم روی کارآمده و مهم ترین دغدغه 
مســؤولان و مردم، رونق اقتصادی است، باید برای دستیابی به این 
هدف نگاه ها به ســمت و سوی تولید اصلاح شودو دولت برای رونق 
تولید در نخســتین گام باید بتواند نظر کارشناســی شده پارلمان 
بخش خصوصی را بشنود و به نظر می رسد اجرای قانون بهبود مستمر 
محیط کسب وکار مهم ترین راهبرد برای بازگرداندن رونق به بخش 

تولید است.
اجرای قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار که با نگاه کارشناسی 
بخش خصوصی تدوین و در نهایت در مجلس شورای اسلامی تصویب 
شد، می تواند افق های جدیدی را فراروی تولید و صادرات در نهایت 

رونق اقتصادی ترسیم کند.
دولت در شرایط کنونی باید بر روي مدیریت تورم و هدایت نقدینگی 
به سمت تولید تمرکز جدی داشته باشد تا زمینه مطلوبی برای افزایش 

راندمان تولید و در نهایت صادرات غیرنفتی فراهم شود.
افزون بر این به نظر می رســد کــه دولت باید با کمک بانک مرکزی 
تسهیلات ارزان قیمت و درازمدتی را به بخش تولید اختصاص دهد و 
در حقیقت خون تازه ای را به رگ های این بخش تزریق کند، همچنین 
با حمایت از تولیدگران، فضایی ایجاد کند که کالای تولیدی ایران با 
کیفیت و قیمت مناسبی در بازار داخل و خارج به راحتی بتواند نگاه 

مشتریان را جلب کند.
تحریم ها در سال های اخیر باعث شده که شرکت های تولیدی کشور 
نتوانند در دیگر بازارهای مهم اقتصادی جایگاه مناسبی داشته باشد 
و به نظر می رســد دیپلماسی فعال دولت تدبیر و امید بتواند دریچه 
مطلوبی را برای شــرایط بین المللي بگشــاید تا شاهد نفوذ بیشتر 

تولیدگران و صادرکنندگان در بازارهای جهانی باشیم.

دولت به جای وابستگی به 
نفت به تولید اهمیت دهد
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مقدمه �

پس سوزي به طور کلی، به سوختن هر ترکیب ناقص سوخته اشاره 
مي کنــد. در حمام عملیات کوره قوس الکتریکي )EAF( گازهاي 
 EAF به مقادیر زیادي در حمام  COوجود دارند. گاز H2 و CO

از لانس زدن اکسیژن و فعالیت هاي پفکي کردن و از استفاده از چدن 
خام یا DRI در شــارژ تولید مي شود. مقادیر زیاديCO و H2 در 
شروع عملیات ذوب کردن به دلیل وجود روغن، گریس و سایر مواد 
قابل سوختن از سطح قراضه تولید مي شود. اگر اکسیژن کافي موجود 
باشد، این ترکیبات به طور کامل مي سوزند. در اکثر موارد اکسیژن 
کافــي براي احتراق کامل وجود ندارد و به میزان زیادي CO منجر 
مي شود. آزمایش هاي انجام شده در کارخانه Vallourec توسط 
شرکتAir Liquide  نشان داد هنگامي که اکسیژن کافي وجود 
نداشــته باشد گاز خروجي از کوره ها مي تواند حاوي مقادیر زیادي 

CO نسوخته باشد.
 CO به C حرارت احتراقCO به CO2 سه بار بزرگتر از سوختن
اســت )براي کربن محلول در حمام(. این موضوع نشان دهنده یک 
 disrI است. مطالعات در EAF منبع بالقوه خیلي زیاد انرژي براي
)Usinor SA( نشــان داده اند که صرفه جوئي بالقوه انرژي قابل 

توجه است و مي تواند به مقدار 72kWh/ton برسد. اگر CO در 
فاصله آزاد بالاي کوره بســوزد امکان بازیابي حرارت در کوره وجود 
دارد. تعدادي از مزایاي مورد انتظار و نگراني هاي مربوط به پس سوزي 

در جدول1 آورده شده اند.

هرچه اکسیژن بیشتري براي کاهش مصرف انرژي الکتریکي مورد استفاده 
قرار گیرد، نیاز بیشتري به بهبود بهره گیري از اکسیژن وجود خواهد داشت. 
علاوه بر این، مقررات زیست محیطي مي توانند سبب محدودیت انتشار 
CO گردند. در نتیجه کسب حداکثر مزیت از اکسیژن در کوره ضروري 

است. این کار قابل حصول است فقط اگر CO در کوره بسوزد.
بمنظور یکنواختي نتایج تعاریف زیر براي آزمایش هاي با EAF ارائه 

شده است:

  PCR1 =CO2 / (CO+CO2)   )1 = نسبت پس سوزي
 kWh کاهش بر حسب / CO 2(   انرژي نظري پس ســوزي براي   

        انتقالي به فولاد = HTE2 =  بازدهي انتقال حرارت

1- Post Combustion Ratio
2- Heat Transfer Efficiency

تحلیل و مقاله

پس سوزي در کوره قوس الکتریکي
 ترجمه : محمدحسین نشاطي  

شرکت فولاد آلیاژي ایران

جدول-1 مزایا و نگراني ها براي پس سوزي

نگراني هامزايا

- کاهش حرارت وارده به سیستم گاز خروجي
- کاهش انتشار CO به کارگاه ذوب و کیسه فیلتر

- انتقال حرارت بیشتر ناشي از تابش بیشتر از محصولات احتراق
- کاهش نیاز به لوله کشي آب خنک

- افزایش بهره گیري انرژي از اکسیژن و کربن
- کاهش مصرف توان الکتریکي
EAF از NOX کاهش انتشار -

- افزایش بهره وري بدون افزایش الزامات سیستم گاز خروجي 

- افزایش مصرف الکترود
- افزایش حرارت وارده به پانل ها و سقف آب خنک

- کاهش بهره دهي آهن
- اقتصاد اکسیژن اضافي
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پس سوزي در کوره هاي قوس الکتریکي. 1
چند آزمایش با اســتفاده از پس سوزي درEAF انجام گرفته است. 
در بعضي از فرآیندهاي جاري، اکســیژن به بالاي ســرباره در کوره 
براي پس سوزي CO تزریق مي شود. تعدادي از فرآیندها به تزریق 
اکسیژن به سرباره براي پس سوزي CO قبل از اینکه به فضاي آزاد 
کوره وارد شوند مربوط هستند. اکثر این آزمایش ها با استفاده از آنالیز 
گازهاي خروجي که نشــان دهنده وجود مقــدار زیادي از CO در 

هنگام ترک کوره EAF است انجام شد. 

شکل1 - تزریق اکسیژن پس سوزي در بالاي سرباره

شــکل)1(یک سیستم نمونه وار پس سوزي را نشان مي دهد که 
اکسیژن در فضاي آزاد کوره اضافه مي شود. بنابراین محصولات 
احتراق مســتقیما در تماس با قراضه سرد قرار مي گیرند. عمده 
انتقال حرارت در این حالت بصورت تابشــي اســت. شــکل )2( 
رویکردي را که پس ســوزي در کوره در ارتفــاع کم یا در خود 
ســرباره انجام مي شود نشــان مي دهد. انتقال حرارت از طریق 
گردش قطرات سرباره و فلز درون سرباره صورت مي گیرد. انتقال 
حــرارت غالب براي این نحوه از پس ســوزي از طریق جابجایي 
اســت. بعضي از سیســتم هاي دیگر دمش اکســیژن از کف )از 
طریق دمنده ها در کف کوره( را همراه با تزریق اکسیژن به کوره 
درارتفاع کم بکار گرفته اند. در واقع دو فرآیند اول از پس سوزي 
 )K-ES .EOF( شــدید به عنوان بخشــي از عملیات حمــام

استفاده مي کنند. 
تعدادي از نتایجي که بدســت آمده انــد در جدول)2( همراه با 
محدودیــت هاي نظري آنها بطور خلاصه آورده شــده اند. قابل 
توجه اســت که در مــوارد زیادي صرفه جوئي انرژي برحســب 
kWh/Nm3 اکســیژن اضافه شــده براي پس ســوزي بیان 
شده اســت. حد نظري براي پس سوزي CO در دماهاي حمام 
 PCR .5.8 اکسیژن است kWh/Nm3 به مقدار )Cº1600(
ها براســاس آنالیز گاز خروجي ارائه شده در این مراجع محاسبه 

شده اند. HTE ندرتا در آزمایش هاي پس سوزي EAF اندازه 
گیري مي شــود و عموما براســاس جایگزیني انرژي الکتریکي 
ناشــي از پس سوزي کنار گذاشته مي شــود. ارائه HTE پس 
ســوزي واقعي ضرورتي ندارد زیرا اکسیژن مي تواند با ترکیباتي 

به غیر از CO واکنش کند.

تجزیه و تحلیل نظري پس سوزي. 2
 EAF بدلیل پراکندگي نتایج گزارش شده در مورد پس سوزي
بحث در مورد تجزیه و تحلیل نظري براي رسیدن به چشم اندازي 
از نتایج ضروري اســت. علاوه بر این، آزمایش ها در کنورترها و 

کوره هاي ذوب مي توانند به نتیجه گیري کمک کنند.

2-1- پس سوزي و مکانیزم هاي انتقال حرارت
انتقال حرارت به بدنه قراضه جامد به دلیل مســاحت سطح زیاد 
آن و تفاوت زیاد ذاتي در دما نســبتا کارآ است. اما انتقال حرارت 
به حمام مشکل تر اســت و دو روش پیشنهاد مي شود. واکنش 
متقابل فلز و قطرات سرباره در فرآیند Hismelt اتفاق مي افتد 
 DIOS( در حالي که انتقال حرارت در فرآیندهاي سرباره عمیق
و AISI( از طریق فاز ســرباره است. در حمام هاي ذوب کردن، 
انرژي پس ســوزي مصرف شــده و به حمام منتقل نمي گردد. 

مکانیزم انجام آن نیاز به بررسي دارد. 

2-1-1- پس سوزي در فضاي آزاد کوره
تمامي نتایج پس ســوزي نشــان مي دهند که کارایي بالا فقط 
توســط انتقال حرارت موثر از محصولات پس ســوزي به سایر 
مواد قابل حصول اســت. این مطلب در چند آزمایش پس سوزي 
BOF که افزودن قراضه در طي پس سوزي منتج به میزان پس 
ســوزي بیشتر مي شود مشــخص گردیده است. اگر محصولات 
احتراق حرارت خود را منتقل نســازند، تمایل به تجزیه خواهند 
داشــت. بهترین فرصت در طي ذوب کردن قراضه انتقال حرارت 
به قراضه سرد است. دماي آدیاباتیک شعله براي احتراق CO با 

اکسیژن درºC 2800 یکنواخت مي شود. 

- حداکثر میزان پس سوزي و انتقال حرارت
- پس سوزي در ذوب کردن قراضه و زمان هاي حمام تخت

- واحد صرفه جوئي انرژي بزرگتر از 4 کیلو وات ساعت بر نرمال متر مکعب اکسیژن
- 10-8% صرفه جوئي انرژي، 8-6% افزایش بهره وري

شکل2- پس سوزي در لایه سرباره

دماي آدیاباتیک شعله متناســب با مقدار CO سوخته افزایش 
نمي یابد. بنابراین مقدار انتقال حرارت از شــعله متناسبا افزایش 



67

پیدا نمي کند. دماي آدیاباتیک شــعله براي احتراق اکســیژن/ 
گاز طبیعي در گســتره ºC 2700-2600 اســت. احتراق گاز 
طبیعي حجم بیشــتري را به ازای هر واحد اکســیژن تولید مي 
کند و بنابراین تماس بیشــتر با قراضه رخ مي دهد. آزمایش ها 
با مشــعل هاي اکسیژن- سوخت و اکســیژن- زغال نشان مي 
دهند که بازدهي80 - 75% در شروع ذوب کردن قابل دستیابي 
اســت، اما آن بازدهي به ســرعت با گرم کــردن قراضه افت مي 
کند و بازده میانگین 65% قابل انتظار اســت. براي پس سوزي، 
بازدهي مي تواند مورد انتظار باشــد که مشــابه همین مقدار یا 
کمتر باشــد بســته به اینکه فرآیند چقدر به طول مي انجامد. با 
تنظیم مشــعل در محدوده پایین بازدهي آن در بالاي یک حمام 
تخت20 تا30% اســت، و در نتیجه، شــار حرارتي به پانل هاي 
کوره افزایش خواهد یافت. شرکت  Air Liquideمقادیر %70= 
PCRو HTE=%50 براي عملیات حمام تخت با پس سوزي را 

گزارش کرده است. این معادل بازدهي خالص 35% است.
افزایش مصرف الکترود محتمل است. سرعت همزني زیاد حمام 
مي تواند به بازیابي بیشــتر این انرژي کمک کند. اگر حرارت از 
گازهاي پس ســوزي منتقل نشود آنگاه PCR زیاد قابل انتظار 
نمي باشــد زیرا مقــداري از CO2 تجزیه خواهد شــد. در طي 
ذوب کردن قراضه، روغن و گریس باعث مشــتعل شــدن قراضه 
مي شــوند. هنگامي که قراضه در حمام مي افتد افزایش غلظت 
CO و H2 اتفــاق مي افتد. هیدروژن این مــواد آلي تمایل به 
تشــکیل یون هاي هیدروکسیل دارد که ســرعتي را که در آن 
CO مي تواند پس ســوزي شود افزایش مي دهد. این باور وجود 
دارد که واکنش بین CO و O2 یک واکنش زنجیره اي منشعب 
شده اي است که اگر مقدار کمي از H2 موجود باشد سرعت آن 

 EAF هاي بیشتري در PCR خیلي افزایش مي یابد. بنابراین
در طي ذوب کردن قراضه بایســتي حاصل شود. این مزیت براي 
پس سوزي انجام شده در سرباره رخ نخواهد داد گرچه اکسیژن 
تزریق  شده به سرباره در فضاي آزاد کوره در هنگامي که سرباره 

را ترک مي کند به واکنش ادامه خواهد داد.
شرکت نیپون استیل در آزمایش هاي خود تشخیص داد که براي 
دماهاي بالاي گاز خروجي، تابــش مکانیزم انتقال حرارت غالب 
بود اما مقدار خالص حرارت منتقل شده کم است. براي دماهای 
ºC 1765< انتقال حرارت توســط تابــش و جابجایي30% از 
انتقال حرارت را در بر مي گیرند. بقیه ناشــي از گردش مواد در 

سرباره بود.

2-1-2- پس سوزي در لایه سرباره
شرکت Praxir رویکرد استفاده از دمش مادون صوت یا دمش 
نرم اکســیژن پس سوزي را از طریق یک لانس چند نازلي اتخاذ 
کرده است. لانس پس سوزي در موقعیتي نزدیک به لانس اصلي 
تزریق اکســیژن قرار داده مي شــود. در اثر جت اکسیژن مافوق 
صوت اصلي امولســیوني از قطرات فلز در سرباره ایجاد مي شود. 
براي عملیات پس سوزي در یک EAF، شرکت Praxir برآورد 
مي کند که به منظور انتقال همه حرارت پس ســوزي لازم است 
25% حمام فولاد بصورت امولسیون در آید. شرکت Praxir پي 
برده اســت که هیچ مدرکي وجود ندارد در مورد اینکه اکسیژن 
پس ســوزي با قطرات فلز یا با کربن در سرباره واکنش مي کند. 
پس سوزي در طي ذوب کردن قراضه و در طي یک حمام تخت 
انجام مي شــود. در زمان شــروع ذوب کردن قراضه، تحقق پس 
ســوزي مشکل است زیرا لانس هاي اکسیژن )به خصوص لانس 

جدول2- نتایج نمونه وار پس سوزي براي تولید بر پایه قراضه

/HTE%%PCRkWh بازدهي خالصروشمحل
 Nm3

1005.8%مقدار نظري
 Acciaierie  VeneteK-ES%40-5080
 Commonwealth Steel Co3080%مستقل
 Ferrire NordK-ES / DANARC%4050+72-783-4
VallourecAir Liquide%6077-874.3

 Ovako Steel ABAGA%6180

 NucorPraxir)80%)لانس
755.04-608042%)مشعل ها(

 UES AldwerkeمستقلAir Products /%643.7
Von Roll)Swiss Steel AG(Air Liquide2.53

 Ferrira ValsabbiaAir Liquide مشعل ها
ALARC PC

1.2-1.6
3.0-3.5

 Atlantic SteelPraxir%40-5060-703.7-5.03
Cascade SteelAir Liquide%40-50802.5-3.0
 Badische StahlwerkeAir Liquide%64833.69
 Cia Siderurgica PanisKorf-EOF%6080-100
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هاي آب خنک( نمي توانند وارد کوره شــوند تا وقتي که قراضه 
کافي از درب سرباره ذوب شده باشد. اطلاعات فراهم شده توسط 
شرکت Praxir نشــان مي دهند که آنها براي سوزاندن تمامي 
CO که تولید مي شــود کاري انجــام ندادند. به جاي آن براي 
سوزاندن فقط بخشــي از CO که در محدوده 150-10% آنچه 

که از لانس زدن اصلي اکسیژن تولید مي شود تلاش کردند.
تزریق اکســیژن بایستي بصورت موضعي انجام و براي اجتناب از 
واکنش اکســیژن با الکترودها بخوبــي کنترل گردد. تلاش هاي 
قبلي براي پس سوزي در سرباره هاي EAF از لانس پیگي بک 
)piggyback( در بالاي لانس اکســیژن کربن زدایي استفاده 
کرده اند. بنابراین تلاش براي سوزاندنCO در سرباره در هنگام 

ترک حمام انجام مي شود.
براي اجتنــاب از واکنش CO2 با حمام بــراي تولید CO که 
دستیابي به PCR بالا را مشــکل خواهد کرد لایه سرباره باید 
ضخیم باشــد. در عملیات کنورتر، لایه ســرباره بــه میزان قابل 
توجهي ضخیم تر از EAF اســت. شرکت سومیتومو  پیشنهاد 
کرد یک لایه ســرباره عمیق در پس ســوزي مورد استفاده قرار 
گیرد تا اکسیژن با قطرات فلز واکنش نکند. گرادیان دما در لایه 
ســرباره با دمش جانبي اکسیژن در ســرباره به حداقل رسید. از 
موارد شرکت نیپون استیل این بود که همزني ملایم حمام براي 
تسریع احیاي سنگ آهن و افزایش انتقال حرارت از پس سوزي 
ضروري است. لایه سرباره ضخیم بمنظور جداکردن حمام فلز از 
اکســیژن و محصولات پس سوزي مورد استفاده قرار گرفت. لایه 
سرباره ضخیم همچنین به افزایش پس سوزي و کاهش تشکیل 
غبار کمک مي کند. این ممکن اســت اثبات شود که توام کردن 
پس ســوزي ســرباره در EAF با افزودن DRI/HBI متعاقب 
عملیــات ذوب کردن قراضه گرچه افــزودن DRI نوعا منتج به 
پفکي کردن سرباره بیشتري مي شود اقتصادي است. پس سوزي 
مي تواند در لایه بالایي ســرباره رخ دهد. همزني شدید حرارت 
را به ســطح تماس سرباره/حمام جایي که DRI/HBI ذوب مي 
شــود منتقل مي کند. این مي تواند منتج به بازیابي بهینه انرژي 
براي پس ســوزي در سرباره شود. نتایج ذوب کردن حمام نشان 
مــي دهد که بازدهي خالص حدود 50% در هنگامي که CO در 

سرباره پس سوزي مي شود قابل حصول است.
  طــي عملیات ذوب کــردن قراضه، پس ســوزي در ارتفاع کم 
بالاي ســرباره در فضاي آزاد کوره بهترین نتایج را مي دهد. طي 
عملیات حمام تخت، این ممکن اســت معایبي را براي سوزاندن 
CO در یا درســت در بالاي سرباره داشته باشد. اما، پس سوزي 
در سرباره فرآیند خیلي پیچیده تري خواهد بود و نیاز به مقداري 
کنترل بیشتر بر الگوي توزیع اکسیژن در سرباره براي جلوگیري 

از واکنش هاي نامطلوب خواهد داشت. 

2-2- مصرف الکترود
بررســي هاي قبلي به مصرف الکترود به دو مکانیزم استناد کرده 
انــد: مصرف جانبي و فرســایش نوک الکترود. فرســایش نوک 
بســتگي به جریان الکتریکي اعمال شده به الکترود دارد. مصرف 
جانبي بســتگي به دماي سطح الکترود دارد که مي تواند توسط 
تامین آب خنک کننده الکترودها )پاشش( کنترل شود. در طي 
مراحل اولیه ذوب کردن، قراضه به حفاظت الکترود و اینکه سطح 
گرم با اکسیژن موجود در کوره واکنش نکند کمک خواهد کرد. 

وقتي قراضه ذوب شــده از الکترودها کنار برود، سطح گرم کربن 
با هرگونه اکسیژن موجود واکنش خواهد کرد. منبع اکسیژن مي 
تواند اکسیژن تزریقي یا اکسیژن با هوائي باشد که از طریق درب 

سرباره به داخل کوره EAF کشیده مي شود.
اگر الکترودها از محصولات احتراق پس ســوزي پوشیده نشوند، 
کربن با CO2 براي تشــکیل CO واکنش مــي کند. الکترود 
همچنین با هر اکســیژن قابل دسترسي واکنش مي کند. هر دو 
مکانیزم مصرف الکترود را افزایش خواهند داد. در دماهاي بالاي 
گاز خروجــي، مقدار مصرف الکترود مــي تواند به میزان زیادي 

افزایش یابد.

EAF 2-3- حرارت وارده به جداره کوره
بلااســتفاده بودن حرارت تولید شده توسط پس سوزي بستگي 
زیــادي به انتقال حــرارت مؤثر به قراضه و حمــام مذاب فولاد 
 CO خواهد داشــت. دماي نظري شعله آدیاباتیک براي احتراق
با اکسیژن )ºC 2800( مشــابه با مورد سوختن گاز طبیعي با 
اکسیژن است. به خوبي معلوم شده است که هنگامي که مشعل 
هاي اکســیژن- سوخت شروع به کار مي کنند در هر سرعت بالا 
بر روي قراضه متراکم، شــعله مــي تواند به پانل هاي آب خنک 
بازتــاب کرده و آنها را بیش از اندازه گرم کند. اگر حرارت از پس 
سوزي به سرعت به قراضه منتقل نشود بیش از اندازه گرم شدن 
پانل ها نیز رخ خواهد داد. اگر محصولات احتراق به قراضه نفوذ 
نکنند، آنگاه بیشــتر انتقال حرارت بصورت تابشي بوده و هدایت 
مکانیزم کنترل کننده ســرعت انتقــال حرارت در قراضه خواهد 
بود. این در مقایسه با انتقال حرارت تابشي به سطح قراضه خیلي 
کند بوده و منجر به بیش از اندازه گرم شدن موضعي مي گردد.

2-4- بهره دهي آهن
استفاده از مشعل هاي اکسیژن- سوخت مي تواند منتج به تلفات 
بهره دهي و افزایش مصرف الکترود شود زیرا مقداري از محصولات 
احتــراق با آهن براي تشــکیل FeO واکنش مي کنند. آزمایش 
هاي انجام شــده بر روي پیش گرم کردن قراضه با مشــعل هاي 
 ،Cº760اکسیژن- سوخت نشــان داد که بالاتر از دماهاي قراضه
مقــدار 3-2% تلفات بهره دهي اتفاق مي افتد. این مورد توســط 
تحقیقي که نشان داد تعادل ترمودینامیکي بین آهن و CO2 در 
دماهاي بیشــتر از ºC 1377 مقدار CO2 24% است پشتیباني 
شد. دماي گاز بیشــتر از ºC 1800 در EAF امکان پذیر است 
و تعادل منطبق با آن در این دما CO2 8.6% اســت. گرچه زمان 
اقامت گاز در EAF احتمالا امکان رســیدن به تعادل را نخواهد 
داد، مقداري اکســید شدن اتفاق مي افتد. اگر کربن اضافي تامین 
نشــود آنگاه تلفات بهره دهي رخ خواهد داد. این براي پس سوزي 
مورد محتملي اســت. تلفات بهره دهي آهن به مقدار 1% معادل با 
انرژي ورودي kWh/ton 12 اســت. این مي تواند داراي یک اثر 
 HTE مهم بر موازنه حرارت کلي پس ســوزي باشد منتج به یک

زیاد موهوم براي پس سوزي گردد.
از آنجا که Fe به FeO اکســید مي شــود، یک لایه محافظ مي 
تواند بر روي قراضه تشکیل شود. وقتي لایه FeO تشکیل گردید، 
اکســیژن باید از طریق واکنش با آهن به زیر آن نفوذ کند. این لایه 
به حفاظت قراضه از اکسیدشدن بیشتر اگر از سطح آهن کنده نشود 
کمک خواهد کــرد. در دماهاي بالاي FeO ،1300 ºC تمایل به 
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ذوب شدن دارد و این محافظت عمر بیشتري نخواهد کرد.

جدولPCR -3  با و بدون تزریق اکسیژن پس سوزي

PCR قبل از کارخانه
پس سوزي اکسیژن

PCR پس از 
پس سوزي اکسیژن

Vallourec%33-50%66-71
Badische Stahlwerke%58-61%83

Nucor Plymouth%30-50%42-75
UES Aldwerke%40-62.5

Ferrire Nord Spa%71-75
 Venete%80

Co- Steel Sheernes%22-62.5
AGA%44-66%77-87

2-5- محدودیت هاي منافع متصور از پس سوزي
Bender نشان مي دهد که انتشار CO نوعا در بازه بین 0.3 
و kg/ton 2.6 است. کشیده شــدن هوا به داخل کوره به پس 
سوزي طبیعي منتج خواهد شد. این موضوع در چند بررسي پس 
ســوزي EAF که میزان CO2 قبل از آزمایش ها در محدوده 
40-15% و PCR در محدوده 60-30% قرار داشتند نشان داده 
مي شود. با سیستم پس سوزي مقادیر CO نوعا تا زیر10% افت 
کرد. هنگامي که پس ســوزي بکار گرفته مي شــود نقطه شروع 
CO داراي تاثیــر زیادي بر بازدهي حاصله اســت. این نتایج در 

جدول3  ارائه شده اند.
CO2 داراي ظرفیت حرارتي بالاتر از CO است. در نتیجه براي 
همان دماي گاز خروجي، CO2 حرارت بیشــتري را به ازاي هر 
نرمال متر مکعب )Nm3( خارج خواهد کرد. بنابراین بخشي از 
انرژي از کوره در CO2 پس ســوزي خارج خواهد شد. براي یک 
 HTE 1400-1200 حداکثر ºC محــدوده دماي گاز خروجي
به 93.6-92% محدود مي شــود. اگر ســرباره تا ºC 110 گرم 
شــود، حرارت محتوي برابر  kWh/ton 1.2-0.9 است )تصور 
مي شود 5- 4% سرباره(. این عوامل بایستي درنظر گرفته شوند.
عمومــا تعدادي از مزایاي بکارگیري پس ســوزي در نظر گرفته 
نمي شوند. کاهش یک دقیقه اي در زمان ذوب تا ذوب مي تواند 
kWh/ton 3-2 صرفه جویي کند. یک مطالعه جدیدتر نشــان 
دهنــده صرفه جویي به میــزان kWh/ton 1 براي کوره هاي 
خیلي پربازده مي باشــد و بستگي به بازدهي عملیات فعلي دارد. 
هنگامي که بازدهي حرارت واقعي کم مي شــود بایستي کاهش 

زمان هاي چرخه مد نظر قرار گیرد.

2-6- مزایاي زیست محیطي
افزایش حجم گاز تزریقي منتج به کاهش مقدار هواي کشــیده 
شده به داخل کوره خواهد شــد. یک عملیات با فشارمثبت مي 
توانــدkWh/ton 18-9 را صرفه جویــي کند و مقداري صرفه 
جویي نیز در نتیجه کاهش هواي کشــیده شــده به داخل کوره 
بســته به عملیات سیستم خروجي قابل انتظار است. اما، کاهش 
در NOX ناشــي از کاهش کشــیده شــده هوا به داخل کوره 
هنوز در عملیات پس ســوزي EAF نشان داده نشده است. اگر 
مقداري هواي کشیده شده به داخل کوره را در شروع ذوب کردن 
در نظر بگیریم قابل مشــاهده اســت که قراضه به کندي جریان 
هوا در کوره کمک خواهد کرد. بنابراین در شــروع ذوب کردن، 

شــاید ناحیه موثر باز درب ســرباره فقط 25% مساحت آن باشد 
که تا انتهاي مرحله ذوب کردن این ناحیه تقریبا کاملا بازشــده 
به طوري که حال ناحیه باز موثر ممکن است90% مساحت درب 
سرباره باشد. از این رو مقداري هواي کشیده شده به داخل کوره 
به مقدار خیلي زیادي در طول مدت ذوب کردن افزایش مي یابد. 
این داراي تاثیر بزرگي بر اثر بخشــي اکسیژن کمکي اضافه شده 

به کوره براي پس سوزي مي باشد.
پس سوزي به ظرفیت سیستم غبارگیر کمک مي کند زیرا مقدار 
حرارتي که باید توسط لوله هاي آب خنک خارج شود کاهش مي 
یابد. چند گزارش عملیات کاهش دماي گاز خروجي را درهنگام 
استفاده از پس ســوزي اعلام کرده اند. انتشار CO در محفظه 
کیسه فیلترها تابعي از طراحي سیستم گاز خروجي )اندازه فاصله 
  EAFدر COاحتراق3، سرعت مکش( است. سوختن مقداري از
کمک خواهد کرد به اطمینان از اینکه CO کمتري وارد سیستم 
کانوپي )هود( شود که به کاهش انتشار CO کمک خواهد کرد. 
انتشــار CO کمتر در چند عملیات پس سوزي EAF گزارش 
شــده اســت. اگر مقادیر CO تا زیر 5% در کــوره کاهش یابد، 
ممکن اســت احتراق کامل CO در سیستم گاز خروجي پس از 
افزودن هواي رقیق کننده در فاصله احتراق مشکل باشد. بنابراین 
کنترل کردن مقدار CO که کوره را ترک مي کند تا تقریبا %10 
یک روش خوب است. بصورت جایگزین یک محفظه پس سوزي 

ممکن است در سیستم گاز خروجي مورد استفاده قرار گیرد.
نشــان داده شــده اســت که CO تمایل به واکنش با NO در 
دماهاي بالا براي تشــکیل نیتروژن و دي اکسید کربن به صورت 

زیر دارد:

2CO + 2NO = 2CO2 + N2                (3)
بنابراین به منظور کاهش انتشــار NO داشتن یک مقدار معین 
از CO موجود در کوره مفید اســت. ایــن دلیل خوب دیگري 
است از اینکه چرا پس ســوزي کل CO مطلوب نیست. تلاش 
هایي در شــرکت دوفاسکو بر روي K-OBM آنها انجام شد که 
نشــان داد هنگامي که پفکي کردن اضافي سرباره رخ مي دهد، 
انتشــار گازهاي خاص )آلودگي( از کــوره تا مقدار 59% افزایش 
یافت. شــرکت نیپون استیل دریافت که یک لایه سرباره ضخیم 
به افزایش پس ســوزي و کاهش تشــکیل غبار کمک مي کند. 
براي پس سوزي در ســرباره در EAF، سرعت هاي زیاد تولید 
غبار مورد انتظار اســت مگر اینکه ســرباره ضخیم مورد استفاده 
قرار گیرد. همزني اضافي حمام نیز منتهي به افزایش تولید غبار 

مي شود اگر قطرات فلز با اکسیژن پس سوزي واکنش کنند.

2-7- نیاز به محفظه پس سوزي
اگر براي ســوختن نزدیک به تمامي CO در کوره تلاش شــود، 
احتمالا تمــام CO موجود در کوره در فاصلــه احتراق نخواهد 
ســوخت زیرا غلظت آن زیر محدوده قابلیت اشتعال خواهد بود. 
 CO2 اگر انتقال حرارت خوب در کوره حاصل نشــود، مقداري از
بــه CO و O2 تجزیه خواهد شــد و در نتیجه غلظت CO در 
گاز خروجــي از مقدار پیش بیني شــده بیشــتر خواهد بود. اگر 

3- combustion gap
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فاصله احتراق مطابق با آن طراحي نشــده باشــد هواي احتراق 
کافي نخواهد بود و مقداري CO بعد از تجهیزات تمیزکننده گاز 
گزارش خواهد شد. اگر کلرین و اکسیدهاي فلزي )کاتالیست( در 
جریان گاز خروجي موجود باشد، امکان تشکیل دیوکسین وجود 
دارد. بهترین راه براي اطمینــان از اینکه این اتفاق نخواهد افتاد 
نصب محفظه احتراق و بعد کوانچ با پاشــش آب براي سرد کردن 
گازها به زیر دمائیي اســت که در آن گازها تجزیه شــده و براي 
تشکیل دیوکسین ها واکنش مي کنند. این همچنین به اطمینان 
از مقادیر کم CO بعد از سیستم گاز خروجي کمک خواهد کرد. 

نتیجه گیري
مقادیر PCR بیشــتر از80% براي عملیــات EAFارائه . 1

شده اند.
یک محدوده بالایي65% براي HTE پس سوزي در هنگامي . 2

که قراضه سرد وجود دارد مورد انتظار است. براي پس سوزي 
در بالاي سرباره هنگامي که قراضه اي موجود نباشد این رقم 
به30-20% افت خواهد کرد. براي پس سوزي در سرباره یک 
HTE به میزان80% گزارش شــده است. بازدهي%50-60 
)PCR×HTE( ممکــن اســت قابل حصول باشــد اگر 
DRI/HBI براي جذب انرژي آزاد شده از پس سوزي اضافه 
شود یا اگر انتقال حرارت خوب از طریق گردش قطرات فلز 
در سرباره حاصل شود. طي عملیات ذوب کردن قراضه، پس 
ســوزي بالاي ســرباره بهترین نتایج را خواهد داد. در مدت 
عملیات حمام تخت، به نظر مي رســد سوختن CO در یا 

درست بالاي سرباره مزیت دارد.
مزایاي زیست محیطي ناشي از پس سوزي نشان داده شده . 3

اند، اما کارهاي اضافي دیگري براي شــناخت بهتر و بهینه 
کردن این مزایا مورد نیاز است تا انجام شوند.

منافع بالقوه ناشــي از پس سوزي بستگي زیادي به بازدهي . 4
عملیات هر EAF خاص دارند. در اکثر موارد بکارگیري پس 
 20-40 kWh/tonصرفه جوئي انرژي EAF ســوزي در

حاصل مي شود.
محدوده اقتصادي پائین مقدار CO اي کهEAF  را ترک . 5

مي کند نیاز به تعیین دارد اما براســاس ملاحظات زیست 
محیطي احتمالا در محدوده 10- 5% خواهد بود.

اگر براي پس ســوزي تمام CO در EAF تلاش شــود، . 6
تلفات بهره دهي و افزایش مصرف الکترود رخ خواهد داد.

تلاش براي پس ســوزي تمام CO در کوره احتمالا داراي . 7
اثر منفي بر میزان NOX خواهد بود.

تزریق اکســیژن به حمام بایســتي به موقع زود شروع شود . 8
بطوري که پس سوزي بتواند هنگامي که قراضه هنوز نسبتا 
سرد اســت و توانائي جذب حرارت تولید شده را دارد انجام 
گردد. به منظور موثرترین کربن زدایي نیاز به توزیع اکسیژن 
در کل حمام مي باشــد که به کاهش اکسید شدن موضعي 
آهــن در حمام )و از این رو مقدار غبار EAF تولید شــده( 
و همچنین توزیع CO تولید شــده در سرتاسر کوره براي 
حداکثر کردن بازیابي انرژي هنگام پس سوزي کمک خواهد 

کرد. 

پــس ســوزي مرحله اي مشــابه مــورد انجام شــده در . 9
محفظه هاي پیشــگرم EOF بیشترین قابلیت براي جذب 
انرژي ایجاد شــده از طریق پس ســوزي را دارد که به آن 
دلیل اســت که انرژي از واکنش پس ســوزي مي تواند به 
قراضــه منتقل گردیــده بنابراین موجب ســرد کردن گاز 
خروجي و جلوگیري از تجزیه شــود. تاثیر مشابهي احتمالا 
در کوره قوس الکتریکي نوع ســتوني قابل دستیابي است. 
در کوره هاي EAF سنتي امکان بازیابي این مقدار انرژي 

وجود ندارد، و احتمالا مقداري از گاز تجزیه خواهد شد.
پس سوزي در سرباره مي تواند منتج به کاهش بهره دهي . 10

و افزایش مقدارغبار تولید شــده در EAF گردد مگراینکه 
ســرباره ضخیم مورد اســتفاده قرار گیرد. از طرفي ممکن 
است اثبات شود پس سوزي جزئي CO در سرباره موثرتر 
از پس ســوزي کامل است. فلاکس ها )مواد کمک ذوب( و 
انرژي اضافي مصرفي براي تامین لایه سرباره ضخیم ممکن 
اســت هرگونه صرفه جوئي ناشــي از پس سوزي را خنثي 
کننــد. در بعضي از عملیات که پیشــگرم کردن قراضه رخ 
مي دهد، غبار روي قراضه گرفته مي شود و پوشش سرباره 
متداول ممکن است براي پس سوزي در سرباره قابل قبول 

باشد. 
اســتراتژي پس سوزي بهینه از یک عملیات تا دیگري فرق . 11

خواهد کرد. دوراندیشي دقیقي باید براي تعیین موثرترین 
راه هــاي مقرون به صرفه براي بکارگیري پس ســوزي در 
عملیات EAF اتخاذ شــود. اغلب، رویکرد بهینه مستلزم 
انتخاب بخش هاي خاصي از ســیکل عملیاتي اســت که 
در آن پس ســوزي مي تواند براي کسب بالاترین برگشت 
سرمایه بکارگرفته شود. سایر مسائل همچون انجام پذیري 
و الزامــات، تعمیر و نگهــداري نیز به تعییــن پیچیدگي 

استراتژي بکار گرفته شده کمک خواهند کرد.
حصول پس سوزي کامل CO مشکل خواهد بود و در ارتباط با 
اثرات مخرب ممکن )کاهش بهره دهي، فرسایش نسوز، مصرف 
الکترود، آســیب به پانل هاي کوره( احتمالا غیراقتصادي است. 
بنابراین یــک تجزیه و تحلیل کامل باید بر روي همه تجهیزات 
براي تعیین بهتر روش پس ســوزي براي آن محل انجام شود. 
 SOX ,NOX ,N2چنین طرحي باید شــامل آنالیز گازهاي
H2O ,H2 ,O2 ,CO, در کیســه فیلتر، آنالیزغبار کیسه 
فیلتــر قبل و بعد از پس ســوزي براي افزایــش آهن محتوي، 
پایش بهــره دهي آهن، مصرف الکترود و ســایر مواد مصرفي، 
پایش دماهاي آب خنک کننده EAF، آنالیز ســرباره )کنترل 
میــزان آهن( و پایش مصرف آلیاژهــا )کنترل بهره دهي آلیاژ( 

باشد. 
پس ســوزي مي تواند ابــزار موثري براي اپراتور EAF باشــد 
اما یک روش عملیاتي اقتصادي باید براســاس معیارهاي خاص 
هرمحل برقرار شــود. یک نســخه کلي وجود نــدارد، که بتواند 
براي هر تجهیز قابل اســتفاده باشد. روشي که در آن پس سوزي 
مي تواند بکار رود خیلي وابســته است به مواد اولیه و روش هاي 
عملیاتي و اینها در هنگام اجراي روش پس ســوزي باید به طور 

کامل ارزیابي شوند.  
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SIngapore

Billet importers lie low 
in Se asia

Billet importers 
in Southeast Asia are 
lying low ahead of the 
December holidays, 

with no bookings reported in the 
past week.

Offers have narrowed to $590-600 
per tonne cfr for billet from Taiwan, 
South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.

Mills in Malaysia, the region’s only 
major billet exporter, are keeping 
offers unchanged at $585-590 fob 
or $605-610 per tonne cfr for the 
rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.

London

Uae rebar consumers 
re-enter Turkish 
market on higher 
domestic offer prices

Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
forced consumers to 
return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 

London

rebar exporters in 
southern eU get higher 
prices as W african 
buyers restock

Rebar exporters in 
Southern Europe have 
increased prices for 
West-Africa bound 

rebar as buyers replenished stocks. 
Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 

Spotlight ‘Taigang is tired of making weekly price policies’

Taigang pricing shift flags change in focus
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Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 

p

p

LeveL

reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.

The seven-stand 
finishing mill at 
Shanxi Taigang 
Stainless Steel, 
Taiyuan, China

Iron and steel

SIngapore

Billet importers lie low 
in Se asia

Billet importers 
in Southeast Asia are 
lying low ahead of the 
December holidays, 

with no bookings reported in the 
past week.

Offers have narrowed to $590-600 
per tonne cfr for billet from Taiwan, 
South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.

Mills in Malaysia, the region’s only 
major billet exporter, are keeping 
offers unchanged at $585-590 fob 
or $605-610 per tonne cfr for the 
rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.

London

Uae rebar consumers 
re-enter Turkish 
market on higher 
domestic offer prices

Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
forced consumers to 
return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 

London

rebar exporters in 
southern eU get higher 
prices as W african 
buyers restock

Rebar exporters in 
Southern Europe have 
increased prices for 
West-Africa bound 

rebar as buyers replenished stocks. 
Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 

Spotlight ‘Taigang is tired of making weekly price policies’

Taigang pricing shift flags change in focus
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Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 

p

p

LeveL

reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.

The seven-stand 
finishing mill at 
Shanxi Taigang 
Stainless Steel, 
Taiyuan, China
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Iron and steel

SIngapore

Billet importers lie low 
in Se asia

Billet importers 
in Southeast Asia are 
lying low ahead of the 
December holidays, 

with no bookings reported in the 
past week.

Offers have narrowed to $590-600 
per tonne cfr for billet from Taiwan, 
South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.

Mills in Malaysia, the region’s only 
major billet exporter, are keeping 
offers unchanged at $585-590 fob 
or $605-610 per tonne cfr for the 
rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.

London

Uae rebar consumers 
re-enter Turkish 
market on higher 
domestic offer prices

Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
forced consumers to 
return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 

London

rebar exporters in 
southern eU get higher 
prices as W african 
buyers restock

Rebar exporters in 
Southern Europe have 
increased prices for 
West-Africa bound 

rebar as buyers replenished stocks. 
Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 

Spotlight ‘Taigang is tired of making weekly price policies’

Taigang pricing shift flags change in focus
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Markets

Monday 6 December 2010 | Metal Bulletin | 15

Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 

p

p

LeveL

reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.

The seven-stand 
finishing mill at 
Shanxi Taigang 
Stainless Steel, 
Taiyuan, China

Iron and steel

SIngapore

Billet importers lie low 
in Se asia

Billet importers 
in Southeast Asia are 
lying low ahead of the 
December holidays, 

with no bookings reported in the 
past week.

Offers have narrowed to $590-600 
per tonne cfr for billet from Taiwan, 
South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.

Mills in Malaysia, the region’s only 
major billet exporter, are keeping 
offers unchanged at $585-590 fob 
or $605-610 per tonne cfr for the 
rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.

London

Uae rebar consumers 
re-enter Turkish 
market on higher 
domestic offer prices

Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
forced consumers to 
return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 

London

rebar exporters in 
southern eU get higher 
prices as W african 
buyers restock

Rebar exporters in 
Southern Europe have 
increased prices for 
West-Africa bound 

rebar as buyers replenished stocks. 
Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 

Spotlight ‘Taigang is tired of making weekly price policies’

Taigang pricing shift flags change in focus

Iron and steel
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Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 

p

p

LeveL

reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.

The seven-stand 
finishing mill at 
Shanxi Taigang 
Stainless Steel, 
Taiyuan, China
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Iron and steel

SIngapore

Billet importers lie low 
in Se asia

Billet importers 
in Southeast Asia are 
lying low ahead of the 
December holidays, 

with no bookings reported in the 
past week.

Offers have narrowed to $590-600 
per tonne cfr for billet from Taiwan, 
South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.

Mills in Malaysia, the region’s only 
major billet exporter, are keeping 
offers unchanged at $585-590 fob 
or $605-610 per tonne cfr for the 
rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.

London

Uae rebar consumers 
re-enter Turkish 
market on higher 
domestic offer prices

Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
forced consumers to 
return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 

London

rebar exporters in 
southern eU get higher 
prices as W african 
buyers restock

Rebar exporters in 
Southern Europe have 
increased prices for 
West-Africa bound 

rebar as buyers replenished stocks. 
Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 

Spotlight ‘Taigang is tired of making weekly price policies’

Taigang pricing shift flags change in focus

Iron and steel
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Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 

p

p

LeveL

reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.

The seven-stand 
finishing mill at 
Shanxi Taigang 
Stainless Steel, 
Taiyuan, China
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Billet importers lie low 
in Se asia

Billet importers 
in Southeast Asia are 
lying low ahead of the 
December holidays, 

with no bookings reported in the 
past week.

Offers have narrowed to $590-600 
per tonne cfr for billet from Taiwan, 
South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.

Mills in Malaysia, the region’s only 
major billet exporter, are keeping 
offers unchanged at $585-590 fob 
or $605-610 per tonne cfr for the 
rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.

London

Uae rebar consumers 
re-enter Turkish 
market on higher 
domestic offer prices

Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
forced consumers to 
return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 

London

rebar exporters in 
southern eU get higher 
prices as W african 
buyers restock

Rebar exporters in 
Southern Europe have 
increased prices for 
West-Africa bound 

rebar as buyers replenished stocks. 
Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 

Spotlight ‘Taigang is tired of making weekly price policies’

Taigang pricing shift flags change in focus

Iron and steel
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Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 
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reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.

The seven-stand 
finishing mill at 
Shanxi Taigang 
Stainless Steel, 
Taiyuan, China
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داخلی: 

همایش ها و نمایشگاه ها

آشنایی با صنعت 
آهن و فولاد

نویسنده: حسن قاسم زاده
ناشر: لوح فکر

تعداد صفحه: 340
سال انتشار: 1392

نویسنده در این کتاب سابقه تاریخی 
تولید آهن و فولاد را که بیش از پنج  
هزارسال سابقه دارد بررسی کرده و 
نیاز فراوان به آهن و فولاد در زمینه 
فعالیت  های صنعتی و ساختمانی را به عنوان یک صنعت جامع و 

زیربنایی مورد توجه قرار داده است. 
این کتاب به فرایند احیا مستقیم با استفاده از عوامل احیا کننده 
در دمای پایین تر از دمای نقطه ذوب اکســیژن پرداخته و کربن 
جامد را عنصری معرفی کرده اســت که تنها نقش کوچکی در 
فرایند احیا مستقیم سنگ آهن بازی می کند. مخاطبان در ادامه 
کتاب، با نیاز بکارگیری ســنگ آهن های با عیار پایین و انواع 
سوخت های نامناسب برای کوره بلند نیروی محرکه برای جست  
و جو برای منابع متفاوت آهن آشنا می شوند. روش هایی که آهن 
را با اســتفاده از احیای سنگ آهن در زیر نقطه ذوب آهن تولید 
می کند معمولا به  عنوان فرایندهای احیای مستقیم طبقه بندی 
 )DRI( می  شوند و تولیدات آن ها به  عنوان آهن احیای مستقیم
یا آهن اسفنجی شناخته می شوند. مولف، فرایندهایی را که آهن 
مذاب تولید می کنند شــبیه فلز داغ کوره بلندی معرفی می کند 
که به عنوان فرایندهای احیای گدازی طبقه بندی می شوند. این 
فرایندهــا معمولًا به مراحل احیای حالت جامد و مراحل ذوب و 

سرباره حالت مایع جدا می شوند.

معرفي کتاب

نشریه رویداد
رویداد، نشریه داخلی شرکت 

فولاد خوزستان است که تاکنون به شکل ماهانه 
و در قطع روزنامه ای منتشر شده است. این نشریه 
حاوی آخرین دستاورد ها و پیشرفت های شرکت 
فولاد خوزستان در زمینه های تولید، توسعه و بومی 
ســازی فناوری فولاد و نهادینه سازی نظام های 
مدیریتی است. رویداد علاوه بر اهداف اطلاع رسانی، جنبه های آموزشی و 
فرهنگی را نیز مد نظر داشته و در این زمینه نیز مطلبی را به مخاطبان ارائه 

می دهد.
اطــلاع رســانی در خصوص اهــداف و برنامه های آتی شــرکت و ثبت 
موفقیت های مدیران و کارکنان نیز بخش مهمی از محتویات این نشــریه 
داخلی را به خود اختصاص می دهد. ویژگی پســندیده رویداد این است که 
تولید محتوای آن داخلی است و مطالب تهیه شده توسط شورای نظارت و 

هیات تحریریه و با مسئولیت سردبیر در نشریه درج می گردد.
صاحب امتیاز و مدیر مسئول رویداد، روابط عمومی شرکت فولاد خوزستان و 
سردبیر آن آقای امیرحسین نوری است. با توسعه واحد اطلاعات و رسانه ها، 

رویداد از ابتدای تابستان امسال به صورت دو هفته نامه منتشر می شود. 
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